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Spis treœci

Biblioteka na medal
W dniu Bibliotekarza - 8.05.2002 Biblio-

teka Politechniki Wroc³awskiej zosta³a
nagrodzona medalem  Bibliotheca Magna

– Perennisque.
„Medal nadaje siê zbiorowoœciom spo-

³ecznym (instytucjom, organizacjom, stowa-
rzyszeniom, przedsiêbiorstwom, firmom) za
wybitne dokonania lub ca³okszta³t dzia³al-
noœci na rzecz rozwoju bibliotekarstwa pol-
skiego i upowszechniania ksi¹¿ki w spo³e-
czeñstwie polskim oraz za zas³ugi dla Sto-
warzyszenia Bibliotekarzy Polskich (SBP).

Organem uprawnionym do nadawania
medalu jest prezydium ZG SBP tworz¹ce
Kapitu³ê Medalu. Medal nadawany jest od
1995r.”

(Z Regulaminu przyznawania Medalu)

Dotychczas z bibliotek naukowych odzna-
czeniem takim wyró¿niono m.in.:

� Bibliotekê Narodow¹ (1998),
� Instytut Informacji Naukowej i Stu-

diów Bibliologicznych Uniwersytetu
Warszawskiego (1998),

� Bibliotekê Uniwersytetu Warszaw-
skiego (2001).

Medal ten przyznawany jest wiêc insty-
tucjom, których dzia³alnoœæ stanowi wa¿ny

wk³ad w dzie³o bibliotekarstwa polskiego.
W tym roku Biblioteka Politechniki Wro-

c³awskiej zosta³a wyró¿niona jako jedyna
na Dolnym Œl¹sku.

Œwiadczy to o wysokiej ocenie pracow-
ników Biblioteki Politechniki Wroc³awskiej
w ci¹gu jej prawie 60-letniej dzia³alnoœci.

Dla przypomnienia kilka s³ów dotycz¹-
cych naszej Biblioteki :

Zosta³a powo³ana 1 marca 1946 roku. Jej
pierwszym  organizatorem, a nastêpnie  d³u-
goletnim dyrektorem i aktywnym dzia³a-
czem istniej¹cego od 1946 roku Ko³a Wro-
c³awskiego Zwi¹zku Bibliotekarzy i Archi-
wistów Polskich by³ mgr Józef Tarnawski.

Szczególny wk³ad w rozwój Biblioteki,
a przede wszystkim w komputeryzacjê dzia-
³alnoœci bibliotecznej i informacyjnej mia³
kolejny jej dyrektor prof. dr hab. in¿. Cze-
s³aw Dani³owicz. Od kilkunastu lat Biblio-
tek¹ Politechniki kieruje dr in¿. Henryk
Szarski. Wdra¿ane s¹ w Bibliotece najnow-
sze osi¹gniêcia techniki komputerowej, roz-
wijana jest wspó³praca œrodowiskowa, dzia-
³alnoœæ dydaktyczna i szkoleniowa.

Biblioteka Politechniki Wroc³awskiej

jest najwiêksz¹ na Dolnym Œl¹sku biblio-
tek¹ gromadz¹c¹ zbiory z zakresu nauk tech-

Dokoñczenie na stronie 9

Biblioteka na medal .................................... 3
ROZMAITOŚCI .......................................... 4
Czy już wybrałeś? ...................................... 4
Z  SENATU ................................................ 5
Stanowisko Senatu PWr ............................ 6
Nowo mianowani profesorowie z PWr ....... 8
Biblioteka na medal .................................... 9
Finanse i nauka ........................................ 10
Wysoka jakość usług edukacyjnych ......... 12
Gdzie studiować? ..................................... 13
KOMITET BADAN NAUKOWYCH ........... 14
Konferencja NAUKA 2002 ........................ 14
Obrady KRUWiO ...................................... 15
Obrady KRPUT ........................................ 15
Konferencja Prorektorów ds. Kształcenia 16
Dziekani i Prodziekani kadencji 2002-05 . 17
Zarządzenia, Okólniki, Ogłoszenia .......... 18
Rekrutacja ................................................ 18
Jak zapewnić bezpieczne
przesyłanie danych w sieci Internet ......... 19
Primus Inter Pares ................................... 20
IV Wrocławskie Spotkanie Optyków ......... 20
Remont pomnika profesorów lwowskich .. 21
Spotkanie dyrektorów administracyjnych . 21
Uwaga! Zmiana ruchu .............................. 21
Seminarium mostowe ............................... 22
Wspomaganie zarządzania
z wykorzystaniem systemów GIS ............ 23
Warsztaty dziennikarskie 2002 ................ 24
Studencka Agencja Informacyjna (SAI) ... 25
Analiza cytowań za rok  2001 .................. 26
Juvenalia 2002 ......................................... 27
 „MANUS” –  wieczór z kulturą studencką 27
III Rajd Geo-Majowy ................................ 28
FILIA W WAŁBRZYCHU .......................... 30
Wędrówki Łazików „Do serca Tatr 2002” .. 30
Juwenalia w Wałbrzychu .......................... 30
Koło Naukowe „EUROINTEG” ................. 31
NA WYDZIAŁACH .................................... 32
AZS Filia w natarciu ................................. 32
DWB – dawny DOT .................................. 32
KSIĄŻKI, które polecamy... ...................... 34
AKL na Wystawie Lotnictwa  w Berlinie ... 34



nr 1554

R O Z M A I T O Œ C I

Czy ju¿ wybra³eœ?
Czy z³o¿y³eœ deklaracjê przyst¹pienia

do programu oszczêdnoœciowo-ubezpieczeniowego
dla pracowników Politechniki Wroc³awskiej?

Deklaracje przyst¹pienia do ubezpieczenia grupowego

mo¿na sk³adaæ w Dziale P³ac Politechniki Wroc³awskiej

budynek A-1, pokój 113, tel. 320-28-58,

lub u Pañ:

Danieli Bednarek (tel. 320-39-57), Czes³awy Pasiñskiej

(320-28-20), Danuty Stanis³awskiej (320-29-32), Joanny

Orzechowskiej (tel. 320-35-06), Marii Golarz (tel. 320-23-

15),  Zofii Sa³dyki (320-35-16), Danuty Piechowskiej (320-

24-27) i Teresy Stembalskiej (320-24-15).

CHEMIA GÓR¥

Prof. Andrzej Pilc (PAN, Kraków) opra-
cowa³ (http://www.wprost.pl/naukowcy)
analizê cytowañ publikacji polskich uczo-
nych zajmuj¹cych siê matematyk¹, fizyk¹,
chemi¹, biologi¹ (biochemi¹), medycyn¹,
informatyk¹ i astronomi¹. W oparciu o bazê
danych SCI (1965-2001) autor wyszuka³
osoby, które mia³y co najmniej 1000 cyto-
wañ w latach 1965-2001, a przynajmniej
jedna z ich prac by³a cytowana  co najmniej
100 razy.

Wœród wymienionych na listach 241 na-
ukowców o takiej pozycji by³o 95 fizyków,

REKTORZY UCZELNI TECHNICZNYCH

W kadencji 2002-2005 polskie uczelnie
techniczne bêd¹ mia³y nastêpuj¹cych rek-
torów:

AGH w Krakowie: prof. dr hab. in¿. Ry-
szard Tadeusiewicz

Akademia Techniczno-Rolnicza w Byd-
goszczy: dr hab. in¿. Zbigniew Skinder,
prof. nadzw.

Akademia Techniczno - Humanistyczna
w Bielsku Bia³ej: prof. dr hab. in¿. Marek
Trombski

Politechnika Bia³ostocka: prof. dr hab.
in¿. Micha³ Bo³tryk

Politechnika Czêstochowska: prof. Hen-
ryk Dyja

Politechnika Gdañska: prof. dr hab. in¿.
Janusz Rachoñ

Politechnika Koszaliñska: prof. dr hab.
in¿. Krzysztof Wawrzyn

Politechnika Krakowska: prof. dr hab.
Marcin Chrzanowski

Politechnika Lubelska: prof. dr hab. Ka-
zimierz Szabelski

Politechnika £ódzka: prof. Jan Krysiñski
Politechnika Opolska: prof. Piotr Wach
Politechnika Poznañska: prof. Jerzy

Dembczyñski
Politechnika Radomska: prof. dr hab. in¿.

Wincenty Lotko
Politechnika Rzeszowska: prof. Tadeusz

Markowski
Politechnika Œl¹ska: prof. dr hab. in¿.

Wojciech Zieliñski
Politechnika Œwiêtokrzyska: prof. dr hab.

in¿. Wies³aw Tr¹mpczyñski
Politechnika Warszawska: prof. dr hab.

in¿. Stanis³aw Mañkowski
Uniwersytet Zielonogórski (w którego

sk³ad wesz³a Politechnika Zielonogórska):
prof. dr hab. Micha³ Kisielewicz; prorektor
ds. Szko³y Nauk Technicznych: prof. dr hab.
in¿. Ferdynand Romankiewicz

58 chemików, 69 reprezentantów nauk bio-
medycznych i 20 przedstawicieli innych
nauk: astronomów, matematyków oraz
znawców nauk technicznych.

ZnaleŸliœmy w tym wykazie 2 osoby z Po-
litechniki Wroc³awskiej: prof. Paw³a KA-
FARSKIEGO (2110 cytowañ, 1 publikacja
cytowana ponad 100 razy) i prof. Mariana
KOCHMANA (1477 cyt., 4 publikacje cy-
towane ponad 100 razy) – obu z Wydzia³u
Chemicznego. Nale¿¹ oni do grupy 12 repre-
zentantów Wroc³awia. Pozostali to przedsta-
wiciele Instytutu Hirszfelda (Pawe³ Kisielow,
Elwira Lisowska, Apolinary Szewczuk) i
Uniwersytetu Wroc³awskiego (biochemik
Jacek Otlewski, fizyk Jerzy Lukierski, che-
micy Anna Trzeciak, Lucjan Sobczyk, Hen-
ryk Ratajczak, Cyryl L. Latos-Gra¿yñski oraz
Tadeusz Lis.) A wiêc i tu chemia jest najsil-
niej reprezentowana.

Z opracowania wynika, ¿e najwiêcej cy-
towanych autorów (53%) dzia³a w Warsza-
wie i w Krakowie (26%). Oœrodek poznañ-
ski jest porównywalny z naszym (11 uczo-
nych). Nieco rzadziej pojawiaj¹ siê autorzy
z £odzi, Lublina i Gdañska.

NAGRODA KOLEGIUM REKTORÓW

Kolegium Rektorów Uczelni Wroc³awia
i Opola zdecydowa³o 26 maja, ¿e doroczn¹
nagrodê za dzia³alnoœæ na rzecz integracji
œrodowiska naukowego przyzna pani prof.
Aleksandrze Kubicz, która od pocz¹tku kie-

A MO¯E NA PRAWO?

Od 1 czerwca na Wydziale Prawa, Ad-
ministracji i Ekonomii UWr rozpoczê³o
dzia³alnoœæ Centrum Badañ Problemów
Prawnych i Ekonomicznych Komunikacji
Elektronicznej.  Nowa placówka „bêdzie
opracowywaæ raporty, opinie, ekspertyzy i
uczestniczyæ w pracach legislacyjnych”. Co
prawda, problemy prawne to nie jest nasze
g³ówne zmartwienie, gdy zasiadamy do
komputera, ale gdy Centrum uœwiadomi
wszystkim skalê uwarunkowañ legislacyj-
nych, mo¿e wymusiæ na nas co najmniej
uzupe³niaj¹ce studia magisterskie. Bêdzie to
kszta³cenie ustawiczne, bo prawo zmienia
siê u nas nadzwyczaj czêsto.

ruje Wroc³awskim (secundo voto Dolnoœl¹-
skim) Festiwalem Nauki. Nagroda ta jest
tradycyjnie wrêczana w czasie Œwiêta Na-
uki Wroc³awskiej.

Pani Profesor Aleksandra Kubicz jest
pracowniczk¹ Instytutu Biochemii i Biolo-
giii Molekularnej Uniwersytetu Wroc³aw-
skiego.

PUBLIC RELATION NA AWF

Akademia Wychowania Fizycznego wesz³a
w nowy rok z Pe³nomocnikiem ds. Public Re-
lation. Funkcjê tê obj¹³ pan Tomasz Kuszew-
ski. Deklaruje on, ¿e „chodzi mu o wywo³anie
w studentach poczucia, ¿e ucz¹ siê w instytu-
cji, która siê nimi interesuje i o nich dba.
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XXXII POSIEDZENIE SENATU

(23.05.02)
Ze wzglêdu na nieobecnoœæ JM Rek-

tora obradom przewodniczy³ prorektor

ds. nauki prof. J.Zdanowski.
• Senat wyrazi³ zgodê na mianowanie

na stanowisko profesora zwyczajnego

prof. dr hab. in¿. Barbary Lejczak
(Wydz. Chemiczny) i prof. dra hab. in¿.

Wies³awa Kotarby (Wydz. IZ).

• Pozytywnie zaopiniowa³ kandydatu-

ry na stanowiska profesorów nadzwyczaj-

nych dr hab. in¿. Ireny Gawe³ (Wydz.

Chemiczny), dra hab. in¿. Aleksandra
Zgrzywy (Wydz. IZ), dra hab. in¿. Toma-
sza Nowakowskiego (Wydz. Mech.), dra

hab. in¿.Andrzeja Ambroziaka (Wydz.

Mech.) i prof. dra hab. Bogdana Wêglo-
rza (Wydz. PPT).

• Zatwierdzono wnioski o nadanie Me-

dalu Politechniki Wroc³awskiej prof. dr

hab. in¿. Wac³awowi Kasprzakowi (na

wniosek JM Rektora poparty przez RW) i

prof. dr hab. in¿. arch. Tadeuszowi Zip-
serowi (na wniosek wydzia³u).

• Zatwierdzono opiniê prof. Ewarysta
Rafaj³owicza o dzia³alnoœci i dorobku na-

ukowym prof. Ryszarda Tadeusiewicza,

rektora AGH, w zwi¹zku z zamiarem

nadania mu doktoratu h.c. przez Politech-

nikê Czêstochowsk¹.

• Podzia³ dotacji na dzia³alnoœæ dydak-

tyczn¹ w 2002 roku by³ przedmiotem de-

baty opartej na szeregu przedstawionych

dokumentów („Podzia³ dotacji na dzia³al-

noœæ dydaktyczn¹ na 2002 rok”, „Bud¿et

na 2002 rok – symulacja”, „Dzia³alnoœæ

statutowa w 2002 roku”, „Wspó³praca z

zagranic¹”, „£¹cznoœæ komputerowa”,

„Czasopisma i bazy danych na 2003 r. z

dotacji 2002 r.”). Prorektor J.Zdanowski
omówi³ te¿ wydatki z rezerw JM Rektora

i prorektorów w 2001 r. i planowane wy-

datki w 2002 r.

Komisja ekonomiczna odnios³a siê po-

zytywnie do przedstawionych materia³ów,

jednak¿e prof. J.ZwoŸdziak uzna³ defi-

cyt niektórych wydzia³ów za skutek nie-

korzystnie dobranych wskaŸników rozli-

czeñ miêdzywydzia³owych. Wyrazi³ oba-

wê, ¿e k³opoty finansowe zmusz¹

wydzia³y do stosowania autarkii. Recept¹

na to jest, jego zdaniem, mo¿liwoœæ ne-

gocjowania stawek.

Prof. J.Biernat zapyta³ o zale¿noœæ

miêdzy dotacj¹ wydzia³ow¹ a zwiêkszo-

nymi obowi¹zkami utrzymywania wy-

dzia³owych bibliotek.

Dr J.Górniak dostrzeg³ ró¿nicê w da-

nych o „dochodach wg wykonania” (12

mln czy 15 mln z³?). Dostrzeg³ te¿, ¿e wy-

dzia³om brakuje na badania 20 mln z³,

podczas gdy rezerwa rektorska przekra-

cza tê kwotê. Zaproponowa³, by rozwa-

¿yæ, czy kosztem ograniczenia rezerwy

nie da siê uwolniæ czêœci œrodków na ba-

dania.

Prof. K.Wójs wyrazi³ ubolewanie, ¿e

nie wyci¹ga siê konsekwencji wobec wy-

dzia³ów, które nie wykonuj¹ bud¿etu.

Prof. W.Kollek podkreœli³, ¿e ju¿ pra-

wie wszystkie wydzia³y maj¹ trudnoœci

bud¿etowe i uzna³, ¿e nale¿y ograniczyæ

zbêdne wydatki uczelni (np. zaprzestaæ fi-

nansowania CKU).

Prof. P.Kafarski stwierdzi³, ¿e deficyt

Wydz. Chemicznego wynika nie z niew³a-

œciwej polityki finansowej wydzia³u, ale

z liczby profesorów. Przy tym podwy¿ki

dla profesorów to 2-krotnie wiêcej, ni¿ dla

adiunktów.

Ostatecznie przyjêto proponowany bu-

d¿et (31:7:5).

• Prorektor ds. dydaktyki prof. J.Œwi¹-
tek przedstawi³ projekt nowych „Zasad

zlecania zajêæ dydaktycznych i rozlicza-

nia pensum w r.ak. 2002/03”. Jedynym

novum w stosunku do ub. roku s¹ jest za-

pis, ¿e równie¿ udzia³ w pracach KAUT

jest podstaw¹ do ulgi w pensum dydak-

tycznym. Rozwi¹zanie to wprowadza siê

na ¿yczenie rektorów uczelni technicz-

nych (KRPUT).

Komisja ds. statutu i regulaminów oraz

ZNP popar³y przedstawione rozwi¹zanie.

Dr R.Wroczyñski („S”) wyrazi³ pogl¹d,

¿e kwestia rozliczania pracowników ob-

s³ugi dydaktycznej wymaga rozwi¹zania

systemowego. (Przedstawiciela trzeciego

zwi¹zku nie by³o na sali.) W odpowiedzi

na uwagê prof. M.Pierarskiego, ¿e nale-

¿a³oby okreœliæ maksymaln¹ liczbê stu-

dentów w grupie zajêciowej, prorektor

J.Zdanowski stwierdzi³, ¿e tê decyzjê

(zale¿n¹ od  sytuacji finansowej, lokalo-

wej i kadrowej wydzia³u) nale¿y pozosta-

wiæ dziekanom. Prof. J.Œwi¹tek doda³, ¿e

wprowadzenie w tym zakresie œcis³ych

regu³ musi doprowadziæ do ponownej

dyskusji o bud¿ecie. Ponadto potwierdzi³,

¿e pensum doktoranta mo¿e byæ rozlicza-

ne w skali 4 lat.

Senat przyj¹³ „Zasady zlecania zajêæ

dydaktycznych i rozliczania pensum w

r.ak. 2002/03” (31:0:0).

• Wg statutu, co 4 lata odbywa siê oce-

na nauczycieli akademickich. Terminarz

wymaga³, by dokonaæ jej ju¿ 3 miesi¹ce

temu, ale nie chciano prowadziæ tych pro-

cedur podczas kampanii wyborczej. Ist-

nieje jednak formalny problem: komisja

oceniaj¹ca koñczy kadencjê wraz sena-

tem, chyba ¿e zapadnie odpowiednia

uchwa³a.

Prof. J.Biernat zaproponowa³, by ra-

czej kierownicy dokonali zwiêz³ej oceny

swoich podw³adnych (spe³nia lub nie spe³-

nia wymogów). Prof. P.Kafarski stwier-

dzi³, ¿e uwa¿a istniej¹cy system ocen za

fikcyjny (œrednia ocena najgorszego pra-

cownika dydaktycznego na W-3 jest bar-

dzo dobra!), zatem jest przeciwny podej-

mowaniu takich procedur. Prof. J.Zda-
nowski odpowiedzia³, ¿e sprawy te

traktowano ró¿nie na poszczególnych

wydzia³ach, a wiele zale¿a³o od dzieka-

na. Choæ istniej¹ce zasady powinny, zda-

niem prorektora, byæ zmienione, póki

obowi¹zuj¹, nale¿y je stosowaæ. Senat

udzieli³ poparcia koncepcji w³adz

(29:2:3).

• Senat uchwali³ (29:0:3) stanowisko

wyra¿aj¹ce niepokój co do poziomu na-

uczania matematyki w szko³ach (tekst za-

mieszczamy odrêbnie.) Wyra¿ono tym

samym poparcie dla stanowiska Rady

G³ównej Szkolnictwa Wy¿szego.

• Odpowiadaj¹c na interpelacjê prof.

W.Czarczyñskiego pani kwestor A.Ma-
niak (w zast. dyrektora adm.) poinformo-

wa³a, ¿e w 2000 r. opracowano projekty

zmian komunikacyjnych, wprowadzono

oznakowanie „strefa ruchu uspokojone-

go”, „garby” itd. Starano siê uzyskaæ zgo-

dê w³adz miejskich na obni¿enie dopusz-

czalnej szybkoœci ruchu równie¿ na Wy-

brze¿u Wyspiañskiego, ale ze wzglêdu na

przelotowy charakter tej trasy uzyskano

tylko zgodê na postawienie tam wysepki.

Zamykane przeszkody, które ograniczaj¹

dojazd do budynków C, maj¹ na celu
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S TA N O W I S K O
S E N AT U  P O L I T E C H N I K I  W R O C £ AW S K I E J

z dnia 23 maja 2002 roku

w sprawie nauczania matematyki w szkole œredniej oraz koniecznoœci ustano-

wienia matematyki obowi¹zkowym przedmiotem maturalnym

Senat Politechniki Wroc³awskiej wyra¿a g³êbokie zaniepokojenie niewystarcza-

j¹cym poziomem przygotowania kandydatów na studia w zakresie matematyki.

W dobie spo³eczeñstwa wiedzy wykszta³cenie w zakresie matematyki jest istotnym

elementem przyswajania i wykorzystywania wiedzy przez studentów. Umiejêtnoœci

logicznego myœlenia, wnioskowania, kojarzenia faktów s¹ niezbêdne ka¿demu cz³o-

wiekowi, a tym bardziej absolwentowi wy¿szej uczelni. Wiedzê tak¹ daje wykszta³-

cenie w zakresie matematyki.

Z obserwacji Senatu wynika, ¿e mimo pozytywnych ocen z matematyki na œwia-

dectwach dojrza³oœci oko³o 40 % studentów nie jest w stanie podo³aæ minimom

programowym z tego przedmiotu, ustalonym przez Rad¹ G³ówn¹ Szkolnictwa Wy-

¿szego dla poszczególnych kierunków studiów technicznych i ekonomicznych.

W zwi¹zku z tym Senat Politechniki Wroc³awskiej postuluje nadanie wy¿szej rangi

nauczaniu matematyki w szko³ach œrednich poprzez zwiêkszenie iloœci godzin mate-

matyki w programach nauczania oraz przywrócenie obowi¹zkowego egzaminu ma-

turalnego z tego przedmiotu.

Prorektor ds. Nauczania                
Dr hab. in¿. Jerzy Œwi¹tek, prof. nadzw. w PWr

ochronê trawników przy pomniku. Klu-

cze znajduj¹ siê na portierniach C-1 i C-

6, o czym zamieszczono informacjê przy

przeszkodach. Podjazd dla osób niepe³-

nosprawnych na taras budynku C to

pierwszy etap prac nad kompleksowym

rozwi¹zaniem, które stopniowo powsta-

nie. W sprawie kwestionowanego krawê¿-

nika nie by³o dot¹d zastrze¿eñ. Przy re-

moncie nawierzchni zostanie przedsta-

wiony odpowiedni projekt.

• Prof. J.Wiêckowska zapyta³a o sta-

nowisko komisji kwalifikacyjnej w spra-

wie przyjmowania doktorantów bêd¹cych

absolwentami innych uczelni.

• Prorektor J.Zdanowski poinformo-

wa³, ¿e:

 – mo¿na zg³aszaæ do konkursu prace

dyplomowe dotycz¹ce bezpieczeñstwa

pracy;

– BG otrzyma³a medal Bibliotheca Ma-

gna – Perennisque;

– rozporz¹dzenie MENiS z 18 kwietnia

br. wprowadza (bez okresu przejœciowe-

go!) na studiach wieczorowych i zaocz-

nych standardy kszta³cenia odpowiadaj¹-

ce godzinowo 60% i 80% obci¹¿eñ na stu-

diach dziennych; standardy podane jako

za³¹cznik do zarz¹dzenia nie zawieraj¹

danych dla informatyki i architektury;

– ukaza³o siê rozporz¹dzenie MENiS

o sposobie okreœlania potencja³u kadro-

wego uczelni (jeœli pracownik ma kilka

etatów, liczy siê jeden).

• Prorektor L.Jankowski zachêci³ do

zainteresowania siê ofert¹ Gerlinga. Zg³o-

szenia bêd¹ przyjmowane do koñca

czerwca.

Nastêpne posiedzenie Senatu PWr  od-

bêdzie siê 13 czerwca o godz. 14.00, zaœ

kolejne, które zapowiedziano na 26 czerw-

ca (œroda!) o godz. 9.00, zgromadzi po³¹-

czone gremia senackie obu kadencji. (mk)
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Sesja naukowa
upamiêtniaj¹ca dorobek profesora matematyki

Stanis³awa G³adysza
(1920 - 2001)

W dniu 21 maja odby³a siê sesja naukowa zorganizowana przez
Centrum H. Steinhausa, Instytut Matematyki PWr i Wydzia³ Pod-
stawowych Problemów Techniki PWr poœwiêcona pamiêci profe-
sora Stanis³awa G³adysza zmar³ego po d³ugotrwa³ej chorobie 10
grudnia 2001 roku we Wroc³awiu. By³ On pierwszym dyrektorem

Instytutu Matematyki PWr, inicjatorem nowych form i kierunków
kszta³cenia na Politechnice Wroc³awskiej, w tym Matematyki Sto-
sowanej.

Stanis³aw G³adysz urodzi³ siê 22 marca 1920 roku w Piotrowie.
Studia wy¿sze ukoñczy³ w 1948 r. na Uniwersytecie Jagielloñskim.
Na Politechnice Wroc³awskiej pracowa³ w latach 1949-1985, a tak-
¿e w latach 1986-1991. By³ to okres Jego twórczej pracy naukowej
i realizacji œmia³ej koncepcji stworzenia na Politechnice Wroc³aw-
skiej prê¿nego Instytutu Matematyki o wysokiej pozycji naukowej
uznanej nie tylko w kraju, ale i na arenie miêdzynarodowej. Profe-
sor specjalizowa³ siê w teorii ergodycznej oraz procesach stocha-
stycznych. Obok wartoœciowych wyników teoretycznych zwi¹za-
nych z t¹ tematyk¹ mia³ znacz¹ce osi¹gniêcia we wspó³pracy z jed-
nostkami naukowymi zajmuj¹cymi siê innymi dyscyplinami, a tak¿e
z przemys³em.

Pe³ne przedstawienie wyników naukowych nie jest tu mo¿liwe.
Jednak do najwa¿niejszych nale¿¹ m.in. prace dotycz¹ce losowych
wersji twierdzeñ ergodycznych, interesuj¹cych przeformu³owañ
twierdzeñ ergodycznych w jêzyku funkcjona³ów ergodycznych
wprowadzanych aksjomatycznie. Profesor bada³ ponadto w³asno-
œci przestrzeni zbiorów mierzalnych z metryk¹ wprowadzon¹ przez
Hugona Steinhausa, a tak¿e w³asnoœci pó³grup maksymalnych, które
zosta³y wykorzystane do abstrakcyjnego definiowania topologii
wypuk³ej w grupach. Odrêbna grupa  prac dotyczy³a procesów  sto-
chastycznych i ich zastosowañ. Cenione s¹ m. in. wyniki dotycz¹ce
kompleksowego rozwi¹zania problemu niezawodnoœci systemu
koparka-taœmoci¹g-zwa³owarka (K-T-Z) uzyskane przez Stanis³a-
wa G³adysza i zespó³ matematyków we wspó³pracy z Instytutem
Górnictwa i Poltegorem. By³a to bardzo udana próba zastosowania

procesów Markowa i teorii ergodycznej, która da³a wymierne ko-
rzyœci ekonomiczne kombinatowi energetycznemu w Turoszowie.
Rozwi¹zania tego problemu zawieraj¹ce szereg cennych teoretycz-
nych i praktycznych wniosków zosta³y opublikowane w latach 1964-
65 w czasopiœmie Wêgiel Brunatny.

Prof. Stanis³aw G³adysz podkreœla³ rolê matematyki w kszta³ce-
niu studentów na uczelniach technicznych, a zw³aszcza w przypad-
ku studentów szczególnie uzdolnionych. By³ animatorem Studium
Podstawowych Problemów Techniki – udanej formy kszta³cenia
wyró¿niaj¹cych siê studentów opartej na rozszerzonych programach
z nauk podstawowych, a zw³aszcza matematyki. Pomys³ ten dawa³
znakomite rezultaty, a absolwenci SPPT, niezale¿nie od miejsca
pracy, szybko osi¹gali wysokie szczeble kariery zawodowej (rów-
nie¿ jako pracownicy naukowi instytutów badawczych). Wielu z
nich pracuje na Politechnice Wroc³awskiej zajmuj¹c pozycje licz¹-
ce siê w hierarchii naukowej. Pozytywne doœwiadczenia z tego okre-
su zaowocowa³y koncepcj¹ powo³ania Wydzia³u Podstawowych
Problemów Techniki i utworzenia w ramach Politechniki Wroc³aw-
skiej nowych kierunków kszta³cenia, w tym Matematyki Stosowa-
nej. Ten kierunek odegra³ na wydziale PPT  istotn¹ rolê w rozwoju
kadrowym i naukowym obecnego Instytutu Matematyki, który zo-
sta³ powo³any w 1968 roku z inicjatywy prof. G³adysza, pocz¹tko-
wo jako Instytut Matematyki i Fizyki Teoretycznej, a od roku 1974
jako samodzielny Instytut Matematyki. Dyrektorem tej nowej jed-
nostki zosta³ prof. Stanis³aw G³adysz. Pe³ni³ tê funkcjê do 1981
roku. Dziêki dobrze przemyœlanej koncepcji, sprawnej organizacji
oraz stworzeniu bardzo dobrego klimatu do pracy twórczej nastê-
puje w tym okresie systematyczny i dynamiczny rozwój kadry na-
ukowej, opartej w du¿ej mierze na absolwentach kierunku mate-
matyki WPPT, a Instytut Matematyki PWr w krótkim czasie uzy-
ska³ wysok¹ rangê naukow¹ w kraju i zagranic¹. Otwartoœæ dyrektora
na wszelkie formy dzia³alnoœci sprzyjaj¹ce rozwojowi naukowemu
pracowników zachêca³a matematyków spoza naszej uczelni do
wspó³pracy z t¹ jednostk¹, a tak¿e do podejmowania tam pracy. W
tym okresie rozwoju Instytutu istotn¹ rolê odegrali profesorowie:
Czes³aw Ryll-Nardzewski i Stanis³aw Trybu³a, zaœ w nastêpnej fa-
zie -  ich uczniowie oraz uczniowie profesora G³adysza.

Mimo ogromu prac organizacyjnych prof. Stanis³aw G³adycz
wypromowa³ dziewiêciu doktorów. Byli to: Roger Kapa³a, Alek-
sander Weron, Tomasz Byczkowski, Mieczys³aw Król, Tadeusz
Galanc, Tadeusz Inglot, Wojciech Kordecki, Jerzy Woœ i W. Dong.

W 1985 roku Profesor przeniós³ siê do Wy¿szej Szko³y Pedago-
gicznej w Opolu. Jednak ju¿ w roku 1986 wyst¹pi³ z koncepcj¹
koordynacji Centralnego Problemu Badañ Podstawowych Wykorzy-

stanie Metod Matematycznych w Technice i zaproponowa³, aby re-
alizacja tego zamierzenia odby³a siê w Instytucie Matematyki PWr.
Podj¹³ wiêc pracê na naszej uczelni w wymiarze pó³ etatu i zosta³
kierownikiem tego programu badawczego. By³ to jego powrót do
Instytutu, z którym by³ tak silnie zwi¹zany uczuciowo i któremu
poœwiêci³ wiêkszoœæ swojego ¿ycia. Realizowany w latach 1986-
1990 program CPBP 01.02 prze³ama³ monopol Instytutu Matema-
tycznego PAN na koordynacjê prac naukowych z matematyki w
Polsce i skierowa³ wysi³ki uczonych na bardziej aplikacyjne tory.

Po jego zakoñczeniu na Politechnice Wroc³awskiej  powsta³o z
inicjatywy prof. Stanis³awa G³adysza i prof. Aleksandra Werona
Centrum Metod Stochastycznych im. Hugona Steinhausa, którym
kieruje prof. Aleksander Weron. Ta jednostka odgrywa wa¿n¹ rolê
w inspirowaniu badañ interdyscyplinarnych z udzia³em matematy-
ków i specjalistów z innych dziedzin.

Ten z koniecznoœci krótki przegl¹d nie przybli¿a w pe³ni syl-
wetki Profesora, ale podkreœla wagê Jego dokonañ dla Politechniki
Wroc³awskiej oraz rolê, jak¹ odegra³ przy budowaniu obecnej po-
zycji naukowej Instytutu Matematyki PWr.

Wspó³pracownicy i uczniowie Profesora
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Zbigniew Wojciech Kowalski urodzi³ siê 17 czerwca 1947 roku
w Lesznie. W sierpniu tego¿ roku wróci³ wraz z rodzicami do Wro-
c³awia. Tu ukoñczy³ IX LO im. J.S³owackiego i odby³ w latach
1965-1970 studia na Wydziale £¹cznoœci (od 1968 r. Elektroniki)
Politechniki Wroc³awskiej. Uzyska³ tytu³ magistra in¿yniera elek-
tronika (specjalnoœæ: elektronika cia³a sta³ego). W grudniu 1970
roku podj¹³ pracê w Zak³adach „Pafal” w Œwidnicy na stanowisku
technologa sta¿ysty, nastêpnie pracowa³ (1971-1974) w ZZEAP
„Elpo” i MERA-ELMAT we Wroc³awiu jako konstruktor sta¿ysta i
konstruktor. We wrzeœniu 1974 roku powróci³ do macierzystego
Instytutu Technologii Elektronowej (obecnie: Wydzia³ Elektroniki
Mikrosystemów i Fotoniki) PWr, gdzie pracowa³ kolejno na stano-
wiskach: starszego asystenta (1974-1980) i adiunkta (1981-1989).
Stopieñ doktora nauk technicznych uzyska³ w 1980 roku w Insty-
tucie Technologii Elektronowej PWr, a stopieñ doktora habilitowa-
nego w 1990 roku na Wydziale Elektroniki PWr. W styczniu 1994
roku zosta³ mianowany przez Rektora PWr na stanowisko profeso-
ra nadzwyczajnego PWr (od 1999 r. na czas nieokreœlony). Tytu³
naukowy profesora nauk technicznych nada³ mu Prezydent RP w
dniu 15 maja 2002 roku. Od lutego 2001 roku prowadzi zajêcia
dydaktyczne w Instytucie Techniki Kolegium Karkonoskiego (Pañ-
stwowa Wy¿sza Szko³a Zawodowa) w Jeleniej Górze.

G³ówne obszary naukowych zainteresowañ Zbigniewa W. Kowal-
skiego to techniki jonowe i elektronowe (w szczególnoœci oddzia³y-
wania jonów i elektronów na cia³o sta³e) oraz technika mikrosyste-
mów wraz z wielow¹tkowymi implikacjami technologicznymi i me-
dycznymi. Przedmiotem jego prac badawczych s¹ zagadnienia
zwi¹zane z oddzia³ywaniem jonów na cia³o sta³e, g³ównie tematyka
dotycz¹ca: modyfikacji topografii i chropowatoœci powierzchni cia-
³a sta³ego za pomoc¹ rozpylania jonowego, zmian struktury strefy
przypowierzchniowej wywo³anych wi¹zk¹ jonów, analizy fraktalnej
powierzchni rozpylanej jonami, a tak¿e implikacji technologicznych
i biomedycznych. Oprócz prac o charakterze podstawowym w jego
dorobku znajduj¹ siê prace stosowane. Miêdzy innymi aktywnie
uczestniczy³ w opracowaniu i uruchomieniu serii unikalnych w skali
kraju urz¹dzeñ jonowi¹zkowych do preparatyki mikroskopowej (dla

TEM) oraz w opracowaniu dokumenta-
cji, wykonaniu i uruchomieniu wielu kon-
strukcji Ÿróde³ zneutralizowanej wi¹zki
jonów (wœród nich przeznaczonego do
pracy w uk³adzie trawienia jonowego
skaningowego mikroskopu elektronowe-
go, celem prowadzenia badañ in situ po-
wierzchni cia³a sta³ego).

Prof. Kowalski jest autorem lub
wspó³autorem 106 prac, w tym 83 opu-
blikowanych (w tej liczbie 4 patenty),
zarówno w czasopismach krajowych,
tak¿e o zasiêgu miêdzynarodowym, jak
i zagranicznych. Niektóre prace by³y
cytowane – kilka wielokrotnie – tak¿e
w podstawowych pozycjach literaturo-
wych z dziedziny. Szczególne miejsce
w tym dorobku zajmuj¹ prace o cha-
rakterze monograficznym – pozycje
ksi¹¿kowe i tzw. „review articles”. Naj-
wczeœniejsza z nich to monografia pt.
Trawienie jonowe i mo¿liwoœci jego za-

stosowania w medycynie (Wydawnictwo PWr, Wroc³aw 1982),
bêd¹ca pierwsz¹ tego typu prac¹ w kraju; zwrócono w niej uwagê
na mo¿liwoœci wykorzystania trawienia jonowego w biologii i
medycynie. Dwie kolejne prace (reviews) ukaza³y siê w wydaw-
nictwie Chapman & Hall, Journal of Materials Science. Pierwsza
z nich, pt. Review. Ion sputtering and its application to biomate-

rials (Rozpylanie jonowe i jego zastosowanie do biomateria³ów)
– J.Mater.Sc.18,1983, w usystematyzowany sposób przedstawia
mechanizmy zmian morfologicznych i chemicznych powierzchni
wywo³anych rozpylaniem jonowym, omawia wp³yw obróbki jo-
nowej na morfologiê powierzchni i sk³ad chemiczny materia³ów
przeznaczonych na wszczepy, a tak¿e wskazuje na zale¿noœæ w³a-
œciwoœci mechanicznych implantów i reakcji tkankowej od zmian
morfologicznych i chemicznych spowodowanych rozpylaniem.
Druga praca: Review. Ion sputtering and its biomedical applica-

tions. Theoretical concepts and practical consequences. Clinical

implications and potential use (Rozpylanie jonowe i jego zastoso-

wania biomedyczne. Koncepcje teoretyczne i praktyczne konse-

kwencje. Implikacje kliniczne i potencjalne wykorzystanie) – J.Ma-
ter.Sc.20,1985, jest jednym z pierwszych opracowañ monogra-
ficznych na œwiecie (pierwszym w Europie), które w sposób
kompleksowy przedstawia podstawowe zagadnienia dotycz¹ce
rozpylania jonowego niezbêdne do omówienia g³ównego tematu
pracy, tj. biomedycznych zastosowañ rozpylania. Celem publika-
cji by³o zainteresowanie tym nowym i ekscytuj¹cym kierunkiem
badañ przedstawicieli ró¿nych dziedzin nauki, g³ównie biologii i
medycyny. Praca ta spotka³a siê z zainteresowaniem œrodowiska
naukowego, by³a kilkakrotnie cytowana, zosta³a wyró¿niona przez
wydawcê i wysoko oceniona przez B.A.Banksa z NASA Lewis
Research Center – jednego z najwiêkszych autorytetów w tej dzie-
dzinie. Druga pozycja ksi¹¿kowa pt. Modyfikacja morfologii po-

wierzchni cia³a sta³ego wywo³ana rozpylaniem jonowym (Wydaw-
nictwo PWr, Wroc³aw 1989) stanowi³a monografiê habilitacyjn¹.
Trzecia ksi¹¿ka pt. Wybrane zagadnienia informatyki i elektroniki

medycznej (Oficyna Wydawnicza PWr, Wroc³aw 2000), której
Zbigniew W. Kowalski jest wspó³autorem i redaktorem nauko-
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wym, jest podrêcznikiem, w którym kilku specjalistów z ró¿nych
dziedzin przedstawia mo¿liwoœci wykorzystania komputerów, sie-
ci komputerowych, komunikacji multimedialnej, mikrofal, ultra-
dŸwiêków, fotonów, elektronów i jonów w medycynie. Stanowi ona
istotn¹ pozycjê w polskim piœmiennictwie naukowym ze wzglêdu
na swój interdyscyplinarny charakter. Czwarta ksi¹¿ka pt. Morfo-

logia powierzchni rozpylanej jonami – implikacje technologiczne i

biomedyczne (Oficyna Wydawnicza PWr, Wroc³aw 2001) stanowi
wartoœciow¹ pozycjê dotycz¹c¹ wykorzystania zjawiska rozpyla-
nia jonowego do modyfikacji geometrycznych w³aœciwoœci bom-
bardowanych powierzchni. Jest jedn¹ z nielicznych publikacji z
wy¿ej wymienionej tematyki, które ukaza³y siê na œwiecie.

Prof. Kowalski jest promotorem jednej zakoñczonej w 1997 roku
pracy doktorskiej na Wydziale Elektroniki PWr i dwóch prac w
toku. Wœród prowadzonych przez niego prac dyplomowych jedna
praca magisterska zosta³a wyró¿niona Nagrod¹ imienia Janusza

Groszkowskiego I stopnia (1996). Recenzowa³ artyku³y – w ostat-
nich latach dla czasopisma krajowego Elektronika i czasopism o
zasiêgu miêdzynarodowym (Nukleonika, Vacuum).

Pracê naukowo-dydaktyczn¹ rozpocz¹³ 1 paŸdziernika 1989 roku
(wczeœniej by³ zatrudniony na stanowiskach naukowo-badawczych)
jako adiunkt w Instytucie Technologii Elektronowej PWr. Prowa-
dzi³ (i nadal prowadzi) ró¿ne formy zajêæ dydaktycznych. By³
twórc¹ i promotorem serii wyk³adów interdyscyplinarnych, reali-
zowanych wraz ze zorganizowanym przez siebie zespo³em (3 pro-
fesorów, 1 profesor nadzw., 1 docent, ok. 10 doktorów) na wszyst-
kich kierunkach dydaktycznych Wydzia³u Elektroniki – w ostat-
nich trzech latach dla ponad 3000 studentów. Oprócz dzia³alnoœci
„czysto” dydaktycznej Zbigniew W. Kowalski bra³ czynny udzia³
w akcji rekrutacyjnej na PWr, w organizacji dydaktyki na Wydzia-
le Elektroniki (przewodnicz¹cy komisji programowej dla kierun-
ków Automatyka i robotyka, Elektronika i telekomunikacja, Infor-

matyka: 1993-1999), w egzaminach dyplomowych (od 1993 r. prze-

wodnicz¹cy komisji egzaminów dyplomowych dla specjalnoœci Mi-

kroelektronika i urz¹dzenia elektroniczne, Mikrosystemy, Optoelek-

tronika i technika œwiat³owodowa – na studiach dziennych magi-
sterskich, Urz¹dzenia elektroniczne – na studiach dziennych in¿y-
nierskich, Aparatura elektroniczna – na studiach zaocznych
in¿ynierskich na Wydziale Elektroniki PWr)

Pe³ni³ szereg funkcji, m.in. kierownika zleceñ i projektu badaw-
czego (grantu promotorskiego), pe³nomocnika dziekana ds. katalo-
gów kursów i informatora dla studentów Wydzia³u Elektroniki PWr
(1992/93), redaktora naczelnego i wspó³autora katalogów kursów
realizowanych na tym wydziale (1993-1996) i prodziekana Wydzia³u
Elektroniki PWr (1993-1999).

Uczestniczy³ w kilkudziesiêciu konferencjach, seminariach i sym-
pozjach naukowych w kraju i za granic¹ bior¹c czynny udzia³ w
pracach komitetów organizacyjnych i naukowych niektórych kon-
ferencji: TJ (przewodnicz¹cy Komitetu Organizacyjnego), SPMM,
IIOAIE, NEET.

Jest cz³onkiem towarzystw naukowych i spo³ecznych: cz³onkiem
za³o¿ycielem Sekcji Nauki o Powierzchni Polskiego Komitetu Tech-
niki Pró¿ni i Technologii Elektropró¿niowych (obecnie Sekcja Na-
uki o Powierzchni PTP), cz³onkiem Polskiego Towarzystwa Pró¿-
niowego, cz³onkiem zwyczajnym Wroc³awskiego Towarzystwa
Naukowego, cz³onkiem Towarzystwa Przyjació³ KUL, cz³onkiem
Towarzystwa Przyjació³ Chorych „Hospicjum”.

By³ wielokrotnie wyró¿niany i nagradzany, tak w kraju (na Uczel-
ni), jak i zagranic¹. Od kilku lat umieszczany na stronach renomo-
wanych, amerykañskich s³owników biograficznych. Za pracê dy-
daktyczn¹ i badawcz¹ otrzyma³ nagrody (13) i wyró¿nienia (2) JM
Rektora PWr, Dziekana Wydzia³u Elektroniki PWr (4), Dyrektora
Instytutu Technologii Elektronowej PWr (2). Posiada Z³ot¹ Odzna-
kê Politechniki Wroc³awskiej i Srebrny Krzy¿ Zas³ugi.

¯onaty – ¿ona El¿bieta i dwóch synów: Piotr (26) i Tomasz
(†1979).
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nicznych. Pe³ni tak¿e funkcjê II Centralnej Biblioteki Technicznej
w kraju. Od pocz¹tku g³ównym celem Biblioteki jest gromadzenie
literatury niezbêdnej do prowadzenia badañ naukowych i realizo-
wania procesu dydaktycznego na Uczelni.

Biblioteka pe³ni rolê placówki naukowej oraz jest aktywnym

uczestnikiem procesu dydaktycznego realizowanego na Uczelni:
� zatrudnia jedenastu bibliotekarzy dyplomowanych, którzy

rozwijaj¹ dzia³alnoœæ naukow¹ i dydaktyczn¹,
� organizuje praktyki dla studentów bibliotekoznawstwa i in-

formacji naukowej oraz specjalistyczne praktyki bibliotekar-
skie,

� prowadzi zajêcia z przysposobienia bibliotecznego dla stu-
dentów I roku na wszystkich wydzia³ach Uczelni,

� prowadzi zajêcia z zakresu Ÿróde³ informacji dla studentów
przygotowuj¹cych siê do pisania prac dyplomowych,

� organizuje ogólnopolskie kursy szkoleniowe z zakresu kom-
puteryzacji bibliotek, wykorzystania Internetu w bibliotece,
czasopism elektronicznych,

� prowadzi dzia³alnoœæ wydawnicz¹ publikuj¹c opracowania, arty-
ku³y w czasopismach fachowych ogólnokrajowych oraz materia-

³ach konferencyjnych
s³u¿¹ce zarówno œrodo-
wisku naukowemu
Wroc³awia, jak równie¿
ca³ego kraju.

W roku 2002 zo-
sta³o reaktywowane
Ko³o Stowarzyszenia
Bibliotekarzy Pol-
skich przy BG i OINT.
Jego celem jest m.in.
rozbudzanie aktywno-
œci zawodowej i upo-
wszechnianie nowo-
czesnej myœli bibliote-
karskiej.

W Dniu Bibliote-
karza uhonorowano tak¿e dwie nasze kole¿anki z Biblioteki. Mgr
Alina Matuszak – pierwsza przewodnicz¹ca dzia³aj¹cego przed laty
ko³a SBP – otrzyma³a odznakê Zas³u¿ony Dzia³acz Kultury a mgr
£ucja Maciejewska – nagrodê Prezydenta Wroc³awia.

mgr Krystyna Szylhabel     

Przew.Ko³a SBP przy BG PWr

Biblioteka na medal
Dokoñczenie ze strony 3
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Rozmowa
z prorektorem ds. nauki prof. Jerzym Zdanowskim

Finanse i nauka

Prorektor ds. nauki prof. Jerzy Zdanowski pe³ni³ swoj¹ funkcjê przez dwie

kadencje.

– Finansowanie nauki budzi³o zawsze wiele dyskusji. Pañska

koncepcja chyba równie¿ ewoluowa³a z czasem.

– W dwóch pierwszych latach pierwszej kadencji przeciwsta-
wia³em siê przeznaczaniu na p³ace œrodków statutowych i œrodków
na badania w³asne. Wynika³o to z mojej roli prorektora ds. nauki.
Dziekanom nie wolno by³o przeznaczaæ œrodków statutowych na
inne cele, ni¿ na finansowanie tematów „statutowych” zg³oszonych
do KBN.

Jednak wraz z nasilaniem siê kryzysu finansowego trzeba by³o
to nastawienie zmodyfikowaæ. Nale¿y pamiêtaæ, ¿e dotacja bud¿e-
towa przewiduje niepe³ne finansowanie uczelni. Przy kolejnych
regulacjach p³ac dostawaliœmy z bud¿etu tylko 96,1% œrodków na
ten cel. Resztê trzeba zdobyæ we w³asnym zakresie. Dotacja (w ub.
roku) to oko³o 154 mln z³. Na badania przeznacza siê oko³o 30 mln
(20%). Poniewa¿ p³ace to 75% bud¿etu, brakuj¹ca czêœæ dotacji
stanowi stratê dla funduszu badawczego, który spada w ten sposób
o ok. 15%. Do tego przyrost dotacji w kolejnych latach nie w pe³ni
uwzglêdnia³ inflacjê. jednoczeœnie systematycznie ros³a liczba nad-
godzin, za które musimy p³aciæ. St¹d wynika³ niedobór finansowy,
który na niektórych wydzia³ach osi¹gn¹³ nawet 20%. Ze wzglêdu
na ok. 20-procentowy udzia³ œrodków na badania w ca³oœci bud¿e-

tu, oznacza³o to koniecznoœæ przeznaczenia na inne cele nawet 100%
wydzia³owych œrodków na badania. Taka sytuacja by³a naszym pro-
blemem do 2001 roku. Obecny bud¿et jest dla nas jeszcze mniej
³askawy. Nast¹pi³y przy tym powa¿ne ciêcia œrodków statutowych
i œrodków na badania w³asne z dotacji KBN. Sprawi to, ¿e kilka
wydzia³ów nie bêdzie mia³o z czego pokryæ „dziury bud¿etowej”,
nawet je¿eli przeznaczy na to wszystkie œrodki na badania w³asne i
dzia³alnoœæ statutow¹. A jeszcze rok wczeœniej problemy dotyczy³y
tylko dwóch wydzia³ów (Wydz. Chemicznego i In¿ynierii Œrodo-
wiska).

W sumie w ci¹gu szeœciu lat sytuacja uczelni sta³a siê trudna. To
wymusza oszczêdnoœci i decentralizacjê finansowania. Oszczêdnoœci
pozwoli³y nam ustabilizowaæ sytuacjê. Bilans 2001 roku pokaza³,
¿e Politechnika Wroc³awska utrzyma³a p³ynnoœæ finansow¹, dys-
ponuje lokatami bie¿¹cymi, które przynosz¹ dochody ok. 10 mln
z³, a tak¿e czerpie nieco dochodów z wynajmu (ok. 3 mln z³). Dziê-
ki temu przez ca³e dwie kadencje mo¿na by³o prowadziæ inwesty-
cje i remonty w skali, na któr¹ nie pozwoli³by fundusz remontowy
z dotacji bud¿etowej (wynosz¹cy 2,7%). Jednoczeœnie poprawia siê
stan pomieszczeñ, wyposa¿enie sal dydaktycznych, otoczenie bu-
dynków itd. Remonty s¹ prowadzone na bie¿¹co. Wymiana okien
(rozpoczêta jeszcze przez Rektora Wiszniewskiego) sprzyja obni-
¿eniu naszych op³at za ogrzewanie. Akcja komputerowa (przepro-
wadzona przez prorektora ds. dydaktyki prof. L.Jacaka). Zwiêk-
szenie rezerwy prorektora ds. dydaktyki prof. J.Œwi¹tka doprowa-
dzi³o do powstania nowych du¿ych sal dydaktycznych  i modernizacji
sal istniej¹cych (1,5 mln z³ przeznaczono na sale  i 1,5 mln z³ na
laboratoria).

Z funduszu rezerwowego prorektora ds. nauki dofinansowuje
siê publikacje (monografie). Dotychczas w sferze edytorskiej nie
mamy powa¿niejszych trudnoœci, zaœ wyjazdy zagraniczne s¹ chy-
ba liczniejsze, ni¿ kiedykolwiek. Nasi naukowcy bywaj¹ nawet
w Australii i Japonii.

– W tej kadencji wprowadzono zasadê selektywnego finanso-

wania nauki dotycz¹c¹ podzia³u rezerwy badañ w³asnych. Jak dzia-

³a ten system?

– Finansowanie badañ naukowych nie mo¿e odbywaæ siê bez
ograniczeñ. Naszego kraju nie staæ na rozproszenie œrodków. Now¹
zasadê realizowano og³aszaj¹c konkursy na prace w wybranych
kierunkach badañ reprezentowanych przez dwa „wirtualne” cen-
tra: Centrum Materia³ów Zaawansowanych i Nanotechnologii oraz
Centrum Transferu Technologii Centrum Biomonitoringu, Biotech-
nologii i Ochrony Ekosystemów

Dolnego Œl¹ska. Wyboru tematów badawczych  dokonuj¹ ich
rady naukowe. Wyboru kierunków badawczych dokonuje siê zgod-
nie z aktualnymi priorytetami w badaniach krajowych i œwiatowych
oraz przy uwzglêdnieniu posiadanego potencja³u badawczego.

– Ale przecie¿ s³ychaæ powszechne ubolewanie, ¿e na szczeblu

krajowym nie okreœlono ¿adnych priorytetów. Prof. Kleiber rów-

nie¿ podkreœla³ ten problem.

– Tym bardziej musimy dzia³aæ w skali uczelni. Przeznaczamy
na to ponad trzeci¹ czêœæ rezerwy prorektora ds. nauki, tj. oko³o
850 tysiêcy z³otych. Wdra¿ane s¹ ju¿ wyniki III konkursu adreso-
wanego do m³odych pracowników nauki, a maj¹cego na celu przy-
spieszenia ich doktoratów i habilitacji.

– Na co przeznaczane s¹ pozosta³e œrodki z rezerwy prorek-

tora?

– Oko³o 40% to „pogotowie ratunkowe” dla pracowników wy-
dzia³ów. Œrodki te s¹ rozdysponowywane z nastêpuj¹cymi prefe-
rencjami:

• finansowanie monografii i publikacji zwi¹zanych ze stara-
niami o tytu³ profesora,
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• dofinansowanie laboratoriów podlegaj¹cych akredytacji i cer-
tyfikacji,

• dofinansowanie inwestycji aparaturowych KBN (czasem s¹
to du¿e kwoty, przeznacza siê na to ok. 1/3 œrodków),

• dofinansowanie konferencji organizowanych przez PWr,
• dofinansowanie czasopism wydawanych przez PWr,
• dofinansowanie dzia³alnoœci towarzysz¹cej badaniom (np.

wyjazdów konferencyjnych, wizyt) wydzia³om bêd¹cym
w najtrudniejszej sytuacji finansowej.

Systematycznie robiono analizy publikacji, analizy awansów
naukowych i analizy wniosków grantowych oraz przyznanych gran-
tów, by w ten sposób stymulowaæ kadrê naukow¹ do podejmowa-
nia odpowiednich dzia³añ.

– W Pana rêkach by³y generalnie sprawy finansowe.

– Obecne w³adze zdo³a³y wprowadziæ zdecentralizowany sys-
tem finansowania. Wydzia³y, studia, centra wiedz¹ z góry, jakimi
kwotami pieniêdzy dysponuj¹ i czy ich bilans jest dodatni. Senat
Politechniki Wroc³awskiej zarówno w czasie trwania roku bud¿e-
towego, jak i po jego zakoñczeniu otrzymywa³ szczegó³owe infor-
macje o stanie finansów uczelni, o przychodach i kosztach (w tym
tak¿e w uk³adzie kosztów rodzajowych), o wydatkach ponoszonych
z rezerwy Rektora i rezerw prorektorów. Gospodarka finansowa
uczelni sta³a siê „przezroczysta”.

– Do decentralizacji kosztów wydzia³owych doprowadzi³ ju¿

profesor Wiszniewski.

–. Formalnie zdecentralizowano wtedy tak¿e limit funduszu oso-
bowego (ze œrodków ministerialnych). Takie poci¹gniecie pozwa-
la³o podejmowaæ dziekanom decyzje finansowe o zatrudnianiu,
podwy¿kach itd. Jednak przeszkod¹ w pe³nej realizacji celu by³y
istniej¹ce instytuty miêdzywydzia³owe, których istnienie czyni³o
strukturê mniej przejrzyst¹.

Istotn¹ z punktu widzenia oszczêdnoœci finansowych spraw¹
by³a koncentracja s³u¿b na wydzia³ach. W pewnym stopniu uda³o
siê doprowadziæ do utworzenia z mniejszych placówek bibliotek
wydzia³owych. Osi¹gniêto to na Wydzia³ach Elektrycznym i Che-
micznym, a formalne kroki prowadz¹ce do realizacji tego celu
podjêto na Informatyce i Zarz¹dzaniu oraz na Wydziale Budow-
nictwa.

Nie uda³o siê natomiast skoncentrowaæ s³u¿b aparaturowych.
Planowano, ¿e powstan¹ tu tak¿e struktury wydzia³owe prowadz¹-
ce ksiêgi aparatury, dokumentacjê itd. Takie rozwi¹zanie pozwoli-
³oby na unifikacjê procedur zwi¹zanych z odprawami celnymi i z za-
mówieniami publicznymi. Zmniejszona liczba zajmuj¹cych siê tym
pracowników administracyjnych mog³aby zostaæ dobrze przeszko-
lona, co przyœpieszy³oby wszelkie takie prace.

Do niezrealizowanych zamierzeñ nale¿y te¿ zaliczyæ likwidacjê
struktur instytutowych na ma³ych wydzia³ach, które de facto du-
bluj¹ administracjê wydzia³ow¹. Pomys³ ten nie zyska³ aprobaty
Senatu PWr. A przecie¿ skoro mog³y w przesz³oœci funkcjonowaæ
instytuty licz¹ce ponad 300 osób, to znaczy, ¿e szczebel poœredni
nie jest na ma³ych wydzia³ach potrzebny. (Jedynym udanym posu-
niêciem z tego zakresu by³a decyzja Rektora Andrzeja Wiszniew-
skiego, który praktycznie wyeliminowa³ administracjê instytutow¹
z Wydzia³u Architektury. (Pozostali dyrektorzy instytutów, ale to
nik³e obci¹¿enie.)

– Podlega³a Panu równie¿ Biblioteka G³ówna. Jaki jest bilans

dokonañ na tym polu?

– Jako bezpoœredni prze³o¿ony Biblioteki G³ównej z przykro-
œci¹ stwierdzam, ¿e nie uda³o siê rozpocz¹æ budowy jej gmachu,
co by³o zamiarem kilku kolejnych rektorów. Natomiast uda³o siê
w istniej¹cych pomieszczeniach BG przeprowadziæ szereg inwe-
stycji poprawiaj¹cych jej dzia³anie. By³y to pewne prace budow-

lane, wyposa¿enie w sprzêt komputerowy i oprogramowanie. Uko-
ronowaniem tych dzia³añ by³o zakupienie i instalacja profesjo-
nalnego oprogramowania (program ALEPH o wartoœci 400 tys.
z³), które s³u¿yæ bêdzie Bibliotece G³ównej i sieci bibliotecznej,
a jednoczeœnie stanowi pierwszy krok w profesjonalnej informa-
tyzacji uczelni.

– W omawianym okresie rozwinê³y siê te¿ WCSS i WCTT.

– Zakoñczono inwestycje realizowane w WCSS z pomoc¹ KBN.
Kontynuuje siê je ze œrodków funduszu zasadniczego uczelni wy-
pracowanych przez WCSS. Rozbudowano wielkie komputery i uno-
woczeœniono sieæ. Jednostka s³u¿y ca³emu œrodowisku akademic-
kiemu Wroc³awia.

W ci¹gu ostatnich dwóch kadencji zakoñczono budowê obiek-
tu WCTT. Wk³ad uczelni wyniós³ 30%. Dzia³alnoœæ tej placówki
pozwoli³a rozwin¹æ szkolenia dla pracowników gospodarki naro-
dowej.

– W Pañskiej gestii oprócz spraw badañ naukowych i finansów

by³y niektóre aspekty spraw kadrowych. Proszê powiedzieæ, jakie.

– Mimo ¿e decyzje kadrowe to domena rektorska, opracowywa-
³em liczne analizy bêd¹ce podstaw¹ do póŸniejszych dzia³añ. W ten
sposób powsta³y:

• bie¿¹ca analiza kadr samodzielnych pracowników, ze szcze-
gólnym uwzglêdnieniem profesorów

Wykazywa³a ona braki samodzielnych pracowników na Wydzia-
³ach Mechanicznym i Architektury, a tak¿e w ówczesnym In-
stytucie Nauk Spo³ecznych i w Instytucie Metrologii Elek-
trycznej.

• analiza stanu wszystkich kadr pod k¹tem planowego prze-
chodzenia na emeryturê

Wi¹za³o siê to te¿ z planowanymi podwy¿kami przyznawanymi
tradycyjnie pracownikom na dwa lata przed osi¹gniêciem
wieku emerytalnego.

• przegl¹d samodzielnych pracowników naukowych pod wzglê-
dem dorobku naukowego wraz z prób¹ wyrównania standar-
du p³acowego na ró¿nych wydzia³ach

Okaza³o siê, ¿e kadra profesorska niektórych wydzia³ów (np.
W-3) ma statystycznie ni¿sze zaszeregowanie, ni¿ gdzie in-
dziej. W przypadku osób o dobrym dorobku naukowym (dwu-
cyfrowa liczba publikacji w ci¹gu 5 lat) inspirowano w³adze
dziekañskie do podniesienia ich zarobków.

• analiza sytuacji m³odszej kadry (asystentów, adiunktów) pod
k¹tem dorobku naukowego w powi¹zaniu z wynikami ocen

W wyniku dwukrotnie przeprowadzanej analizy powstawa³y li-
sty osób, które mia³y nie wiêcej ni¿ 1 publikacjê krajow¹.
(Œrednia na Politechnice wynosi 1,5 publikacji na rok.) Re-
zultat tych dzia³añ by³ niewielki – poni¿ej 30% skutecznoœci,
poniewa¿ dziekani nie byli chêtni do wdra¿ania procedur prze-
noszenia na etaty starszych wyk³adowców osób o nik³ym do-
robku naukowym.

• analiza wskazuj¹ca celowoœæ przenoszenia asystentów na stu-
dia doktoranckie, co jest korzystne dla uczelni z punktu wi-
dzenia obowi¹zuj¹cego algorytmu obliczania dotacji bud¿e-
towej (asystent nie wnosi do algorytmu nic, zaœ doktorant ma
„wartoœæ” 5 studentów)

Nie planowano przenoszenia osób bliskich zakoñczenia 8-let-
niego okresu zatrudnienia. Zachêt¹ dla zmieniaj¹cych status
by³a mo¿liwoœæ utrzymania 1 etatu za realizowane 55 godzin
dydaktyki. Wbrew nadziejom w³adz rektorskich wiele osób
(sto kilkadziesi¹t) pozosta³o na etatach asystenckich. Wœród
przyczyn podawano nadmiar zajêæ dydaktycznych, do któ-
rych  przeprowadzenia niezbêdne jest pensum asystentów.

• analizy p³acowe dotycz¹ce pracowników nie bêd¹cych na-
uczycielami akademickimi
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Prorektor ds. dydaktyki prof. Jerzy Œwi¹tek
podsumowuje kadencjê1999-2002

Wysoka
jakoœæ us³ug
edukacyjnych

Podsumowu-
j¹c tê kadencjê
chcia³bym siê-
gn¹æ do pewnych
zdañ, które by³y
wypowiedziane
na jej pocz¹tku.
Wtedy stawiali-
œmy sobie cele
wynikaj¹ce z
konstatacji, ¿e
mamy doprawdy
œwietn¹ m³o-
dzie¿. Nasz¹ in-
tencj¹ by³o, by ci
m³odzi ludzie,
którzy trafiaj¹ do
nas, uzyskali wy-
kszta³cenie na
bardzo dobrym
poziomie, i to ta-
kim, który po-
zwala³by ka¿de-

mu z naszych absolwentów byæ konkurencyjnym na rynku pracy,
zarówno w kraju, jak i za granic¹.

Ponadto uwa¿aliœmy, ¿e nale¿y d¹¿yæ do tego, aby nasi absol-
wenci nadawali ton ¿yciu w regionie, tzn. mieli znacz¹cy wp³yw na
rozwój regionu oraz na ró¿norodne inicjatywy regionalne. Wiele
razy wyra¿a³em ubolewanie, ¿e najlepsi nasi absolwenci wi¹¿¹ swoj¹
karierê raczej z Warszaw¹ ni¿ z naszym regionem. Chcia³bym, ¿eby
ta sytuacja uleg³a zmianie.

Realizacja tych celów wymaga³a wytyczenia szeregu dzia³añ.
Nale¿a³o zaproponowaæ odpowiedni poziom i w³aœciw¹ struk-

turê kszta³cenia. ̄ eby tego dokonaæ, nale¿a³o zapoznaæ siê z ocze-
kiwaniami pracodawców i absolwentów. Stwierdziliœmy, ¿e s¹ one
zbie¿ne. Kilkukrotnie ju¿ mówi³em o tym, ¿e pracodawcy i absol-
wenci wyraŸnie podkreœlaj¹ znaczenie dobrego wykszta³cenia jako
podstawy do uzyskania korzystnej pracy. Na wykszta³cenie takie
powinno siê sk³adaæ solidne przygotowanie podstawowe uzupe³-
nione w póŸniejszych latach wiedz¹ blisko zwi¹zan¹ z zastosowa-
niami. Jesteœmy zatem zgodni, ¿e dobre wykszta³cenie podstawo-
we i kszta³cenie ustawiczne prowadz¹ do uzyskania przez absol-
wenta odpowiedniej pozycji zawodowej.

Realizacjê konkretnych rozwi¹zañ rozpoczêliœmy od uporz¹d-
kowania strony formalno-prawnej spraw zwi¹zanych z dydak-
tyk¹. Dlatego te¿ na wstêpie zajêliœmy siê wdro¿eniem (opracowy-

wanych ju¿ od pewnego czasu) zasad. Nowy regulamin studiów
wdra¿a³ system punktowy. Dziêki temu osi¹gniêto wiêksz¹ elastycz-
noœæ programów kszta³cenia, a to umo¿liwia³o dalsze posuniêcia.

Ponadto zaproponowaliœmy pewn¹ wspóln¹ strukturê progra-

mu nauczania. Zarz¹dzenie dotycz¹ce minimów programowych
pozwoli³o na uporz¹dkowanie programów nauczania. To da³o po-
cz¹tek olbrzymiej pracy na wydzia³ach, która zmodyfikowa³a pro-
gramy studiów. Opracowano kolejne bardzo ju¿ dok³adne progra-
my nauczania, rozpisane wrêcz na godziny. To by³o nam potrzeb-
ne, aby mo¿na by³o trochê lepiej skoordynowaæ kszta³cenie. W tej
chwili s¹ dostêpne obcojêzyczne t³umaczenia ju¿ nie tylko nazw
poszczególnych przedmiotów, ale wrêcz treœci wyk³adów. A to po-
zwala przedstawiæ œrodowiskom zewnêtrznym pewien obraz naszej
uczelni i jej dzia³alnoœci.

Nastêpnym krokiem w realizacji naszych zamierzeñ by³o zapo-
znanie siê z realizacj¹ procesu dydaktycznego. Wprowadzono za-
tem w ¿ycie procedury samooceny, w których analizujemy nie tylko
program nauczania, ale i jego realizacjê. I tutaj znowu muszê pod-
kreœliæ du¿y trud wydzia³ów, które zanalizowa³y swoj¹ dzia³alnoœæ
dydaktyczn¹ pod k¹tem programów, zaplecza laboratoryjnego i tech-
nicznego oraz z punktu widzenia dostêpnoœci literatury. To by³ du¿y
kolejny krok wynikaj¹cy z ustalenia progów jakoœciowych.

Po przeprowadzeniu samooceny mo¿na by³o wyst¹piæ o akre-

dytacjê kierunków. Nastêpny etap mia³ pokazaæ œrodowisku, ¿e
realizowany przez nas program jest na odpowiednim poziomie.

Przedstawionym tu g³ównym dzia³aniom towarzyszy³y liczne
prace wspomagaj¹ce. Do takich zaliczam np. odbywaj¹ce siê w skali
regionu dyskusje na temat kszta³cenia i potrzeby szerszego kszta³-
cenia na poziomie wy¿szym w celu zmniejszenia bezrobocia. Pro-
wadzono je w Krzy¿owej i na innych forach, w ró¿nych gremiach

Mia³y wykazaæ, jak wygl¹da³a dynamika podwy¿ek w poszcze-
gólnych jednostkach. Z danych mo¿na odczytaæ, ¿e pracow-
nicy administracji centralnej nie s¹ uprzywilejowani p³aco-
wo w stosunku do osób z innych jednostek. W ci¹gu lat zmniej-
sza³ siê udzia³ AC w ogólnym bud¿ecie przez „trzymanie pod
szaf¹”. Stwierdzono, ¿e relatywnie najlepsz¹ sytuacjê mia³y
kadry dziekanatów.

– Czy podejmowa³ Pan jeszcze jakieœ dzia³ania wychodz¹ce poza

typowy zakres zadañ prorektora ds. nauki?

Ustawa o szkolnictwie wy¿szym i Statut PWr traktuj¹ uczelniê
jako strukturê wydzia³ow¹. To utrudnia podejmowanie dzia³añ in-
terdyscyplinarnych, tak¿e w dydaktyce. By temu przeciwdzia³aæ,
kierownictwo wspiera³o inicjatywy o charakterze interdyscyplinar-
nym (centra „wirtualne” , WCTT, WCSS) i podejmowane przez
uczelniê badania o charakterze interdyscyplinarnym. To ostatnie
dotyczy³o np. pomocy organizacyjnej w realizacji zleceñ wykony-
wanych przez pracowników wielu jednostek, a obs³ugiwanych ad-
ministracyjnie przez Dzia³ Nauki. By³y to:

• rekultywacja stawu pouranowego w Kowarach,
• opracowanie energetycznej strategii Dolnego Œl¹ska,
• opracowanie dla miasta analizy metod spalania odpadów z

wykorzystaniem energii,
• zlecenia z zakresu ochrony œrodowiska.
Ponadto, mimo trudnoœci, utrzymano system finansowania z re-

zerwy na badania w³asne projektów badawczych dla emerytowa-
nych profesorów i docentów Politechniki Wroc³awskiej. (Przezna-
cza siê na to po oko³o 5 tysiêcy rocznie na osobê, co daje w sumie
oko³o 200 tys. z³.)

– A jak najkrócej podsumuje Pan mijaj¹ce dwie kadencje?

– To okres adaptacji do coraz trudniejszej rzeczywistoœci ze-
wnêtrznej oraz do systemu, w którym œrodków na badania nale¿y
poszukiwaæ poza krajem. •ród³em finansowania badañ bêd¹ przede
wszystkim granty z Unii Europejskiej.

– Dziêkujê Panu za wypowiedŸ.

Rozmawia³a Maria Kisza
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dyskusyjnych. Debata na temat modyfikacji programów mia³a
nawet zasiêg krajowy.

W najbli¿szych latach...

Mamy obecnie 24 tysi¹ce studentów na studiach dziennych i
oko³o 5 tysiêcy na studiach zaocznych. Rekrutujemy bardzo du¿¹
liczbê kandydatów – najwiêcej spoœród wszystkich uczelni tech-
nicznych. Wielu z nich to bardzo utalentowani ludzie. Z myœl¹ o
nich w najbli¿szych latach chcia³bym siê skoncentrowaæ na zagad-
nieniu kszta³cenia elitarnego.

Przy tej liczbie studentów, których mamy, ³atwo jest zauwa¿yæ,
¿e wielu m³odych, zdolnych ludzi chcia³oby zmierzyæ siê z wiêk-
szymi wyzwaniami, ni¿ te, które wynikaj¹ z minimów programo-
wych wyznaczanych przez Radê G³ówn¹, czy nawet przewy¿szaj¹-
cych je programów oferowanych przez poszczególne wydzia³y. Licz-
ne osoby s¹ zainteresowane indywidualnym tokiem studiów, nawet
studiów interdyscyplinarnych. Ich szczególn¹ odmian¹ by³oby
kszta³cenie w jêzykach obcych.

Powinniœmy te¿ po³o¿yæ mocniejszy akcent na kszta³cenie usta-
wiczne. Mo¿e nawet nale¿a³oby wkomponowaæ w to kszta³cenie
drog¹ internetow¹.

Filie s¹ istotn¹ czêœci¹ Politechniki Wroc³awskiej. Musimy wy-
korzystaæ ten atut. Wiadomo, ¿e nie wszyscy s¹ w stanie pojechaæ
na studia do Wroc³awia, natomiast mog¹ oni podj¹æ kszta³cenie we
w³asnym regionie. Ta oferta, któr¹ mamy w filiach, jest dla nich
ciekawa. Inne uczelnie, które dzia³aj¹ na tym samym terenie, nie s¹
de facto konkurencj¹ wobec Politechniki Wroc³awskiej, poniewa¿
zwykle nie kszta³c¹ w obszarze in¿ynierskim. Przede wszystkim
jednak powinniœmy pomyœleæ o licznych absolwentach ró¿nych
typów szkó³ kszta³c¹cych na poziomie in¿ynierskim lub licencjac-
kim jako o „producentach” kandydatów do uzupe³niaj¹cych stu-
diów magisterskich. Taka propozycja studiów dziennych przyci¹-
gnie na nasz¹ uczelniê (nie tylko do filii) licznych zainteresowa-
nych. Je¿eli odpowiednio przeprofilujemy nasz¹ ofertê, powinniœmy
odnieœæ tu sukces.

Szczególnej koordynacji wymaga prowadzenie studiów dokto-
ranckich. S¹ one w œwiecie czêsto traktowane jako trzeci etap
kszta³cenia wy¿szego. Osi¹gany t¹ drog¹ wy¿szy stopieñ kwalifi-
kacji jest te¿ coraz czêœciej dostrzegany przez pracodawców. Nale-
¿y wiêc poszukiwaæ sposobu, by obecn¹ liczbê doktorantów (oko³o
800 osób) zwiêkszyæ przynajmniej 3 czy 4 razy.

Wszystkie przedstawione dzia³ania nale¿y równie¿ postrzegaæ
w kontekœcie Karty Boloñskiej, która wyraŸnie wzywa nas do two-
rzenia wspólnej europejskiej platformy edukacyjnej. Zbli¿amy siê
do tego celu krok po kroku.

Proces boloñski ma prowadziæ do takiego ukszta³towania syste-
mu edukacyjnego, by zwiêkszyæ mobilnoœæ studentów, wprowadziæ
systemy punktowe, dokonaæ akredytacji kierunków zwiêkszaj¹ca
„rozpoznawalnoœæ” poszczególnych kierunków kszta³cenia wystê-
puj¹cych w krajach cz³onkowskich – wszystkie te rozwi¹zania ju¿
wprowadziliœmy. Staramy siê wiêc dopasowaæ do standardów unij-
nych, które bêd¹ sta³ym odniesieniem naszych dzia³añ.

Powstaje oczywiœcie pytanie o bariery finansowe naszych za-
mierzeñ. Uwa¿am, ¿e s¹ zadania, które trzeba sfinansowaæ, nawet
je¿eli s¹ to powa¿ne wydatki. Powa¿ne nak³ady s¹ potrzebne przede
wszystkim na zaplecze techniczne. Niezbêdne s¹ du¿e sale, audy-
toria. Jest te¿ kwestia finansowania pracowników zatrudnionych
przy dydaktyce. Chcia³bym doprowadziæ do takiej sytuacji, by bar-
dziej op³aca³o siê zarobkowaæ u nas ni¿ na uczelni niepublicznej.

Pamiêtajmy, ¿e obraz Politechniki Wroc³awskiej wynika te¿ z
dzia³añ promocyjnych. Studenci chêtnie korzystaj¹ ze specjalnego
wydania „Pryzmatu”, reklamowych folderów, teczek, zak³adek...
To pozwala poszerzyæ grono naszych przysz³ych studentów, dok-
torantów i wspó³pracowników.

Jerzy Œwi¹tek

Przegl¹d prasy

Gdzie studiowaæ?
Dla tych, którzy nie dostan¹ siê na bezp³atne studia dzien-

ne, szans¹ s¹ studia p³atne.
Op³aty za studia prawnicze wahaj¹ siê od 1.800 z³ za rok na

Uniwersytecie Warmiñsko-Mazurskim do 7.200 z³ (w ratach
nawet 7.580 z³) na Uniwersytecie Warszawskim.

Najdro¿sze studia na informatyce oferuje Polsko-Japoñska
Wy¿sza Szko³a Technik Komputerowych w Warszawie, gdzie
studia dzienne in¿ynierskie i magisterskie bêd¹ kosztowaæ po
10.800 z³ rocznie. Studia wieczorowe na Uniwersytecie War-
szawskim kosztuj¹ 6.660 z³, a na Politechnice Warszawskiej
8.300 z³. W Krakowie za studiowanie informatyki trzeba za-
p³aciæ 6.400 z³ (UJ) lub 6.000 z³ (AGH) rocznie. Politechnika
Gdañska ustali³a op³atê za wieczorowe studia in¿ynierskie z
informatyki na 5.200 z³ rocznie. Odnotowano, ¿e Politechnika
Wroc³awska prowadzi te studia na dwóch wydzia³ach. Na
Wydziale Elektroniki studia zaoczne kosztuj¹ 3.200 z³ rocz-
nie, a studia wieczorowe – 3.600 z³. Na Wydziale Informatyki
i Zarz¹dzania za rok studiów zaocznych trzeba zap³aciæ 3.900
z³. Najtaniej jest na Uniwersytecie Warmiñsko-Mazurskim –
2.000 z³ rocznie.

Równie¿ ceny studiów z psychologii s¹ zró¿nicowane. Naj-
dro¿ej jest w Warszawie – na UW rok studiów wieczorowych
kosztuje 7.800 z³, a na Uniwersytecie Kardyna³a Stefana Wy-
szyñskiego – 6.025 z³. Na Uniwersytecie Wroc³awskim cze-
sne na tym kierunku wynosi 5.000 z³ rocznie, podobnie jak na
UJ, UAM w Poznaniu i Uniwersytecie Opolskim.

Najdro¿sze s¹ studia medyczne. Na AM w Gdañsku op³aty
roczne za studia wieczorowe wynosz¹: na stomatologii 14.000
z³, na wydz. lekarskim 13.000 z³, a na farmacji 12.000 z³.

Na Uniwersytecie Opolskim najtañsza jest nauka na kie-
runkach ma³o popularnych, jak matematyka, chemia i teologia
– I rok kosztuje 2.000 z³.

Oferta Politechniki Wroc³awskiej równie¿ uwzglêdnia pra-
wa rynku. Najtañsze s¹ studia zaoczne na chemii – 1.800 z³.

(„Rzeczpospolita”, 4.06.2002)

Æwiczenia prowadzi
prof. Jerzy Œwi¹tek.

(Juvenalia 2002)  F
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ROZMAITOŒÆI Z KBN

• W Dzienniku Ustaw RP nr 62 z 22 maja 2002 r. pod poz. 566
opublikowano rozporz¹dzenie Ministra Nauki z dnia 14 maja 2002 r.
w sprawie okreœlenia wykazu aparatury naukowej i przyrz¹dów na-
ukowych zwolnionych od c³a oraz wykazu prywatnych instytucji lub
organizacji uprawnionych do korzystania ze zwolnienia od c³a.

Tekst rozporz¹dzenia zostanie w najbli¿szych dniach zamiesz-
czony na stronie  http://www.kbn.gov.pl/pub/kbn/docs/in-
dex_fin.html i na stronie http://www.kbn.gov.pl/pub/kbninfo/in-
dex.html

• Ukaza³ siê czwarty tegoroczny zeszyt Serwisu Informacji Na-
ukowo-Technicznej „Eureka”, który zawiera omówienie kolejnych
20 projektów badawczych http://www.kbn.gov.pl/pub/kbn/eureka/
0216/index.html

Konferencja NAUKA 2002
17 maja odby³a siê w Warszawie konferencja NAUKA 2002 zor-

ganizowana przez Komitet Badañ Naukowych. Wziê³o w niej udzia³
ponad 300 osób – dyrektorzy placówek PAN i jednostek badaw-
czo-rozwojowych oraz rektorzy i prorektorzy szkó³ wy¿szych.

Konferencja rozpoczê³a siê tradycyjnie wyst¹pieniem programo-
wym ministra nauki, przewodnicz¹cego KBN. Oceniaj¹c stan na-
uki polskiej na pocz¹tku XXI wieku, przedstawi³ on kilkuletni¹ (do
2006 r.) perspektywê finansowania badañ, a tak¿e za³o¿enia mery-
toryczne i podstawy prawne przekszta³cenia urzêdu KBN  w mini-
sterstwo nauki.

Program rozwoju regionów Unii Europejskiej w latach 2004-
2006, na który przeznaczono 13 mld euro, jest wielk¹ szans¹ dla
polskiej nauki – stwierdzi³ prof. Micha³ Kleiber.

Zebrani wys³uchali dwóch referatów naukowych. Prof. Tadeusz
Popiela w wyst¹pieniu zatytu³owanym „Medycyna kliniczna na
progu trzeciego milenium” przedstawi³ najnowsze metody stoso-
wane w badaniach medycznych oraz omówi³ mo¿liwoœci aplikacji
ich wyników, przede wszystkim w diagnostyce. Referat historyka
prof. Jerzego Strzelczyka porusza³ zdawa³oby siê nienowy, ale jak-
¿e aktualny temat: „Do Europy przed tysi¹cem lat”.

Dyskusja podsumowuj¹ca dotyczy³a, jak zwykle, szczegó³owych
spraw zwi¹zanych z organizacj¹ i finansowaniem nauki, a wœród
zabieraj¹cych g³os dominowali przedstawiciele JBR.

(„G³os Uczelni”, BI AR we Wroc³awiu, czerwiec 2002 r.)

Komunikat o utworzeniu

interdyscyplinarnej sekcji „Biotechnologii”

Od XXIV konkursu projektów badawczych (termin zamkniêcia
31 lipca 2002 r.), na  wniosek Przewodnicz¹cych Zespo³ów P-4, P-
5, P-6, T-8 i T-9, projekty dotycz¹ce biotechnologii sk³adane do-
tychczas w obszarze dzia³ania ró¿nych sekcji bêdzie rozpatrywa³a
jedna nowoutworzona interdyscyplinarna sekcja „Biotechnologia”.

Ewentualne pytania proszê zg³aszaæ pod adres db@kbn.gov.pl
Dotacje dla internetowych czasopism naukowych
Fundacja Sorosa og³osi³a konkurs dla czasopism naukowych,

które udostêpniaj¹  nieodp³atnie teksty artyku³ów w Internecie.
Szczegó³owe informacje podane s¹ na stronie http://www.soros.org/
openaccess/grants-journals.shtml.

 Konkurs dla m³odych badaczy

Niemiecka firma Eppendorf AG od 1995 r. przyznaje corocznie
nagrodê w wysokoœci 15 tys. euro m³odemu badaczowi (do 35 lat)
prowadz¹cemu w Europie badania w zakresie biomedycyny przy
u¿yciu metod biologii molekularnej.

Zg³oszenia na tegoroczny konkurs, obejmuj¹ce ¿yciorys, listê
publikacji oraz  artyku³y (maksymalnie 5) w jêzyku angielskim
powinny byæ przes³ane do 30 czerwca 2002 r. do:

     Eppendorf AG
     Dr. Günter Bechtler
     D-22331 Hamburg
     Germany
     Tel. +49 40 538 01 242
     Fax +49 40 538 01 662
     e-mail: bechtler.g@eppendorf.de
     http://www.eppendorf.com/award.
Zwyciêzcê konkursu wybierze niezale¿ny komitet ekspertów,

kierowany przez prof.  dr. Ernsta - Ludwiga Winnackera, przewod-
nicz¹cego Deutsche Forschungsgemeinschaft (DFG). Wrêczenie
nagrody nast¹pi

21 listopada 2002 r. podczas MedicaCongress w Düsseldorfie.

 Tadeusz Zaleski            
rzecznik prasowy ministra nauki

Interesuj¹ce adresy WWW

• Konferencja Nauka 2002 - wyst¹pienie Ministra Nauki - pre-
zentacja
http://www.kbn.gov.pl/pub/kbninfo/nauka2002/index.htm

• Konkurs otwarty KBN na realizacjê projektu celowego za-
mawianego
http://www.kbn.gov.pl/pub/kbn/kryteria/oglo150502b.html

• Konkurs otwarty KBN na realizacjê projektu badawczego za-
mawianego
http://www.kbn.gov.pl/pub/kbn/kryteria/oglo150502.html

• Raport o stanie realizacji zadañ w zakresie rozwoju spo³e-
czeñstwa informacyjnego w Polsce w I kwartale 2002 r. http:/
/www.kbn.gov.pl/cele/raporty/raport5_02.html

• Dziennik Urzêdowy Ministra Nauki i Komitetu Badañ Na-
ukowych nr 5/2002
http://www.kbn.gov.pl/pub/kbn/docs/du_05_02.html

• Skorowidz alfabetyczny do Dziennika Urzêdowego Ministra
Nauki i Komitetu Badañ Naukowych z roku 2001 (numery 1-
16)
http://www.kbn.gov.pl/pub/kbn/docs/du_skorowidz_01.html

Zapraszamy do lektury „FA”

Okr¹g³a rocznica 10 lat up³ywaj¹cych od momentu utworzenia

Komitetu Badañ Naukowych sk³ania do próby ca³oœciowego spoj-

rzenia na to, czym by³, czym jest i ku czemu zmierza KBN. Czujê siê

upowa¿niony do zabrania g³osu w tej sprawie, poniewa¿ mia³em

bliski kontakt z pracami Komitetu od samego pocz¹tku jego istnie-

nia (w pierwszej kadencji by³em wybranym przez œrodowiska na-

ukowe cz³onkiem Komisji Badañ Podstawowych), pracowa³em w nim

dosyæ d³ugo (w drugiej kadencji wybrano mnie ponownie, tym ra-

zem na cz³onka Komisji Badañ Stosowanych) i dzia³am w nim do

dzisiaj (jestem przewodnicz¹cym Sekcji Informatyki). By³em wiêc

aktywnym cz³onkiem Komitetu w jego historycznych pocz¹tkach,

obserwowa³em z bliska jego rozwój i znam w miarê dobrze jego

aktualny stan – pisze rektor AGH prof. Ryszard Tadeusiewicz w

artykule „KBN dawniej i dziœ” zamieszczonym w „Forum Akade-

mickim” nr 5, które poœwiêcone jest g³ównie jubileuszowi Komite-

tu i rozwa¿aniom nad potrzeb¹ jego reformy. Polecamy.
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Obrady
Kolegium Rektorów Uczelni
Wroc³awia i Opola

26 maja 2002 r. na wyjazdowe posiedzenie w hotelu „Sana” w
Polanicy Zdroju zaprosi³ rektorów prof. Zbigniew Horbowy, rektor
Akademii Sztuk Piêknych.

Kolegium Rektorów przyzna³o tegoroczn¹ Nagrodê swojego
imienia za integracjê œrodowiska akademickiego Wroc³awia. Lau-
reatk¹ zosta³a twórczyni wroc³awskich Festiwali Nauki prof. Alek-
sandra Kubicz. Nagroda zostanie wrêczona uroczyœcie14 listopa-
da, podczas obchodów Œwiêta Nauki, które w tym roku bêdzie zwi¹-
zane z uroczystoœciami jubileuszu 300-lecia Uniwersytetu
Wroc³awskiego. Rektorzy dyskutowali o sprawach akademickich i
problemach dotycz¹cych szkolnictwa wy¿szego. Podsumowano
wyjazdowe posiedzenia Prezydium Konferencji Rektorów Akade-
mickich Szkó³ Polskich i Komisji Edukacji, Nauki i M³odzie¿y
Sejmu RP, które na zaproszenie rektora, prof. Romualda Gellesa
odby³y siê na Uniwersytecie Wroc³awskim. (Uczestnicz¹cy w ob-
radach Prezydium KRASP minister nauki prof. Micha³ Kleiber i
minister edukacji dr Krystyna £ybacka omówili problemy, które
niebawem zostan¹ skierowane do rozwi¹zania w drodze noweliza-
cji ustawy o szkolnictwie wy¿szym. O za³o¿eniach do ustawy Pra-

wo o szkolnictwie wy¿szym w czasie obrad sejmowej komisji mówi³
wiceminister edukacji prof. Tomasz Goban-Klas.) Zdaniem rekto-
rów funkcjonowanie uczelni wy¿szych bêdzie ³atwiejsze, gdy po-
wstanie mo¿liwoœæ tworzenia oddzia³ów zamiejscowych. Ich two-
rzenie bêdzie wspierane z funduszu dla bezrobotnych, gdy¿ rozwój
edukacji na poziomie wy¿szym powinien s³u¿yæ z³agodzeniu bez-
robocia w regionie

Poruszono problem odp³atnoœci za studia i mo¿liwoœci wspiera-
nia stypendiami mniej zamo¿nych studentów. Rektorzy uznali po-
trzebê zweryfikowania sposobu ustalania kategorii kierunków przez
KBN i opracowania nowego algorytmu dydaktycznego, który pre-
miowa³by jakoœæ kszta³cenia. Problem wieloetatowoœci rozwi¹¿e
siê (zdaniem dyskutantów) oko³o 2008 roku, gdy na studia przyjd¹
roczniki z ni¿u demograficznego – zmaleje wtedy zapotrzebowa-
nie na kadrê dydaktyczn¹. W dyskusji rektorzy stwierdzili, ¿e zbyt
ma³o m³odzie¿y wiejskiej decyduje siê na studia. Uznali tak¿e po-
trzebê kszta³cenia m³odzie¿y z obecnego wy¿u demograficznego
na ró¿nych kierunkach, niezale¿nie od rynkowego zapotrzebowa-
nia. Uzasadnieniem takiego stanowiska ma byæ trudnoœæ w rozpo-
znaniu potrzeb rynku ze wzglêdu na brak prognostycznych danych
demograficznych w Urzêdzie Marsza³kowskim. W opinii rektorów
bêdzie siê rozwija³o kszta³cenie ustawiczne. Na studiach podyplo-
mowych na AE mo¿na zdobyæ tytu³ MBA. ASP zamierza utworzyæ
p³atne studia z mo¿liwoœci¹ wyboru profesora. Na Uniwersytecie
du¿ym zainteresowaniem ciesz¹ siê zaoczne studia filozoficzne.

Rektorzy uznali, ¿e dyskusje o sprawach akademickich powin-
ny odbywaæ siê cyklicznie w TV Wroc³aw, zaproponowali wiêc
zorganizowanie dwóch telewizyjnych dyskusji na temat bie¿¹cych
problemów szkó³ wy¿szych. Ponadto powinna odbyæ siê dyskusja
akademicka dotycz¹ca przysz³oœci edukacji w blisko 3-milionowym
regionie dolnoœl¹skim.

Rektorzy objêli honorowy patronat nad wakacyjnym obozem
adaptacyjnym wroc³awskich i opolskich duszpasterstw  akademic-
kich w Bia³ym Dunajcu oraz nad wypraw¹ do Rosji, Chin i Mongo-
lii organizowan¹ przez studentów AE, PWr i UWr skupionych w
AIESEC-u.

(wg „Przegl¹du Uniwersyteckiego”)

Obrady KRPUT
Krasiczyn 11-14 kwietnia 2002

W kwietniu Politechnika Rzeszowska by³a gospodarzem Kon-
ferencji Rektorów Polskich Uczelni Technicznych (KRPUT). Od-
bywa³a siê ona w Krasiczynie. Program Konferencji przewidywa³
wizytê w murach Politechniki Lwowskiej, z któr¹ uczelnia rzeszow-
ska od lat wspó³pracuje.

Na posiedzeniu obecni byli: prof. Marek Bartosik – Sekretarz Stanu
w Komitecie Badañ Naukowych, prof. Andrzej Pelczar – Przewod-
nicz¹cy Rady G³ównej Szkolnictwa Wy¿szego, prof. Marek Dietrich
– Zastêpca Przewodnicz¹cego Pañstwowej Komisji Akredytacyjnej
oraz dr Józef Lepiech – wicedyrektor Departamentu Szkolnictwa
Wy¿szego w Ministerstwie Edukacji Narodowej i Sportu.

Politechnikê Wroc³awsk¹ reprezentowa³ prof. Andrzej Mulak.
Obrady by³y zdominowane dyskusj¹ o utworzeniu Konsorcjum

Uczelni Technicznych. Jego celem jest stworzenie wspólnej bazy
dostêpnych w Internecie materia³ów dydaktycznych przeznaczo-
nych dla studentów. Akces do Konsorcjum zg³osi³y wszystkie uczel-
nie stowarzyszone w KRPUT.

Omawiano równie¿ problem wieloetatowoœci na uczelniach, za-
sady zatrudniania profesorów na emeryturze, uci¹¿liwoœci zwi¹za-
ne ze stosowaniem ustawy o zamówieniach publicznych w szko-
³ach wy¿szych. Konferencja przyjê³a uchwa³ê o roli uczelni tech-
nicznych w trwaj¹cym XXIII Kongresie Techników Polskich, dla
którego KRPUT pe³ni rolê Komitetu Programowego. Wys³uchano
tak¿e informacji o pracach Komisji Akredytacyjnej Uczelni Tech-
nicznych, która zosta³a powo³ana 17 lutego 2001 r. w czasie obrad
KRPUT w Opolu, jako agenda akredytacyjna, do dokonywania akre-
dytacji kierunków wy¿szych uczelni technicznych. Obraduj¹cy rek-
torzy wyrazili te¿ zdecydowane poparcie dla projektu przekszta³-
cenia Komitetu Badañ Naukowych w Ministerstwo Nauki.

W czasie obrad w Krasiczynie w poczet KRPUT przyjêto Aka-
demiê Techniczno-Humanistyczn¹ w Bielsku-Bia³ej.

12 kwietnia br. rektorów goœci³y w Przemyœlu w³adze miasta.
Koñcowym akcentem by³a wizyta na Politechnice Lwowskiej.

Niezwykle serdecznie podejmowani przez rektora Politechniki prof.
Jurija Rudawskiego  goœcie mogli zwiedziæ okaza³y gmach i zabyt-
kowe wnêtrza lwowskiej uczelni, odrestaurowan¹ lwowsk¹ starów-
kê, Cmentarz £yczakowski i Cmentarz Orl¹t.

(wg „Gazety Politechniki”, pisma Politechniki Rzeszowskiej, maj 2002)

Uchwala KRPUT nr 1/02

Konferencja Rektorów Polskich Uczelni Technicznych z ogromn¹
satysfakcj¹ przyjmuje do swojego grona Rektora nowopowsta³ej
Akademii Techniczno - Humanistycznej w Bielsku Bia³ej.

Jednoczeœnie w imieniu ca³ego œrodowiska akademickiego pol-
skich uczelni technicznych na rêce rektora ATH, prof. Marka Tromb-
skiego rektorzy, cz³onkowie KRPUT sk³adaj¹ serdeczne ¿yczenia
powodzenia i pomyœlnego rozwoju uczelni dla ca³ej spo³ecznoœci
Bielskiej Akademii.

Uchwa³a KRPUT nr 2/02

W zwi¹zku z trwaj¹cym XXIII Kongresem Techników Polskich,
dla którego KRPUT pe³ni rolê Komitetu Programowego, Cz³onko-
wie Konferencji wyrazili zainteresowanie tocz¹c¹ siê dyskusj¹ kon-
gresow¹ i poszukiwaniem nowych partnerów do realizacji celów
kongresowych. Za wa¿ny cel Kongresu uznano konsolidacjê œro-
dowiska technicznego wokó³ spraw globalizacji nauki i techniki
jako zjawiska wczeœniejszego ni¿ globalizacja gospodarki. Zagad-
nienia te maj ¹ bardzo istotne znaczenie wobec przygotowania Pol-
ski do akcesji z Uni¹ Europejsk¹. Polskie uczelnie techniczne mog¹
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mieæ w tym procesie swój wa¿ny wk³ad poprzez m. in.:
• kszta³cenie  in¿ynierów  zgodnie  z wymaganiami  wynikaj¹-

cymi  z  mo¿liwoœci  pracy w Polsce i pracy w UE,
• dokszta³canie ludzi ze sta¿em 15-20 lat pracy w zakresie naj-

nowszych dziedzin techniki,
• zmiany modelu kszta³cenia pozwalaj¹cego  na  ci¹g³¹ aktu-

alizacjê  wiedzy  m³odych in¿ynierów,
• udzia³ szkó³ wy¿szych w badaniach naukowych,
• informatyzacjê kraju,
• w³¹czenie naukowego ruchu studenckiego w prace kongre-

sowe,
• promocjê   i   popularyzacjê   nauki   wœród   m³odzie¿y   i

spo³eczeñstwa   (co   powinno spowodowaæ akceptacjê spo-
³eczn¹ wydatków na naukê).

KRPUT wyra¿a opiniê, ¿e na Sesji Zamykaj¹cej XXIII Kongres
Techników Polskich nie powinno zabrakn¹æ g³osu rektorów wy-
¿szych uczelni technicznych z propozycj¹ rozwi¹zañ we wspomnia-
nych wy¿ej sprawach.

Uchwala KRPUT nr 3/02

Konferencja Rektorów Polskich Uczelni Technicznych, bêd¹c
wyrazicielem ogólnej troski œrodowiska akademickiego o kszta³t
przysz³ej polityki naukowej pañstwa, wyra¿a zdecydowane popar-
cie dla projektu transformacji Komitetu Badañ Naukowych w Mi-
nisterstwo Nauki. KRPUT wyra¿a przy tym poparcie dla wczeœniej-
szego dokumentu przygotowanego w tej sprawie przez Prezydium
KRASP i Prezydium PAN. KRPUT dostrzega w tych dzia³aniach
szansê na jasne i precyzyjne okreœlenie d³ugofalowej polityki na-
ukowej, wspartej na silnym i sprawnie funkcjonuj¹cym urzêdzie
Ministra Nauki, wspieranym przez odpowiednio ukonstytuowan¹
Radê Nauki Polskiej.

Krasiczyn, 12.04.2002

Konferencja
Prorektorów ds. Kszta³cenia

W dniach 20 i 21 maja odby³o siê w Lublinie i Kazimierzu nad
Wis³¹ kolejne posiedzenie Konferencji Prorektorów ds. Kszta³ce-
nia Polskich Uczelni Technicznych. Gospodarzem by³a Politechni-
ka Lubelska.

Politechnika Wroc³awska by³a reprezentowana przez prorektora
ds. nauczania prof. Jerzego Œwi¹tka.

G³ównymi tematami obrad by³y:
1. Archiwizacja prac dyplomowych, których masa roœnie wraz

ze zwiêkszaj¹c¹ siê liczb¹ absolwentów. Niezbêdna jest noweliza-
cja przepisów, która pozwoli na przechowywanie w archiwach prac
dyplomowych w wersji elektronicznej.

2. Matematyka w szkole œredniej a studia. Prorektorzy s¹ zanie-
pokojeni wysokim odsetkiem (ocenianym nawet na 40%) studen-
tów niemog¹cych poradziæ sobie z matematyk¹ na studiach. Œwiad-
czy to o niew³aœciwym podejœciu do nauki tego wa¿nego przed-
miotu. Obni¿enie wymagañ w szkole i rezygnacja z egzaminu
maturalnego z matematyki jako obligatoryjnego, ostatecznie znie-
chêcaj¹ m³odzie¿, która w innych warunkach radzi³aby sobie z tym
przedmiotem ca³kiem dobrze. Dla uczelni technicznych jest to pro-
blem kluczowy, bez rozwi¹zania którego trudno liczyæ na znacz¹c¹
rekrutacjê kandydatów na studia.

3. Polsko-niemiecka wspó³praca w celu wypracowania modelu
socjalnej obs³ugi studentów. Skuteczna dzia³alnoœæ niemieckiego
Studentenwerku zachêca do naœladownictwa, choæ oczywiœcie trzeba
uwzglêdniaæ ró¿nicê realiów.

W sprawach archiwizacji i nauczania matematyki przyjêto stanowiska
mówi¹ce o potrzebie dzia³añ prowadz¹cych do po¿¹danych zmian. F
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Ze wzglêdu na fakt, ¿e zamieszczone w ostat-

nim numerze, a podane przez dziekanaty dane o

funkcjach prorektorów nadchodz¹cej kadencji

by³y nieœcis³e lub niekompletne, podajemy jesz-

cze raz pe³ne sk³ady w³adz wydzia³owych kaden-

cji 2002 - 2005.

Dziekani i Prodziekani

kadencji 2002 - 2005
Wydzia³ Architektury, W1

dr hab.in¿.arch. El¿bieta Trocka-Leszczyñska, prof.nadzw.
– dziekan

1. dr hab.in¿.arch. Stanis³aw Medeksza, prof.nadzw. – prodziekan
ds. nauki i kszta³cenia kadry naukowej

2. dr in¿.arch. Romuald Pustelnik – prodziekan ds. studenckich
3. dr.in¿.arch. Bogus³aw Wowrzeczka – prodziekan ds. dydaktyki

Wydzia³ Budownictwa L¹dowego i Wodnego, W2

prof.dr hab.in¿. Ryszard Izbicki – dziekan
1. dr in¿. Kazimierz Bieniek – prodziekan ds. studenckich
2 .dr in¿. Piotr Berkowski – prodziekan ds. dydaktyki
3. dr hab.in¿. Henryk Nowak, prof.nadzw. – prodziekan ds. ogólnych
4. prof. dr hab.in¿. Piotr Konderla – prodziekan ds. nauki i rozwoju kadr

Wydzia³ Chemiczny, W3

prof.dr hab.in¿. Pawe³ Kafarski – dziekan
1. dr hab.in¿. Bogdan Szczygie³ – prodziekan ds. dydaktyki i stu-

denckich
2. dr hab.in¿. Miros³aw Miller – prodziekan ds. ogólnych
3. prof. dr hab.in¿. Danuta ¯uchowska – prodziekan ds. nauki i

kszta³cenia kadr

Wydzia³ Elektroniki, W4

prof.zw.dr hab.in¿. Daniel J. Bem – dziekan
1. dr in¿. Maria Cha³on – prodziekan ds. dydaktycznych
2. dr in¿. Janusz Janiczek – prodziekan ds. studiów zaocznych

3. dr in¿. Leszek Kosza³ka – prodziekan ds. dydaktycznych
4. dr in¿. Wojciech Krzysztofik – prodziekan ds. ogólnych i finan-

sowych
5. dr hab. in¿. Czes³aw Smutnicki, prof.nadzw. – prodziekan ds.

naukowych i dydaktycznych

Wydzia³ Elektryczny, W5

Prof. dr hab.in¿. Janusz Szafran – dziekan
1. dr in¿. Adam Zalas – prodziekan ds. studenckich
2. dr in¿. Zenon Okraszewski – prodziekan ds. studiów dziennych
3. dr in¿. Adam Tymañ – prodziekan ds. studiów zaocznych

Wydzia³ Górniczy, W6

dr hab. in¿. Jerzy Malewski, prof.nadzw. – dziekan
1. prof. dr hab.in¿. Jadwiga Wiêckowska – prodziekan ds. nauki i

informacji
2. dr in¿. Marek Sikora – prodziekan ds.studenckich i ogólnych
3. dr Stanis³aw Œlusarczyk – prodziekan ds. dydaktyki

Wydzia³ In¿ynierii Œrodowiska, W7

dr hab.in¿. Krzysztof Bartoszewski, prof.nadzw. – dziekan
1. dr in¿. Jan Danielewicz – prodziekan ds. studenckich
2. dr hab.in¿. Andrzej Kotowski, prof. nadzw. – prodziekan ds. dy-

daktyki
3. prof. dr hab.in¿. Janusz Je¿owiecki – prodziekan ds. studiów za-

miejscowych i zaocznych

Wydzia³ Informatyki i Zarz¹dzania, W8

prof.dr hab. Tadeusz Galanc – dziekan
1. dr in¿. Marian Molasy – prodziekan ds. studenckich
2. dr in¿. Iwona Dubielewicz – prodziekan ds. dydaktyki
3. dr hab. Zygmunt Mazur, prof.nadzw. – prodziekan ds. studiów

zaocznych i podyplomowych
4. dr in¿. Zdzis³aw Szalbierz – prodziekan ds. ogólnych, wspó³pra-

cy z otoczeniem oraz infrastruktury

Wydzia³ Mechaniczno-Energetyczny, W9

dr hab.in¿. Zbigniew Gnutek, prof.nadzw. – dziekan
1. dr in¿. Zdzis³aw Bechtold – prodziekan ds. studenckich
2. dr in¿. Miros³aw £uczak – prodziekan ds. dydaktyki
3. dr hab.in¿. Maciej Chorowski – prodziekan ds. nauki i wspó³pra-

cy z zagranic¹

Wydzia³ Mechaniczny, W10

prof. dr hab. in¿. Wac³aw Kollek – dziekan
1. dr hab.in¿. Andrzej Ambroziak – prodziekan ds. dydaktyki  (stu-

dia zaoczne)
2. dr hab.in¿. Antoni Gronowicz, prof. nadzw. – prodziekan ds.

dydaktyki (studia dzienne)
3. dr hab.in¿. Józef Krzy¿anowski, prof. nadzw.   prodziekan ds.

dydaktyki (studia dzienne)
4. dr in¿. Jan Stasieñko – prodziekan ds. studenckich
5. dr hab.in¿. Tomasz Nowakowski – prodziekan ds. ogólnych, fi-

nansów oraz wdro¿enia eurosiatek

Wydzia³ Podstawowych Problemów Techniki, W-11

prof.dr hab.in¿. Jan Misiewicz – dziekan
1. dr hab.in¿. Wojciech Kordecki – prodziekan ds. finansowych
2. dr in¿. Janusz Górniak – prodziekan ds. studenckich
3. dr hab.in¿. W³odzimierz Salejda – prodziekan ds. dydaktycznych

Wydzia³ Elektroniki Mikrosystemów i Fotoniki, W-12

prof.dr hab.in¿. Benedykt Licznerski – dziekan
1. dr hab.in¿. Tadeusz Berlicki, prof.nadzw. – prodziekan ds. stu-

denckich
2. dr in¿. Janusz Markowski – prodziekan ds. ogólnych
3. dr in¿. Bronis³awa Olszewska-Mateja – prodziekan ds. dydaktyki

Zjazd gwiazd
W dniach 7-9 czerwca odby³ siê I Zjazd Rocznika (dyplo-

mowego) 1972 Elektroniki. Impreza ta wpisuje siê w obcho-
dzone w³aœnie 50-lecie wydzia³u.

Rocznik, który zorganizowa³ zjazd po raz pierwszy po 30
latach od dyplomu, ma powody do satysfakcji. Wielu jego
przedstawicieli porobi³o kariery. Tak¿e i ci, którzy zostali na
uczelni.

Spójrzmy tylko na prê¿ny komitet organizacyjny, który
stanowili:

Zofia Wilimowska (Strzelecka) Barbara Bober (Ho³odnik),
Stefan Gi¿ewski, Janusz Biernat (dziekan Wydzia³u Elektro-
niki), Leszek Kosza³ka prodziekan Wydzia³u Elektroni-
ki),Iwona Dubielewicz, Janusz Dudziak, Marek T³acza³a,
£ucja Maciejewska, Henryk Szarski (dyrektor BG), Zdzis³aw
Synowiec,

Krzysztof Rudno-Rudziñski (prorektor-elekt),  Bogus³aw
Boratyñski i Les³aw Sieniawski.

Ju¿ pierwsze godziny zjazdu przynios³y wiele wra¿eñ.
O dalszych – w nastêpnym numerze.

�
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W ostatnim czasie ukaza³y siê nastêpuj¹ce zarz¹dzenia wewnêtrz-
ne, pisma okólne i komunikaty:

• Zarz¹dzenie wewnêtrzne 17/2002 z dnia 24.05.2002 r. w spra-
wie przeprowadzenia oceny nauczycieli akademickich na Politech-
nice Wroc³awskiej w roku 2002;

• Pismo okólne 14/2002 z dnia 17.05.2002 r. w sprawie trybu i
terminów wnioskowania oraz ustalenia wysokoœci nagród: Senatu,
Rektora, Dziekana oraz Dyrektora (Kierownika) jednostki organi-
zacyjnej PWr:

Wnioski o nagrody nale¿y sk³adaæ w nastêpuj¹cych terminach:
– o nagrodê Senatu – do 31 maja,
– o nagrodê Rektora – do 30 czerwca,
– o nagrodê Dziekana – do 15 wrzeœnia,
– o nagrodê Dyrektora (Kierownika) w terminie ustalonym przez

przyznaj¹cego nagrodê.
Forma wnioskowania o nagrodê Rektora jest dowolna. Wnioski

powinny zawieraæ krótkie uzasadnienie, podpis imienny wniosko-
dawcy oraz proponowany stopieñ nagrody, a w przypadku nagrody
zespo³owej tak¿e sposób jej podzia³u.

Ustalone zosta³y wysokoœci nagród przedstawione w tabeli:

Nagrody wyp³acane ze wszystkich rodzajów funduszy podlegaj¹
opodatkowaniu podatkiem dochodowym od osób fizycznych;

• Pismo okólne 15/2002 z dnia 20.05.2002 r. w sprawie aktuali-
zacji zasad organizacji pomocy serwisowej dla u¿ytkowników œrod-
ków informatyki Administracji Uczelni:

Pomoc serwisowa jest realizowana przez pracowników Dzia³u
Informatyzacji, przy udziale firm zewnêtrznych. Pomoc serwisowa
jest œwiadczona na zasadach wy³¹cznoœci. Prace zwi¹zane z mo-
dernizacj¹, zmian¹ konfiguracji, instalowaniem lub wymian¹ opro-
gramowania mog¹ byæ dokonywane przez u¿ytkownika lub osoby

trzecie wy³¹cznie po uzgodnieniu z w³aœciwym administratorem lub
kierownikiem Dzia³u Informatyzacji. Podzia³ jednostek administra-
cyjnych na obszary serwisowe oraz dane kontaktowe administrato-
rów mo¿na znaleŸæ w Intranecie PWr pod adresem:
www.ac.pwr.wroc.pl. W razie trudnoœci w skontaktowaniu siê z
administratorami nale¿y kontaktowaæ siê z sekretariatem Dzia³u
Informatyzacji (tel. 37-00, fax 38-72, email: dzin-
for@ac.pwr.wroc.pl).

• Komunikat kwestora nr 2/2002 z dnia 14.05.2002 r. w spra-
wie zwolnienia od c³a towarów o charakterze edukacyjnym, na-
ukowym lub kulturowym oraz przyrz¹dów i aparatury naukowej:

Zgodnie z Rozporz¹dzeniem Ministra Finansów z dnia
30.11.2001 r. (Dz.U.149 poz. 1664) dokumentami niezbêdnymi do
stwierdzenia podstawy stosowania zwolnienia od c³a s¹:

– spis towarów przywo¿onych z zagranicy w zestawieniu ilo-
œciowym i wartoœciowym, zawieraj¹cy nazwê i adres produ-
centa,

– pisemne oœwiadczenie o przeznaczeniu towarów wraz z zo-
bowi¹zaniem do niewykorzystaniem towarów do innych ce-
lów,

– pisemne oœwiadczenie o prowadzeniu
procedur ksiêgowych, które umo¿li-
wiaj¹ kontrolê wykorzystania zwolnio-
nych od c³a towarów,
– dokument okreœlaj¹cy formê i zasady
prowadzonej przez instytucjê dzia³alno-
œci.

Kwestura Politechniki Wroc³awskiej
prowadzi odpowiednie procedury ksiê-
gowe umo¿liwiaj¹ce kontrolê wykorzy-
stania zwolnionych od c³a towarów. In-
formacjê tê nale¿y umieszczaæ w pi-
smach sk³adanych do Urzêdów Celnych
w przypadkach ubiegania siê o zwolnie-
nie z c³a.

W zwi¹zku z wprowadzeniem zno-
welizowanych procedur ksiêgowych do

faktur dokumentuj¹cych import towarów zwolnionych z c³a nale¿y
do³¹czyæ:

– orygina³ dokumentu SAD,
– wykaz zakupionych towarów w zestawieniu iloœciowym i war-

toœciowym.
W czêœci opisowej faktury nale¿y dodatkowo umieœciæ oœwiadcze-

nie, ¿e importowane towary zostan¹ wykorzystane wy³¹cznie do ce-
lów okreœlonych rozporz¹dzeniem Ministra Finansów z dnia 30.11.2001
r. (Dz.U.149 poz. 1664). Oœwiadczenie podpisuje czytelnie osoba od-
powiedzialna za prawid³owe wykorzystanie zakupionych towarów.

Kwota nagrody w złotych
Lp. Rodzaj nagrody

indywidualnej zespołowej

Nagroda Rektora

I stopnia 9.640 do 19.280

II stopnia 4.820 do 14.4601.

dla pracowników nie będących nauczycielami

akademickimi za osiągnięcia zawodowe

od 1.200

do 4.820

2. Nagroda Senatu 9.640

3. Nagroda Dziekana 4.820 do 14.460

4.
Nagroda Dyrektora (Kierownika) jednostki

organizacyjnej dla nauczycieli akademickich
2.410 do 9.640

5.

Nagroda Dyrektora (Kierownika) jednostki

organizacyjnej dla pracowników nie będących

nauczycielami akademickimi

od 480

do 2.410
do 9.640

6. Okolicznościowa nagroda Rektora do 9.640 -

Rekrutacja
Zaczê³a siê rekrutacja kandydatów na studia na 12 wydzia³ach

Politechniki Wroc³awskiej. Jeszcze nie wszyscy maturzyœci dostali
œwiadectwa, ale wielu przychodzi do punktu rekrutacyjnego, by
pobraæ formularze zg³oszeñ i blankiety , kupiæ wzorcowe tematy
egzaminacyjne (tematy prac egzaminacyjnych z matematyki i fizy-
ki z poprzednich lat), zapytaæ o progi punktowe, a przede wszyst-
kim poradziæ siê i poszukaæ wsparcia duchowego.

Niektórzy przychodz¹ z rodzicami, niektórzy dzwoni¹. Zawsze
mog¹ liczyæ na ¿yczliw¹ i wyczerpuj¹c¹ informacjê pracownic dzia-

³u nauczania, które tu dy¿uruj¹. Wiêkszoœæ zg³aszaj¹cych siê to
osoby ze „star¹ matur¹”.

Zapisy na egzaminy bêd¹ trwa³y do 26 czerwca, w tym terminie
nast¹pi te¿ zakoñczenie przyjmowania zg³oszeñ kandydatów na
Wydzia³ Architektury.

Dobrowolne egzaminy zaplanowano na 1 lipca.
Egzaminy z rysunku na Wydzia³ Architektury odbêd¹ siê 2 i 3 lipca.
4 lipca to ostateczny termin sk³adania dokumentów na studia

dzienne.
Do 12 lipca powinny zostaæ wywieszone listy osób przyjêtych

na studia oraz listy rezerwowe.
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Ustawa o podpisie elektronicznym wejdzie w ¿ycie 16

sierpnia 2002 roku

Jak zapewniæ bezpieczne
przesy³anie danych w sieci Internet

czêœæ 2

Wstêp

Poprzedni artyku³ mia³ za zadanie zapoznaæ Czytelnika z me-
chanizmami bezpiecznych us³ug w Internecie opartymi o infrastruk-
turê klucza publicznego zwan¹. Okreœla siê j¹ angielskim skrótem
PKI. Przypomnijmy, ¿e PKI wykorzystuje tzw. kryptografiê asy-
metryczn¹, a to znaczy, ¿e ka¿dy u¿ytkownik koñcowy, którym mo¿e
byæ osoba fizyczna lub prawna (instytucja, jednostka organizacyj-
na) lub serwer, posiada dwa klucze: prywatny i publiczny. Kluczy
tych u¿ywa do szyfrowania i deszyfrowania informacji, jak i do
podpisywania siê. Zadaniem urzêdu certyfikacyjnego (zwanego od
angielskiej nazwy CA) jest poœwiadczanie, ¿e dany klucz publicz-
ny jest powi¹zany ze œciœle okreœlonym u¿ytkownikiem koñcowym.
CA gwarantuje to powi¹zanie wystawiaj¹c certyfikat wg okreœlo-
nego formatu (X509v3), podpisany kluczem prywatnym CA.

Urz¹d Certyfikacyjny WCSS

Dziêki udzia³owi w V programie Unii Europejskiej uda³o siê
stworzyæ w ramach programu NASTEC (Building trust in networ-
king in Newly Associated States through the use of secure informa-
tion society technologies) Polskie Centrum Certyfikacyjne (PCC)
w drzewie EuroPKI. Drzewo EuroPKI to struktura hierarchiczna
urzêdów certyfikacji zbudowana w czasie trwania IV i V Programu
Ramowego Unii Europejskiej. Wiêcej informacji na ten temat mo¿e
Czytelnik znaleŸæ pod http://www.europki.org/ lub http://www.eu-
ropki.pl/. Polskie Centrum Certyfikacji (pierwotnie planowana na-
zwa Akademickie Centrum Certyfikacji) sk³ada siê z dwóch urzê-
dów: z tzw. Urzêdu Rejestracyjnego i Urzêdu Certyfikacyjnego. Z
ka¿dym z nich zwi¹zany jest odpowiedni serwer (komputer): ser-
wer CAFE (Certification Authority Front End) jest zwi¹zany z Urzê-
dem Rejestracji i jest odpowiedzialny za wszystkie czynnoœci zwi¹-

zane z przygotowaniem do certyfikacji klucza publicznego u¿yt-
kownika koñcowego. Serwer CABE (Certification Authority Back
End) jest przeznaczony do wystawiania certyfikatów. Serwer CAFE
jest w³¹czony do sieci Internet. Brak dostêpu sieciowego do serwe-
ra CABE gwarantuje du¿e bezpieczeñstwo samego procesu certy-
fikacji. Przenoszenie informacji miêdzy serwerami odbywa siê rêcz-
nie za pomoc¹ dyskietek. Serwery CAFE i CABE znajduj¹ siê w
wydzielonym pomieszczeniu, do którego maj¹ dostêp tylko upo-
wa¿nione osoby. Z PCC zwi¹zany jest jeszcze trzeci serwer, tzw.
repozytorium, na którym publikowane s¹ certyfikaty wydane i od-
wo³ane (w przypadku utraty wiarygodnoœci klucza prywatnego u¿yt-
kownika). Ten serwer jest dostêpny sieciowo poprzez us³ugi WWW
lub LDAP. PCC jest obs³ugiwane przez dwóch pracowników WCSS:
mgr in¿. Tomasza Kowala i mgr in¿. Jaros³awa Mazurka (na zdjê-
ciu), z którymi mo¿na kontaktowaæ siê za pomoc¹ poczty elektro-
nicznej: tomasz.kowal@pwr.wroc.pl i jaroslaw.mazurek@pwr. 
wroc.pl lub europki@pwr.wroc.pl, a tak¿e telefonicznie: 071 320
24 92. Panowie ci mog¹ udzieliæ wszelkich niezbêdnych informa-
cji na temat sposobu uzyskania i przydatnoœci certyfikatu.

W chwili obecnej certyfikaty udostêpnione s¹ tylko przez us³u-
gê WWW na serwerze CAFE. Dostêp do wydanych i odwo³anych
certyfikatów poprzez us³ugê katalogow¹ LDAP bêdzie zrealizowa-
ny w terminie póŸniejszym.

Wykorzystanie certyfikatów

U¿ytkownicy posiadaj¹cy certyfikaty mog¹ pos³ugiwaæ siê np.
bezpieczn¹ poczt¹. Poczta wymieniana miêdzy osobami posiadaj¹-
cymi certyfikaty jest automatycznie szyfrowana i podpisywana, czyli
istnieje gwarancja, ze poczta nie zosta³a przez kogoœ przeczytana i
zmieniona. Istnieje te¿ pe³na gwarancja autentycznoœci nadawcy
i odbiorcy. Taka poczta mo¿e byæ ju¿ wykorzystywana w pe³ni do
zarz¹dzania instytucj¹. Przyk³adów zastosowañ w przypadku Poli-
techniki Wroc³awskiej mo¿na wymieniæ wiele, np. przesy³anie ró¿-
norodnych informacji miêdzy nauczycielami akademickimi a dzie-
kanatami, czy miêdzy administracj¹ centraln¹ Politechniki a jed-
nostkami organizacyjnymi. Korzystanie z takiej poczty mo¿e
przyczyniæ siê te¿ do zwiêkszenia bezpieczeñstwa sieci WASK.
System stwarza mo¿liwoœæ odbierania poczty bez potrzeby logo-
wania siê na serwerach pocztowych. Poczta jest odbierana i wysy-
³ana przez przegl¹darkê WWW, dziêki czemu eliminuje siê mo¿li-

woœæ wysy³ania tzw. spamów.
Inna us³uga z u¿yciem certyfikatów to

autoryzowany dostêp do okreœlonej informa-
cji zgromadzonej na serwerze WWW. Ko-
munikacja z takim serwerem jest szyfrowa-
na, nie trzeba pos³ugiwaæ siê has³em. Mo¿-
liwoœæ ta pozwala na wiele zastosowañ.

Mo¿na wymieniæ znacznie wiêcej us³ug
z zastosowaniem certyfikatów, chocia¿by
bezpieczne przesy³anie plików (secure
FTP), bezpieczny dostêp (logowanie siê) do
komputerów (secure Telnet). Niektóre us³u-
gi, takie jak przesy³anie informacji ze
znacznikiem czasu i automatyczne spraw-
dzanie statusu certyfikatu bêd¹ testowane
w najbli¿szym czasie.

Serdecznie zachêcam do korzystania z
Centrum Certyfikacji WCSS. Ustawa o pod-
pisie elektronicznym wejdzie w ¿ycie 16
sierpnia 2002 roku, a to znaczy, ¿e u¿ywanie
bezpiecznych technik przesy³ania informacji
stanie siê bardziej powszechne. Warto wiêc
zdobyæ doœwiadczenie w tym zakresie.

Józef Janyszek
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IV Wroc³awskie
Spotkanie Optyków

Ju¿ od czterech lat Biuro Karier-Wroc³aw wraz z Wydzia³em
Podstawowych Problemów Techniki  organizuj¹ spotkania pracodaw-
ców z absolwentami i studentami ostatnich lat tego wydzia³u. IV
Wroc³awskie Spotkanie Optyków  pod patronatem prorektora ds.
nauczania prof. Jerzego Œwi¹tka, dziekana WPPT prof. Ryszarda
Grz¹œlewicza oraz dyrektora Instytutu Fizyki prof. Jana Misiewicza
odby³o siê 22 maja br. w gmachu g³ównym naszej uczelni. Uczestni-
czy³o w nim oko³o 60  studentów (i to nie tylko ostatnich lat studiów)
oraz przedstawiciele firm: Rodenstock Polska Sp. zo.o., Synoptik

Monika Siurdyban otwiera spotkanie optyków. Za sto³em siedz¹ (od lewej): prodziekan WPPT
prof. Jerzy Nowak i dyrektor I-9 prof. Jan Misiewicz

Ci¹g dalszy konkursu

Primus Inter Pares
Zosta³ ju¿ rozstrzygniêty tegoroczny konkurs Primus Inter Pa-

res. 21 kwietnia w Sali Lustrzanej „Pa³acyku” w obecnoœci odpo-
wiedzialnych za dydaktykê prorektorów wroc³awskich uczelni og³o-
szono wyniki etapu regionalnego. Laureatami zostali:

1. Piotr Zaj¹c (PWr, W-10) – 171 pkt.
2. Anna Welc (AM) – 146 pkt.
3. Arkadiusz Korzeniowski (AE) – 127 pkt.
Nagrod¹ dla zwyciêzcy by³ komputer od firmy AGE Computer.
Fina³ ogólnopolski konkursu odby³ siê 17 maja w Kancelarii

Premiera RP. Wziê³o w nim udzia³ piêtnaœcie osób, które zajê³y
pierwsze miejsca w swoich regionach. Pierwszym wœród równych
okaza³ siê Rados³aw Pach – student VI roku Wydzia³u Lekarskie-
go Collegium Medicum Uniwersytetu Jagielloñskiego oraz Wydzia-
³u Zarz¹dzania i Komunikacji Spo³ecznej.

Z nieoficjalnych Ÿróde³ wiemy, ¿e Piotr Zaj¹c, który reprezento-
wa³ nasz region, zaj¹³ trzecie miejsce. Podczas uroczystoœci towa-
rzyszyli mu: prorektor PWr ds. nauczania prof. Jerzy Œwi¹tek, kie-
rownik Samodzielnej Sekcji Spraw Studenckich mgr Andrzej Osto-
ja-Solecki oraz przedstawiciele organizatora konkursu, czyli Rady
Okrêgowej ZSP.

Ca³a piêtnastka finalistów konkursu otrzyma³a z r¹k premiera
dyplomy i statuetki „Primus Inter Pares 2002”, a zwyciêzca – sa-
mochód (fiat seicento).

Piotr Zaj¹c jest studentem V roku Wydzia³u Mechanicznego
Politechniki Wroc³awskiej na kierunkach: Konstrukcje Mechaniczne

oraz Mechanika Stosowana. Od drugiego roku studiuje wed³ug in-
dywidualnego toku studiów. Tematami jego prac dyplomowych s¹:

1) Identyfikacja t³umienia uk³adu adaptacyjnego z ciecz¹ ma-
gnetoreologiczn¹ (opiekun: dr hab. Jerzy Kaleta),

2) Projekt zawieszenia wagonu kolejowego ze sterowanym t³u-
mieniem (opiekun: prof. Jacek Grajnert).

Piotr Zaj¹c zamierza po ukoñczeniu studiów rozpocz¹æ studia
doktoranckie na PWr pod naukowym kierunkiem dr hab. J. Kalety.

Reprezentant Politechniki Wroc³awskiej wykazuje wszechstron-
ne zainteresowania. Jest cz³onkiem Chóru Uniwersytetu Wroc³aw-
skiego ,,Gaudium”, posiada krajowe i miêdzynarodowe upraw-
nienia dziennikarskie, jest autorem fotografii dla miesiêczników
,,AUTO-MOTOR” i ,,SPORT”, publikuje swoje zdjêcia w mie-
siêczniku  ,,SEMESTR”. Jego pasj¹ s¹ sporty samochodowe i
podró¿e.   (hw)

Polska Sp. z o.o., L’ OPTIQUE CARREFOUR, JZO Sp. z o.o., ES-
SILOR POLONIA oraz Polskiego Towarzystwa Optometrii i Opty-
ki. Spotkanie poprowadzi³a Monika Siurdyban z Biura Karier.

W tym roku akademickim bêdzie a¿ stu trzech nowych absol-
wentów WPPT specjalizuj¹cych siê w optyce, in¿ynierii biomedycz-
nej (specjalizacja optyka biomedyczna) oraz in¿ynierii optycznej.
S¹ oni dobrze przygotowani do pracy, m. in. w zakresie: optyki
widzenia i optyki okularowej, optycznych metod i instrumentów
pomiarowych, zastosowania optyki w medycynie oraz pomiarowych
zastosowañ œwiat³owodów. Prodziekan W-11 prof. Jerzy Nowak
podkreœli³, ¿e programy kszta³cenia na tym wydziale s¹ wci¹¿ uak-
tualniane i udoskonalane. Szczególnym zainteresowaniem ciesz¹
siê specjalnoœci: optyka œwiat³owodów i optyka oka. Za trzy lata

dyplomy otrzymaj¹ absolwenci nowego kierunku  –
fotoniki.

Krótkie prezentacje firm  po³¹czone by³y z propo-
zycjami pracy, które wzbudzi³y zainteresowanie stu-
dentów. Pada³y szczegó³owe pytania dotycz¹ce za-
równo warunków pracy, kierunku rozwoju firm, jak i
finansów oraz mo¿liwoœci kszta³towania kariery za-
wodowej pracowników. Wielu studentów przynios³o
przygotowane wnioski i dokumenty aplikacyjne, które
z³o¿yli przysz³ym pracodawcom. Umawiano siê na
indywidualne spotkania.

Organizowanie takich imprez przynosi wymierne
korzyœci. Pracodawcom stwarza szanse przedstawie-
nia swoich potrzeb i wymogów oraz dotarcia do po-
tencjalnych pracowników, zaœ studenci mog¹ dowie-
dzieæ siê, jakich kwalifikacji i umiejêtnoœci oczekuj¹
od nich pracodawcy. Wyniki s¹ widoczne: w tym roku
przedstawicielami firmy Rodenstock Polska Sp. z o.o.
byli Daniel Salik i Jaros³aw Suda – absolwenci WPPT,
którzy znaleŸli zatrudnienie dziêki pierwszemu takie-
mu s potkaniu. (hw)F
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Remont
pomnika profesorów lwowskich

Przechodz¹c przez skwer Idaszewskiego nie sposób nie zauwa-
¿yæ prac prowadzonych przy Pomniku Martyrologii Profesorów
Lwowskich. Obecnie trwa remont coko³u.

Potrzeba renowacji tego obiektu rozwa¿ona by³a jeszcze pod-
czas drugiej kadencji Rektora PWr prof. Andrzeja Wiszniewskie-
go. Uwzlêdniaj¹c fakt, ¿e œrodowisko wroc³awskie uwa¿a pomnik
za wspóln¹ w³asnoœæ, zaproponowa³ on na spotkaniu Kolegium
Rektorów Uczelni Wroc³awia i Opola, aby uczelnie te wspó³finan-
sowa³y remont. Przedstawione zosta³y dwie propozycje:

1. iluminacja pomnika i otoczenie go ozdobn¹ zieleni¹, zarówno
nisk¹ (rabaty kwiatowe), jak i krzewami dekoracyjnymi,

2. rozszerzenie pierwszej wersji o iluminacjê podcieni budyn-
ków D-1 i D-2 oraz ca³ego otoczenia pomnika.

Niestety tematu tego wówczas nie podjêto. Jednak do tej sprawy
powróci³ J.M. Rektor prof. Andrzej Mulak.

W czasie przeprowadzonej na jego polecenie wizji lokalnej
stwierdzono z³y stan coko³u pomnika – czêœciowe odspojenia p³y-
tek granitowych, które przesta³y tworzyæ równ¹ powierzchniê, za-
brudzenia powierzchniowe p³yt, fragmenty poroœniête mchem oraz
znaczne ubytki w silikonowych spoinach. Okaza³o siê tak¿e, ¿e czêœæ
p³ytek klinkierowych pokrywaj¹cych dó³ pomnika jest spêkana i
odstaje od pod³o¿a. Zauwa¿alne s¹ równie¿ ubytki i spêkania na
spoinach bloków ceramicznych tworz¹cych g³ówn¹ bry³ê pomni-
ka. Uszkodzenia te powoduj¹ przedostawanie siê wody do wnê-
trza. Po zdjêciu p³yt granitowych z coko³u okaza³o siê, ¿e ceg³y z
podmurówki zmursza³y i wymagaj¹ wymiany. Dotychczas pomnik
by³ przez wiele lat zabezpieczany przez s³u¿by techniczne PWr i
nie by³o chêtnych, kompetentnych firm, które podjê³yby siê kom-
pleksowej renowacji.

W ramach prowadzonych obecnie prac remontowych p³yty co-
ko³u po oczyszczeniu zostan¹ u³o¿one tak, aby tworzy³y równ¹
powierzchniê, a p³ytki klinkierowe zast¹pione p³ytami granitowy-
mi o barwie podobnej do barwy materia³u pokrywaj¹cego cokó³.
Szczeliny bêd¹ wype³nione trwa³ym spoiwem, a ca³oœæ zostanie
zabezpieczona œrodkami konserwuj¹cymi. Przewidywany koszt re-
montu wyniesie oko³o 5-6 tysiêcy z³, a umowny termin zakoñcze-
nia prac up³ywa 24 czerwca b.r.  (hw)

Andrzej Kaczkowski ponownie przewodnicz¹cym Ko-

legium Dyrektorów

Spotkanie
dyrektorów administracyjnych

W sali Senatu Akademii Sztuk Piêknych we Wroc³awiu odby³o
siê 4 czerwca b.r. kolejne posiedzenie Kolegium Dyrektorów Ad-
ministracyjnych Uczelni Wy¿szych Wroc³awia i Opola. Tematem
tego spotkania by³y sposoby zabezpieczenia mienia uczelni, a refe-
rat problemowy wyg³osi³ dyrektor administracyjny ASP Wojciech
Orzechowski. Omówiono sprawy zwi¹zane z zabezpieczeniem bu-
dynków i ich wyposa¿enia. Przedmiotem analizy by³a zarówno dzia-
³alnoœæ s³u¿b ochrony, jak ubezpieczenia.

Poruszono tak¿e problem dostêpu pracowników i studentów do
miejsc parkingowych w pobli¿u uczelni. Okaza³o siê, ¿e ¿adna ze
szkó³ wy¿szych nie stosuje systemu uprzywilejowanego parkowa-
nia dla pracowników naukowo-dydaktycznych.

Podczas  posiedzenia przeprowadzono wybory reprezentantów
Kolegium na nastêpn¹ kadencjê rektorsk¹. Przewodnicz¹cym zo-
sta³ po raz kolejny dyrektor administracyjny Politechniki Wroc³aw-
skiej Andrzej Kaczkowski, a wiceprzewodnicz¹cym – Wojciech

Orzechowski (ASP).
Kolegium Dyrektorów Administracyjnych Uczelni Wy¿szych

Wroc³awia i Opola dzia³a od 1999 roku i zrzesza 12 dyrektorów
uczelni pañstwowych z tego terenu. Spotkania odbywaj¹ siê raz na
kwarta³, a ich celem jest wymiana opinii i doœwiadczeñ, omawianie
i analiza problemów spotykanych przy administrowaniu szko³ami
wy¿szymi, opracowywanie wspólnych stanowisk w aktualnych spra-
wach celem osi¹gniêcia ich jednoznacznej interpretacji i  ujednoli-
cenia wynikaj¹cych z nich dzia³añ oraz podtrzymywanie wzajem-
nych kontaktów i wspó³pracy w zakresie dzia³alnoœci gospodarczej
i administracyjnej.

KDAUWWiO utrzymuje sta³e kontakty z Kolegium Rektorów
Uczelni Wroc³awia i Opola, które jest zawsze informowane o te-
matyce najbli¿szego posiedzenia. Rektorzy czêsto zwracaj¹ siê z
proœb¹ o wypowiedzenie siê w konkretnych sprawach (np. wspól-
nych us³ug gospodarczych dla uczelni).

Uwaga!
Zmiany organizacji ruchu na ul. £ukasiewicza

Zawiadamiamy uprzejmie, ¿e w zwi¹zku z budow¹ obiektu dla
Wydzia³ów Mechanicznego oraz Informatyki i Zarz¹dzania reali-
zowan¹ przy ul. £ukasiewicza 7/9 – róg ul. Smoluchowskiego  we
Wroc³awiu,  w  terminie od 24 czerwca 2002 r. do 30 czerwca 2003
r. ulegnie zmianie organizacja ruchu w pobli¿u placu budowy.

Zgodnie z zatwierdzonym przez Zarz¹d Dróg i Komunikacji we
Wroc³awiu projektem organizacji ruchu zastêpczego ulica £uka-

siewicza (przy budynku B-5) bêdzie ulic¹ jednokierunkow¹ na od-
cinku od ulicy Smoluchowskiego do ulicy M. Sk³odowskiej-Curie.
Ponadto w rejonie bramy wjazdowej budynku B-5 od poniedzia³ku
do soboty w godzinach 600-2200 bêdzie obowi¹zywa³ zakaz postoju
i zatrzymywania siê.

O prowadzonej inwestycji oraz mo¿liwoœci ograniczenia ruchu
w rejonie ulic £ukasiewicza i Smoluchowskiego pisaliœmy szerzej
na ³amach Pryzmatu w lutym tego roku. Obecnie prosimy o zwró-
cenie szczególnej uwagi na wprowadzone zmiany.

Andrzej Kaczkowski
Dyrektor Administracyjny PWrWroc³aw, 6 czerwca 2002.
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Seminarium mostowe
W dniach 28 i 29 maja odby³o siê seminarium „Budowa mostów

betonowych metod¹ nasuwania pod³u¿nego”. Jego celem by³o pod-
sumowanie dotychczasowego stanu wiedzy w zakresie projekto-
wania i realizacji tego typu konstrukcji w Polsce oraz przedstawie-
nie ujednoliconych wytycznych projektowania.

Seminarium by³o dedykowane jednemu z prekursorów zastoso-
wañ betonu sprê¿onego w polskim mostownictwie – profesorowi
Janowi Kmicie w 80 rocznicê jego urodzin.

Organizatorami tego interesuj¹cego spotkania naukowego by³y:
• Instytut In¿ynierii L¹dowej PWr,
• Zarz¹d Dróg i Komunikacji we Wroc³awiu reprezentowany

przez dyrektora mgr in¿. Andrzeja Jankowskiego,
• DROMEX S.A. (obecny by³ prezes mgr in¿. Stefan Assano-

wicz),
• FREYSSINET Polska Sp. z o.o. (w seminarium bra³ udzia³

dyrektor firmy mgr in¿. Krzysztof Berger),
• Oddzia³ Dolnoœl¹ski Zwi¹zku Mostowców RP.
W komitecie honorowym obok prezydenta Wroc³awia Stanis³awa

Huskowskiego zasiedli liczni dostojni teoretycy i praktycy omawia-
nej dziedziny:  Generalny Dyrektor Dróg Krajowych i Autostrad dr
in¿. Tadeusz Suwara, rektor Politechniki Krakowskiej prof. dr hab.
in¿. Kazimierz Flaga, przewodnicz¹cy KILiW PAN prof. dr hab. in¿.
Andrzej Brandt, honorowy przewodnicz¹cy KILiW PAN prof. dr hab.
in¿. Roman Ciesielski, prof. dr hab. in¿. Józef G³omb, przewodni-
cz¹cy ZMRP prof. dr hab. in¿. Wojciech Radomski, prof. dr hab. in¿.
Andrzej Ry¿yñski, dziekan Wydz. Budownictwa L¹dowego i Wod-
nego PWr dr hab. in¿. Ernest Kubica, prof. PWr oraz dyrektor Insty-
tutu In¿ynierii L¹dowej prof. dr hab. in¿. Pawe³ Œniady. Rektora PWr
reprezentowa³ prorektor ds. nauki prof. Jerzy Zdanowski.

Wœród zaproszonych goœci byli tak¿e: przewodnicz¹cy PAN
Oddz. Wroc³awskiego prof. E.Ma³achowicz, rektor PWT ks. prof.

Ignacy Dec, prorektorzy PWr prof. Jerzy Œwi¹tek, prof. Ludwik
Komorowski i dr Ludomir Jankowski, b. rektor PWr i b. minister
nauki prof. Andrzej Wiszniewski, prof. Henryk Hawrylak oraz prof.
Jacky Mania – dziekan Wydzia³u Budownictwa Ecole Universita-
ire d’Ingenieur z Lille.

Jak powiedzia³ przewodnicz¹cy komitetu organizacyjnego prof.
dr hab. in¿. Jan Biliszczuk, metoda nasuwania poprzecznego do

budowy mostów z betonu sprê¿onego zosta³a wdro¿ona przez prof.

Fritza Leonhardta pod koniec lat piêædziesi¹tych ubieg³ego wieku.

Od tego czasu przy jej zastosowaniu zbudowano wiele obiektów

mostowych w ró¿nych czêœciach œwiata.

Jest to metoda optymalna w przypadku obiektów wieloprzês³o-
wych realizowanych nad trudno dostêpnym terenem, jak np. g³êbo-
kie rzeki, doliny, czy tereny miejskie i silnie zurbanizowane.

W Polsce metoda nasuwania pod³u¿nego zosta³a po raz pierw-
szy zastosowana przy budowie mostu przez So³ê w Oœwiêcimiu
(1984-87). Dokonano tego przy wspó³dzia³aniu Katedry Budowy
Mostów Politechniki Œl¹skiej (kierowanej wówczas przez prof. Jó-
zefa G³omba) i Kieleckiego Przedsiêbiorstwa Robót Mostowych.

Kolejne realizacje to most graniczny w Cieszynie, most w Œwin-
nej Porêbie, elementy mostu na Wiœle w Toruniu, wiadukty w Sta-
rachowicach i w Warszawie.

Obecnie trwaj¹ prace przy realizacji t¹ metod¹ dwóch du¿ych
obiektów: estakady w ci¹gu Obwodnicy Œródmiejskiej Wroc³awia
i podobnego obiektu na Trasie Siekierkowskiej (wêze³ Czerniakow-
ska) w Warszawie.

Zatem metoda nasuwania pod³u¿nego w zastosowaniu do mo-

stów betonowych znalaz³a trwa³e miejsce w polskim mostownictwie,

a zebrane doœwiadczenia pozwalaj¹ na pewne uogólnienia i wyty-

czanie nowych kierunków. – stwierdzi³ prof. Biliszczuk. Dalsze
wyst¹pienia potwierdza³y tê tezê.

W trakcie seminarium wyg³oszono szereg referatów dotycz¹cych
doœwiadczeñ przy takich w³aœnie realizacjach. Omówiono wdro¿e-
nie i rozwój metody (J.G³omb i inn.), jej uwarunkowania technicz-
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Wspomaganie zarz¹dzania
z wykorzystaniem systemów GIS

To tytu³ prezentacji, która odby³a siê 14 maja w gmachu g³ów-
nym Politechniki Wroc³awskiej. Zosta³a ona zorganizowana przez

Wydzia³ Górniczy PWr, Komisjê Nauk Górniczych Polskiej Aka-
demii Nauk oraz Stowarzyszenie In¿ynierów i Techników Prze-
mys³u Naftowego i Gazowego. Referat wyg³oszony przez dr
J. WoŸniaka ukierunkowany by³ g³ównie na mo¿liwoœci, jakie daj¹

Systemy Informacji Geogra-
ficznej (GIS) w automatyzacji
projektowania in¿ynierskiego
oraz w udostêpnianiu i przetwa-
rzaniu informacji o obiektach
przestrzennych przez dowol-
nych u¿ytkowników. W szcze-
gólnoœci prezentowane by³y
przyk³ady systemów GIS funk-
cjonuj¹cych w infrastrukturze
technicznej (tak¿e w infrastruk-
turze przemys³u naftowego
gazowniczego). Omawiane
oprogramowanie pozwala gene-
rowaæ dowolne analizy prze-
strzenne, które mo¿na wyko-
rzystywaæ we wspomaganiu za-
rz¹dzania. Podkreœlono równie¿
aspekt strategii budowy syste-

mów, a zw³aszcza koniecznoœæ szacowania efektów ekonomicz-
nych inwestycji GIS.

Przedstawiciele DZG, studenci specjalizacji geoinformatyki Wydzia³u Górniczego oraz referuj¹cy J.WoŸniak
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ne (K.Berger i inn.), konkretne rozwi¹zania krajowe (np. wiadukt
drogowy w Ogrodzonej przedstawiony przez A.Kulawika i realiza-
cje francuskie omówione przez A.Brandta). Dyskutowano tak¿e na
temat zbrojenia i sprê¿ania technologicznego oraz modelowania
konstrukcji.

Osobna sesja by³a poœwiêcona projektowi i budowie estakady
stanowi¹cej element Obwodnicy Œródmiejskiej Wroc³awia.

W.Sozañski i J.Olczak omówili konkurs na opracowanie projektu
koncepcyjnego estakady. J.Biliszczuk ze wspó³pracownikami zapre-
zentowali rozwi¹zania konstrukcyjne zastosowane w projekcie.

A.Tyrczyñski ze wspó³pracownikami zreferowali realizacjê es-
takady. K.Sadowski zapozna³ zebranych z kwestiami oceny bez-
pieczeñstwa w fazie nasuwania mostu z betonu sprê¿onego, zaœ
M.Pustelnik – z wynikami badañ rozk³adów temperatur w betono-
wym dŸwigarze skrzynkowym.

Pod dyskusjê poddano wybrane zagadnienia obliczeniowe (au-
torstwa Cz.Machelskiego, K.Sadowskiego i J.Biliszczuka) oraz
kwestie rozk³adu temperatury twardnienia betonu w masywnych
elementach (A.Helowicz). Uczestnicy seminarium mieli mo¿liwoœæ
skonfrontowania teorii z praktyk¹, gdy¿ organizatorzy zorganizo-
wali zwiedzanie budowy estakady. Ponadto na antresoli Gmachu
G³ównego czynna by³a wystawa prezentuj¹ca etapy budowy esta-
kady (fot. K.Mazur) i wizualizacjê obiektu (wyk. EL Studio, Wro-
c³aw). Mo¿na by³o tam jednoczeœnie podziwiaæ artystyczne zdjê-
cia wroc³awskich mostów (fot. dr M.Szechiñski). Dodatkow¹

atrakcj¹ dla goœci by³a mo¿liwoœæ zwiedzania „Nadboru” – zabytko-
wego holownika zacumowanego przy Wybrze¿u Wyspiañskiego.

Wszystkie te atrakcje nie przyæmi³y jednak jubileuszu prof. Jana
Kmity. Uczestnicy spotkania zgodnie podkreœlali znaczenie Jego
dorobku naukowego umiejêtnie ³¹czonego z praktyk¹ in¿yniersk¹,
autorytet naukowy i moralny, zas³ugi na polu dydaktycznym i spo-
³ecznym. Œrodowisko uczelni jest Mu wdziêczne nie tylko za ofiar-
ne sprawowanie funkcji rektora, ale i za chêæ wspierania kolejnych
ekip rektorskich rad¹ i pomoc¹. Niech ¿yje!!!

Maria Kisza
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Dobieg³y koñca zorganizowane przez Politechnikê Wroc³awsk¹

warsztaty dziennikarskie dla studentów. Pozosta³y zdjêcia, re-

porta¿e i filmy prezentuj¹ce osi¹gniêcia m³odych twórców. Powsta³a

te¿ koncepcja Studenckiej Agencji Informacyjnej.

WARSZTATY
DZIENNIKARSKIE 2002
TEORIA I PRAKTYKA

 Bycie dziennikarzem wymaga talentu i odpowiedniego charak-
teru, który pozwoli na rozwiniêcie zdolnoœci. Sukces mo¿na osi¹-
gn¹æ poprzez ciê¿k¹ pracê nad warsztatem i technik¹ wykonywa-
nia dzie³a. W tym celu zosta³y zorganizowane warsztaty dzienni-
karskie. Mia³y one u³atwiæ uzdolnionym osobom na stawianie
pierwszych kroków w mediach.

Pomys³odawc¹ warsztatów by³ prorektor profesor Ludwik Ko-
morowski. Wspólnie z Katedr¹ Dziennikarstwa i Komunikacji Spo-
³ecznej Uniwersytetu Wroc³awskiego kierowan¹ przez profesora
Aleksandra WoŸnego zainicjowa³ trwaj¹ce przesz³o dwa miesi¹ce
przeszkolenie m³odych dziennikarzy. Politechnika zajê³a siê stron¹
finansow¹ warsztatów, a Uniwersytet sprawami merytorycznymi.
Organizacji ca³ego przedsiêwziêcia podjê³a siê studentka Wydzia³u
Informatyki i Zarz¹dzania PWr Karolina Sitarek, bez której pomo-
cy i zaanga¿owania nie uda³oby siê doprowadziæ szkolenia do skut-
ku. Do udzia³u zg³osi³o siê wielu chêtnych. W wiêkszoœci byli to
studenci Politechniki Wroc³awskiej, ale nie zabrak³o te¿ przedsta-
wicieli nauk humanistycznych Uniwersytetu Wroc³awskiego. Spor¹
grupê stworzyli m³odzi dziennikarze zwi¹zani z telewizj¹ studenck¹
„Styk”, klubem filmowym „Fosa”, ludzie ze SpAF-u, a tak¿e z „Se-
mestru” i „¯aka”. Program warsztatów s³u¿y³ zarówno przekazy-
waniu wiedzy teoretycznej, jak æwiczeniom praktycznym. Podczas
uroczystego otwarcia zajêæ zebrani wys³uchali wyst¹pieñ profeso-
ra Jana Miodka i profesora Aleksandra WoŸnego. Wyk³ad prof.
Miodka na temat poprawnoœci zachowañ jêzykowych, cieszy³ siê
ogromnym zainteresowaniem m³odych s³uchaczy. Dalsze wyk³ady
obejmowa³y podstawy prawa prasowego i autorskiego, zagadnie-

nia etyki dziennikarskiej, stylistyki wypowiedzi, technik skutecz-
nego komunikowania. By³a te¿ czêœæ praktyczna. Uczestnicy mo-
gli wybraæ jedn¹ z trzech specjalizacji: dziennikarstwo prasowe,
telewizyjne lub specjalizacjê fotoreportersk¹.

ROBIMY FILM

Grupa telewizyjna od samego pocz¹tku zajê³a siê przygotowa-
niem krótkich filmów. Studenci mieli do wyboru dwa tematy: „24
godziny z ¿ycia studenta” lub „Przez Warsztaty do mediów”. Praca
nad filmem wymaga³a ca³ego sztabu ludzi, tak wiêc ka¿dy z uczest-
ników móg³ wykazaæ siê w³asn¹ inicjatyw¹ i pomys³owoœci¹. „Zo-
staliœmy podzieleni na dwa podzespo³y.” – mówi Tomek Wyciñski,
uczestnik grupy telewizyjnej – „Ka¿dy z nas napisa³ w³asny scena-
riusz. Nastêpnie wybraliœmy najlepszy i wspólnie doszlifowaliœmy
poszczególne sceny. Potem ju¿ tylko krêciliœmy”. Prowadz¹cy z
pasj¹ zajêcia znani telewizyjni redaktorzy Piotr Za³uski i Tomasz
Orlicz objaœnili m³odym twórcom sposoby pos³ugiwania siê ró¿ny-
mi technikami i narzêdziami pracy re¿ysera i z uznaniem oceniali
mo¿liwoœci techniczne studia STYK, w którym prowadzili zajêcia.
Studenci przekonali siê, ¿e profesjonalist¹ zostaje siê nie dziêki teo-
retycznym studiom, ale dziêki codziennej mozolnej pracy. Wszyst-
ko zale¿y bowiem od wytrwa³oœci, wyobraŸni i – co najwa¿niejsze
– mi³oœci do kina.

FOTOGRAFIA DOKUMENTEM NASZEJ PRACY

O tym, jak za pomoc¹ obiektywu opisaæ œwiat, mieli okazjê
przekonaæ siê uczestnicy grupy fotoreporterskiej. Nie wszyscy za-
interesowani mieli wczeœniejsze przygotowanie i doœwiadczenia
dziennikarskie. „Gdy przysz³am na pierwsze spotkanie mojej grupy
specjalizacyjnej, by³am przera¿ona” – opowiada Ania Berekow-
ska, jedna z uczestniczek – „wszêdzie kr¹¿y³y profesjonalnie wy-
konane zdjêcia, ludzie wymieniali siê poradami, pos³ugiwali siê
fachowymi terminami, rozmawiali o rodzajach lamp b³yskowych
i obiektywów. Zastanawia³am siê wtedy, co ja tu w³aœciwie robiê.
Szybko jednak zrozumia³am, ¿e mogê siê od nich wiele nauczyæ”.
Podczas zajêæ studenci mieli okazjê przedstawiæ wybór swoich
prac. Dziêki kontaktowi z cz³owiekiem, który na co dzieñ, profe-
sjonalnie zajmuje siê fotografi¹, mogli dowiedzieæ siê, jakie po-

pe³niaj¹ b³êdy i jak ich
unikaæ. Dla uczestników
grupy niew¹tpliwie naj-
ciekawszym doœwiad-
czeniem by³a wizyta w
redakcji „Gazety Wy-
borczej”, gdzie razem z
fotoreporterem uczest-
niczyli w kolejnych eta-
pach powstawania
dziennika. „Przygl¹dali-
œmy siê, jak opracowuje
siê zdjêcia i wk³ada do
artyku³u. Wczeœniej nie
mia³am pojêcia, jak wy-
gl¹da praca fotoreporte-
ra. Teraz wiem, ¿e jest
bardzo czasoch³onna”.
Obecnie przyszli foto-
grafowie przygotowuj¹
wystawê swoich prac.

MAGIA S£OWA

Specjalizacjê praso-
znawcz¹ zasilili m³odzi
dziennikarze z politech-
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Studencka
Agencja
Informacyjna (SAI)

Cztery najwiêksze agencje informacyjne emituj¹ codziennie w

œwiat ponad 33 miliony s³ów. Ile s³ów zawartych jest w œwiecie stu-

denckim? Ile z nich dociera do nas?

Pierwsza w Polsce Studencka Agencja Informacyjna zosta³a za-
³o¿ona na Politechnice Wroc³awskiej jako efekt szkolenia dzienni-
karskiego i spotkañ m³odych entuzjastów tego zawodu na Studenc-
kich Warsztatach Dziennikarskich 2002. Ich celem jest zbieranie i
dostarczanie mediom informacji o ¿yciu studenckim, zarówno aka-
demickim jak pozauczelnianym. Chc¹, aby wydarzenia dotycz¹ce
studentów trafia³y do szerszego grona odbiorców. Ofertê wspó³-
pracy zamierzaj¹ kierowaæ do prasy, radia, telewizji. Zaczynaj¹ od
Wroc³awia, ale ich marzeniem jest dzia³alnoœæ ogólnopolska. Na

nicznego „¯aka” oraz „Semestru”. Sporo by³o równie¿ studentów
filologii polskiej. M³odzi dziennikarze æwiczyli siê w pisaniu krót-
kich informacji, uczyli, jak trafnie tytu³owaæ teksty, a tak¿e po-
znali g³ówne gatunki dziennikarskie. „Mogliœmy zorientowaæ siê,
jak wygl¹da sytuacja na rynku wroc³awskich mediów. Prowadz¹-
cy nasz¹ specjalizacjê szczegó³owo przedstawi³ nam, na czym
polega praca w redakcji. Przekona³em siê, ¿e ¿ycie dziennikarza
wcale nie jest us³ane ró¿ami.” – zwierza siê Rafa³ Nowakowski –
„Dziennikarz powinien mieæ oczy i uszy szeroko otwarte”. Zain-
teresowani dowiedzieli siê, ¿e dziennikarstwo wymaga odporno-
œci na stres i niepowodzenia. „Nie doœæ, ¿e jest to niezwykle od-
powiedzialny zawód, to od czasu do czasu mo¿na us³yszeæ po dru-
giej stronie s³uchawki czyjœ zbulwersowany g³os” – œmieje siê
Rafa³. Mimo to przyszli dziennikarze zgadzaj¹ siê z opini¹, ¿e w
tym zawodzie jest wiele fascynuj¹cych elementów. „W pierwszym
rzêdzie ceniê sobie brak monotonii i rutyny. Mo¿na docieraæ do

miejsc i wydarzeñ dla
innych nieosi¹galnych.”

KONTYNUACJA

Zakoñczenie Warszta-
tów odby³o siê w przed-
dzieñ Juwenaliów w stu-
denckim Klubie „Bajer”
w Osiedlu Akademickim
przy ul. Wittiga. A¿ 76
m³odych kandydatów na
dziennikarzy odebra³o
dyplomy ukoñczenia 30
godzinnego szkolenia.
Studenci Politechniki
mog¹ je zaliczyæ do blo-
ku przedmiotów humani-
stycznych.

Wiêkszoœæ uczestni-
ków jest zdania, ¿e
sama inicjatywa warsz-
tatów by³a ciekawym
pomys³em. M³odzi
dziennikarze maj¹ na-
dziejê, ¿e coraz czêœciej
bêdê organizowane tego

typu szkolenia i spotkania z dziennikarzami. Warsztaty dzienni-
karskie pomog³y przygotowuj¹cym siê do pracy w mediach za-
siêgn¹æ wielu praktycznych porad.

Owocem dwumiesiêcznych zmagañ s¹ teksty, zdjêcia i filmy
o tematyce studenckiej. Teraz m³odzi dziennikarze pracuj¹ nad
zorganizowaniem Studenckiej Agencji Informacyjnej. Nawi¹zuj¹
kontakty z wroc³awskimi mediami i maj¹ nadziejê, ¿e uda siê
im stworzyæ silny bank informacji. Prorektor ds. Studenckich
Politechniki i Katedra Dziennikarstwa obieca³y wspó³pracê.
Wszystkim uczestnikom ¿yczymy powodzenia. Nie porzucajcie
swej pasji!

Anna Mizga³a

Studentka Anna Mizga³a otrzyma³a I nagrodê w sekcji dzienni-

karstwa prasowego Studenckich Warsztatów Dziennikarskich 2002

na Politechnice Wroc³awskiej.

pocz¹tek bêd¹ tworzyæ serwisy tygodniowe, potem w miarê roz-
woju, byæ mo¿e, nawet codzienne. Agencja posiada dzia³ foto, któ-
rym zajmuje siê dzia³aj¹cy na Politechnice klub fotograficzny SpAF,
dzia³ telewizyjny pod opiek¹ szeroko na uczelni znanej Telewizji
Studenckiej „Styk” dzia³aj¹cej w Osiedlu Akademickim przy ul.
Wittiga. Mo¿liwa jest wspó³praca z powstaj¹cym w³aœnie na Poli-
technice Radiem Akademickim. Dziennikarze Agencji wywodz¹ siê
z popularnych w tym œrodowisku studenckich czasopism: „¯AK” i
„SEMESTR”.

Organizatorami przedsiêwziêcia s¹ Piotr Jab³oñski (PWr) oraz
Agnieszka Fr¹ckowiak (UWr), którzy maj¹ nadziejê na wykorzy-
stanie doskona³ych kontaktów ze œrodowiskiem dziennikarskim
Wroc³awia, jakie nawi¹zali poprzez Studenckie Warsztaty Dzien-
nikarskie 2002. Utrzymanie i rozwój tej wspó³pracy, w której uczest-
nicz¹ równie¿ pracownicy Katedry Dziennikarstwa i Komunikacji
Spo³ecznej UWr, jest pierwszym doraŸnym celem SAI.

Agencja poszukuje wspó³pracowników ze wszystkich wroc³aw-
skich uczelni.

Kontakt: sai1@poczta.gazeta.pl

(PJ/ljk)

Dr Igor Borkowski, prof. Aleksander Wo¿ny, prof. Ludwik Komorowski i Karolpna Sitarek
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ANALIZA
CYTOWAÑ ZA ROK  2001

W Oddziale Informacji Bie¿¹cej Biblioteki G³ównej przeprowa-
dzono kolejn¹ analizê cytowañ publikacji pracowników naszej
Uczelni . Od roku 2000 wykonywana jest ona w oparciu o bazê
Science Citation Index Expanded /SCIEx/, czyli  poszerzon¹ o po-
nad 2100 tytu³ów czasopism bazê Science Citation Index /SCI/. Baza
SCIEx indeksuje ponad 5900 tytu³ów czasopism ze 159 dyscyplin
naukowych. Aktualizowana jest raz w tygodniu. Du¿a liczba cza-
sopism z zakresu informatyki i zarz¹dzania oraz cybernetyki i nauk
pokrewnych wchodz¹ca dotychczas wy³¹cznie do bazy Social Scien-
ce Citation Index znajduje siê obecnie  równie¿ w bazie SCIEx.

Analiza cytowañ za rok 2001 objê³a 1669 pracowników nauko-
wych Politechniki Wroc³awskiej. Pominiêto pracowników Wydzia³u
Architektury, poniewa¿ tematyka ich prac nie wchodzi w zakres
bazy SCIEx. Cytowanych by³o 445  osób (w roku ubieg³ym 430

Liczba

analizowanych

pracowników

Liczba pracowników

cytowanych

Liczba cytowań Liczba cytowań na

jednego pracownika

Wydział Jednostka

2000 2001 2000 2001 2000 2001 2000 2001

I-2 79 78 4 2 7 5 0,09 0,06

I-10 41 41 3 3 6 5 0,15 0,12

W 2

I-14 58 57 7 5 10 5 0,17 0,09

I-3 35 33 27 28 64 50 1,83 1,52

I-4 41 43 40 40 401 413 9,78 9,60

I-5 36 37 33 33 199 170 5,53 4,59

I-13 23 22 11 12 54 57 2,35 2,59

I-26 24 25 12 13 15 12 0,63 0,48

I-27 26 25 24 26 194 160 7,46 6,40

W 3

I-30 27 31 21 27 261 278 9,67 8,97

I-6 82 83 17 22 84 119 1,02 1,43

I-25 63 63 31 30 71 51 1,13 0,81

I-28 97 97 4 13 14 23 0,14 0,24

K-01 25 25 3 4 2 10 0,08 0,40

Z-01 12 12 1 2 1 1 0,08 0,08

W 4

Z-02 15 13 1 1 1 1 0,07 0,08

I-7 33 32 12 9 28 20 0,85 0,63

I-8 52 49 5 6 6 7 0,12 0,14

W 5

I-29 46 44 4 - 6 - 0,13 -

W 6 I-11 59 57 6 5 29 9 0,49 0,16

W 7 I-15 55 55 18 27 26 29 0,47 0,53

I-17 20 22 3 - 3 - 0,15 -

I-23 103 102 4 5 16 18 0,16 0,18

Z-01 11 13 1 2 1 3 0.09 0,23

W 8

Z-02 50 50 5 2 11 10 0,22 0,20

I-20 72 67 9 13 26 24 0,36 0,36W9

Z-01 7 7 - 2 - 4 - 0,57

I-16 85 83 6 3 5 4 0,06 0,05

I-19 45 45 8 11 54 40 1,20 0,89

W10

I-24 81 81 17 9 25 12 0,31 0,15

I-9 100 100 64 60 350 380 3,50 3,80W11

I-18 96 101 29 30 114 123 1,19 1,22

osób).  Ogólna liczba cytowañ wynios³a  2043 (w roku ubieg³ym
2084). Ka¿de cytowanie pracy wspó³autorskiej liczone jest dla
Uczelni jako jedno cytowanie, a w dorobku indywidualnym – liczy
siê ka¿dej z osób.

Analiza za rok 2001 jest drug¹ przeprowadzon¹ w oparciu o bazê
SCIEx.  Dane liczbowe w podziale na poszczególne jednostki za
ostatnie dwa lata przedstawia poni¿sza tabela.

Wyniki analizy zawieraj¹ce dane o pracach cytowanych i cytu-
j¹cych zosta³y przekazane poszczególnym pracownikom poczt¹
elektroniczn¹ pod koniec maja 2002 r.

Analiza cytowañ za rok 2001 by³a trzydziest¹ pierwsz¹ analiz¹
wykonan¹ w naszej Bibliotece. Podsumowanie  poprzednich trzydzie-
stu lat zosta³o wydane przez Bibliotekê G³ówn¹ i OINT PWr w formie
raportu: Analiza cytowañ prac naukowych pracowników Politechni-

ki Wroc³awskiej za lata 1971-2000. Oprac. B.Bonusia-G³¹bik, D.Kraw-
czyk, A.Pacholska. Raport serii U nr 182. Wroc³aw 2002.

Anna Pacholska                           
Oddzia³ Informacji Bie¿¹cej Biblioteki G³ównej

(wyt³uszczenia pochodz¹ od redakcji)
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Juvenalia 2002
W dniach 15 – 18 maja 2002 roku Samorz¹d Studentów Uni-

wersytetu Wroc³awskiego wraz z Samorz¹dem Studentów Politech-
niki Wroc³awskiej by³ organizatorem „XII Wroc³awskiego Œwiêta
Studentów Juvenalia 2002”. Impreza ta odby³a siê pod honorowym
patronatem: Przewodnicz¹cego Kolegium Rektorów Uczelni Mia-
sta Wroc³awia i Opola Prof. dr hab. Romualda Gellesa, Prezydenta
Miasta Wroc³awia Stanis³awa Huskowskiego, Parlamentu Studen-
tów Rzeczypospolitej Polskiej, Porozumienia Studentów Uczelni
Wroc³awia.

Od ponad dziesiêciu lat uroczyste obchody tego œwiêta oficjal-
nie rozpoczyna kolorowy pochód przebierañców, z³o¿ony z przed-
stawicieli studentów wszystkich uczelni wy¿szych naszego miasta,
organizacji studenckich oraz przedstawicieli w³adz uczelni. Trasa
pochodu prowadzi z osiedla Domów Studenckich na placu Grun-
waldzkim przez g³ówne ulice Wroc³awia a¿ na wroc³awski Rynek.
W tegorocznym pochodzie wziê³a udzia³ rekordowa w historii licz-
ba uczestników okreœlona przez policjê na 15.000 osób!!! Na ryn-
ku nast¹pi³o tradycyjne przekazanie przez prezydenta Wroc³awia
kluczy „do bram miasta”, po³¹czone z licznymi konkursami i zada-
niami dla wszystkich rektorów, którzy musieli m.in.: zatañczyæ,
zaœpiewaæ piosenkê czy zrobiæ „pompki”! Zwieñczeniem Juvena-
liów 2002 by³y najwiêksze w historii tego œwiêta koncerty zespo-
³ów rockowych T.Love, Blenders, Hey i Hurt, które ka¿dego dnia
zgromadzi³y na Polach Marsowych ok. 35 000 osób!

Jednak po kolei: przed oficjalnym otwarciem tradycyjnie ju¿
zaczêli studenci Politechniki. W œrodê wieczorem na Wittiga ju¿ od
17 zje¿d¿a³y t³umy studentów z ca³ego miasta na Wielk¹ Noc Gril-
li. Poza tradycyjnym grillowaniem studenci mogli us³yszeæ kon-
cert chóru Politechniki Wroc³awskiej, zobaczyæ wystêp kabaretu i
obejrzeæ na du¿ym ekranie fina³ Ligi Mistrzów. Nikt z nas nie spo-
dziewa³ siê takiego t³umu. Osiedle tego wieczoru odwiedzi³o oko³o
5 tysiêcy studentów. Dym unosz¹cy siê spoœród akademików by³
widoczny z ca³ego miasta. Z „oœwiadczeñ œwiadków” wynika, ¿e
niedobitki zwija³y siê oko³o 5 nad ranem. Jestem ciekaw, czy dali
radê wstaæ na pochód.

Pochód by³ w tym roku wyj¹tkowy (dodatkowo wypada³ w imie-
niny JM Rektora). Takiej iloœci studentów nikt nigdy jeszcze nie wi-
dzia³ w pochodzie - nawet Policja by³a zaskoczona. Przemarsz otwie-
ra³a orkiestra dêta Elektrowni Turów (wielkie dziêki), a zaraz za nimi
w bryczce jecha³a para królewska. Stra¿ miejska na koniach, rekto-
rzy w bryczkach, przebierañcy, plandeki ze studentami, tr¹bki, gwizdki
itp. Najœmieszniej by³o na rynku, gdzie studenci pokazali Rektorom,
kto tak naprawdê rz¹dzi. Dodatkowo ucieszy³ mnie fakt, jak moi ko-
ledzy potraktowali bohaterów, w¹tpliwej jakoœci, programu „BAR”.
Na szczêœcie jeszcze s¹ tacy, którzy myœl¹...

Bezpoœrednio po pochodzie wiêkszoœæ studentów uda³a siê na
Wittiga na wielkie Bajerowanie (organizator Klub Bajer), lub na
festyn sportowy na stadionie Œlêzy zorganizowany przez AZS. Ta-
jemnicza nazwa Bajerowanie kry³a w sobie wiele ciekawych kon-
kursów i konkurencji pseudosportowych: bieg piwny, walki w ki-
sielu, wojna na woreczki z wod¹ (25 tys. woreczków!!!), du¿e pi³-
karzyki, wyœcigi œmietników, rzuty jajkami itp. Niestety nie wiem
dlaczego nie wszyscy byli w stanie zrozumieæ, ¿e w tym dniu Wit-
tiga nale¿y tylko do studentów - zadziorny kierowca próbowa³ swych
si³ w walce z rozpêdzonym œmietnikiem. Jak siê mo¿na spodziewaæ
przegra³, a publicznoœæ aplauzem przekona³a go, ¿e nie by³ na g³ów-
nej. Takich imprez oczekiwa³em ju¿ od dawna i nie ukrywam, ¿e
taki klimat studenckich imprez jest inny ni¿ komercja w mieœcie.
Na zakoñczenie ka¿dy obecny na Wittiga móg³ poczêstowaæ siê

grochówk¹ ufundowan¹ przez Zarz¹d Samorz¹du Studenckiego
PWr.

PóŸniej by³y ju¿ tylko koncerty. Niesamowity wrêcz klimat,
ogrom ludzi, wspania³e gwiazdy, które gdy poczu³y atmosferê, bez
dodatkowych op³at zagra³y prawie godzinê d³u¿ej. I przede wszyst-
kim spokój i kultura, ¿adnej zadymy i ¿adnych bójek. Czy¿by siê
coœ zmieni³o???

Najwa¿niejsze dla mnie jest to, ¿e nikt nie skar¿y³ siê na studen-
tów, nikt nie interweniowa³ u Rektora i nikt z ¿adnych s³u¿b nie
mia³ pretensji. ¯eby tak by³o z rok.

Na koniec chcê serdecznie podziêkowaæ wszystkim, którzy two-
rzyli to Œwiêto: Klubowi BAJER, Telewizji STYK, NZS-owi, AZS-
owi, Pani Ani Poderskiej i Eli Grzebyk, kapelmistrzowi orkiestry
dêtej Elektrowni Turów. Dziêkuje Rektorom Politechniki i Uniwer-
sytetu za pomoc (nie tylko finansow¹J) i naszym sponsorom, bez
których nie by³oby nic. Nasi mecenasi to: Sampo PTE SA, Wran-
gler, XL i Szko³a Jêzyków Obcych Euro-Lingua.

Krzysztof Maj

Fundacji „MANUS” –
wieczór z kultur¹ studenck¹

Ciekawym wydarzeniem podczas tegorocznych Juwenaliów by³
wieczór z kultur¹ studenck¹, który odby³ siê 13 maja w Klubie
„TOPO” przy pl. Grunwaldzkim 61 (D.S. T-3).

Zainteresowanie widowni przekroczy³o najœmielsze oczekiwa-
nia organizatorów spotkania czyli Fundacji „MANUS”. Tu¿ przed
umówion¹ godzin¹ rozpoczêcia zajête by³y wszystkie miejsca sie-
dz¹ce, o 19.00. trudno by³o wejœæ do Klubu z powodu oczekuj¹ce-
go niecierpliwie na wystêp t³umu, a ludzi ci¹gle przybywa³o. W
ostatniej chwili gospodarze roz³o¿yli kilka mat, na których zmie-
œcili siê dodatkowi widzowie i wreszcie wszystko mog³o siê za-
cz¹æ. Wieczór otworzy³ wystêp iluzjonisty, któremu jeden z uczest-
ników spotkania zaufa³ tak dalece, ¿e pozwoli³ na publiczne pociê-
cie w³asnego banknotu! Ca³e szczêœcie, ¿e czary okaza³y siê
prawdziwe i pieni¹dze zosta³y odzyskane! Po krótkiej przerwie,
potrzebnej na reorganizacjê sceny, odby³a siê prezentacja teatru stu-
denckiego. Grupa spotyka siê w „TOPO” pod kierunkiem Magda-
leny Repel, a zaprezentowany spektakl („Bibliotekê” wg felietonu
Umberto Eco) przygotowa³a w ci¹gu ostatnich 2 miesiêcy. Gdy przy-
gas³y œwiat³a, widownia stopniowo zaczê³a siê wyciszaæ poddaj¹c
kolejnej magii – tym razem teatralnej. Na scenie na kilka chwil
stworzony zosta³ groteskowy obraz zbiurokratyzowanej biblioteki.
Na ile realnie oddali to aktorzy, mo¿na by³o oceniæ po ¿ywej reak-
cji widowni, która to g³oœno œmia³a siê z prezentowanych sytuacji,
to ze zrozumieniem kiwa³a g³owami wspó³czuj¹c zagubionemu czy-
telnikowi. Tematyka okaza³a siê bardzo aktualna. Czy¿by istnia³y
jeszcze takie biblioteki?! Wystêp teatru zamknê³y gromkie brawa
publicznoœci. Dla m³odego zespo³u wykonawców stanowi to do-
datkow¹ wartoœæ, zwa¿ywszy na fakt, ¿e by³ to ich pierwszy wspólny
pokaz. Miejmy nadziejê, ¿e woda sodowa nie uderzy im do g³owy i
bêd¹ jak do tej pory, co czwartek, solidnie pracowaæ nad w³asnym
warsztatem, aby zaprosiæ nas na kolejne prezentacje. Jednak wie-
czór w Klubie „TOPO” jeszcze nie dobieg³ koñca. Tak rozgrzana
publicznoœæ bawi³a siê do ³ez podczas wystêpu kabaretu „PRAL-
KA”, a najwytrwalsi pozostali do póŸnych godzin nocnych uczest-
nicz¹c w jam session i dziel¹c siê wra¿eniami z ca³ego pokazu.
Powo³uj¹c siê na s³owa, które skierowa³ do nas prezes Fundacji
„MANUS” Andrzej Czarnecki, mo¿na liczyæ na to, ¿e nie by³ to
ostatni taki wieczór. Ja w ka¿dym razie czekam na nastêpne.

WIDZ

Kolorowe zdjêcia na ok³adkach
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III Rajd Geo-Majowy
na Wydziale Górniczym

W dniach 26-28 kwietnia odby³ siê ju¿ trzeci Rajd Geo-Majo-
wy. Ponad 200 uczestników wyruszy³o do Nowej Wsi, gdzie za-
kwaterowali siê w schronisku „Górska Per³a”. Trzon grupy stano-
wili studenci Wydzia³u Górniczego. Towarzyszy³y im silne zespo-
³y z Wydzia³ów Architektury, Budownictwa L¹dowego i Wodnego.
Mniej licznie pojawili siê reprezentanci pozosta³ych wydzia³ów
PWr. O integracyjnym charakterze rajdu œwiadczy obecnoœæ stu-
dentów z Uniwersytetu Wroc³awskiego, Akademii Ekonomicznej
i Rolniczej, a nawet z innych krajowych oœrodków akademickich.

Jak co roku inicjatorem i organizatorem rajdu Geo-Majowego
by³ mgr in¿. Pawe³ Zaj¹c (Wydzia³ Górniczy, Zak³ad Geodezji i
GIS), którego w tym roku wspomagali studenci: Piotr Rogal, Ewa
Filas i Anna Napora.

Po raz trzeci patronat nad imprez¹ objê³a prof. dr hab. in¿. Mo-
nika Hardygóra, dziekan Wydzia³u Górniczego. Pani Profesor wspie-
ra³a rajd nie tylko merytorycznie i finansowo. Jej osobowoœæ i prze-
bogate doœwiadczenie turystyczne ogromnie przyczyni³y siê do
nadania mu szczególnego charakteru. Owacyjne powitanie Pani
Profesor i nieustannie otaczaj¹ca J¹ grupa studentów przez ca³y czas
trwania rajdu by³y wymowne. Dominuj¹cym tematem nieustaj¹-
cych rozmów by³y œwiatowe woja¿e turystyczne Pani Dziekan.
¯ywimy g³êbok¹ nadziejê, ¿e w dalszym ci¹gu Pani Profesor bê-
dzie patronk¹ naszego rajdu. Za dotychczasowe zaanga¿owanie
serdecznie dziêkujemy.

Dni 26-28 kwietnia d³ugo pozostan¹ w pamiêci ponad 200 uczest-
ników imprezy. Pierwszy dzieñ odby³ siê pod znakiem „inicjacji”.
Poci¹giem o godz. 6.44 ca³a ekipa wyruszy³a do Domaszkowa, gdzie
na miejscu czeka³a ju¿ na rajdowiczów obs³uga trasy turystycznej
o typowo pi¹tkowej nazwie - „ini...cjacja”. Prowadzi³a ona z Do-
maszkowa do Nowej Wsi poprzez Jaworek, Zagrodnik, Go³otê (707
m npm) i Czarne Bagno. Jak sama nazwa trasy wskazywa³a, nie-
które miejsca robi³y wra¿enie nietkniêtych ludzk¹ stop¹. Po oko³o
20 kilometrach cel zosta³ osi¹gniêty. „Górska Per³a” otworzy³a swoje
podwoje dla wszystkich rajdowiczów, których czeka³ gor¹cy obiad
zapewniony przez organizatora rajdu. Po zakwaterowaniu, odebra-
niu rajdowych koszulek i œpiewników z niecierpliwoœci¹ oczeki-
wano wieczornego koncertu zespo³u „Cocon’s Club”. Po pierwszych
taktach muzyki da³o siê wyraŸnie zauwa¿yæ jej zbawienny wp³yw
na studentów: zmêczenie znik³o, energia powróci³a.

Kulminacyjnym momentem wieczoru (oko³o godz. 0.00) by³ tur-
niej „Tañca £amañca”. Do udzia³u zachêca³y okaza³e puchary i dwie
pokaŸne butle szampana. Chêæ udzia³u w turnieju zg³osi³y prawie
wszystkie pary, kilku zagorza³ych fanatyków tañca chcia³o spróbo-
waæ swoich si³ nawet w pojedynkê. Niestety regulamin dopuszcza³
klasyczne uk³ady w parach.  Po kilku etapach eliminacji wy³oni³a
siê grupa finalistów. Ostatecznie zwyciêstwo w III Konkursie Geo-
Majowym „Tañca £amañca”  wywalczy³a para Katarzyna £ochow-
ska (II rok Wydz. Górniczy) i Marcin Nowak (El.).

Kilka minut po wrêczeniu nagród s³ychaæ by³o wystrza³y szam-
panów i owacje publicznoœci. Reszta wieczoru up³ynê³a przy mu-
zyce tanecznej prowadzonej przez zawodowego DJ-a. Najwytrwalsi
zeszli z parkietu o szóstej rano. Organizator podejrzewa, ¿e powo-

dem zakoñczenia tañców by³ g³oœno piej¹cy kur.
Schronisko ogarnê³a upojna cisza.

Sobota (27 kwietnia) rozpoczê³a siê wczeœnie –
œniadaniem o godzinie 9. Kolejnym punktem pro-
gramu by³o dalsze wêdrowanie. Organizator przy-
gotowa³ dwie trasy o nazwach „Prowokacja” i
„Szlak by trafi³”. Pierwsza prowadzi³a przez Ma³y
Œnie¿nik (1326 m npm), a druga – przez Œnie¿nik
(1425 m npm). Obie zamyka³y siê powrotn¹ pêtl¹
w Nowej Wsi. Wiele osób mia³o dylemat z podjê-
ciem decyzji, któr¹ trasê wybraæ, gdy¿ najchêtniej
uczestniczy³yby w obu. W koñcu wszyscy wyru-
szyli, pogoda znakomicie sprzyja³a uprawianiu tu-
rystyki. Obecnoœæ budz¹cej siê do ¿ycia na wiosnê
przyrody dodatkowo stymulowa³a uczestników, u
których wyraŸnie mo¿na by³o dostrzec sezonowe
objawy biologicznego o¿ywienia. Powracano do
schroniska w mniejszych grupach, które utworzy³y
siê na trasach. Im póŸniej przybywa³a dana grupa,
z tym wiêkszej odleg³oœci by³o j¹ s³ychaæ.

Puchar „Geo-Majowy”. Kierownik rajdu prowadzi konkurencjê szybkoœciow¹
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Sobotnie ognisko z kie³baskami
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Po tak solidnym wysi³ku nast¹pi³ wymarzony
obiad i krótka przerwa przed popo³udniowymi
atrakcjami. Na godzinê 17 zaplanowano „Geo-
olimpiadê”, na której trzyosobowe dru¿yny sta-
nê³y do walki o „Puchar Geo-Majowy V = 50 l”.
Nie tylko widok pucharu, ale i gor¹co dopinguj¹-
cy kibice zachêcali zawodników do rywalizacji.
W 10 konkurencjach geodezyjno-humorystycz-
nych toczy³a siê zaciêta walka. Niektóre z nich
mia³y swoich wyraŸnych liderów, np. wypicie 0.4
l studenckiego „napoju” zajê³o niepokonanemu
mistrzowi Piotrowi Mercie tylko 3.4 sekundy!
Poprawi³ on swój zesz³oroczny rekord o 1 sekun-
dê! Slalom z ³at¹ geodezyjn¹ okaza³ siê najbar-
dziej widowiskow¹ konkurencj¹. Zosta³ rozegra-
ny bezpoœrednio po olimpijskim piciu „napoju”
na czas. Publicznoœæ stwierdzi³a, ¿e niektórzy za-
wodnicy wykazywali objawy przetrenowania.
Trzeba by³o znajdowaæ siê na miejscu, ¿eby po-
czuæ te emocje. Puchar zdoby³a dru¿yna II roku
Wydzia³u Górniczego „Leszcze” ze swoim mi-
strzem P. Mert¹. Wszyscy zgodnie stwierdzili, ¿e
puchar „powêdrowa³ w godne gard³a”. Nagrody wrêczyli prof. Mo-
nika Hardygóra i mgr Pawe³ Zaj¹c.

Olimpijskie emocje uciszy³y siê przy ognisku z rajdowymi kie³-
baskami. DŸwiêki gitar sprowokowa³y biwakowe œpiewy, które
trwa³y do póŸnego wieczora. By³ to dobry trening przed nocnym
turniejem „Karaoke”.

Po ognisku wszyscy spotkali siê na sali, gdzie zespó³ „Cocon’s
Club” przygrywa³ do tañca. Godzina 1.00 dla niektórych rajdowi-
czów oznacza³a czas próby g³osu, poniewa¿ rozegrano konkuren-
cjê karaoke. Przygotowano podk³ady muzyczne, które uczestnicy
wczeœniej wybrali do zaprezentowania swoich umiejêtnoœci wokal-
nych. Przedstawiono wiele w³asnych interpretacji znanych przebo-
jów, wœród których dominowa³y polskie piosenki. W finale o wy-
granej zadecydowa³a dogrywka. Pierwsze miejsce piosenk¹
„Agnieszka” zajê³a Agnieszka Petruczenko (I BliW,filia W-ch).
Drugie miejsce wywalczy³ Janusz Dêbczyñski (I Górniczy) pio-
senk¹ „Ch³opaki nie p³acz¹”. Zwyciêzczyni otrzyma³a okaza³y pu-
char i za³¹cznik, który prezentuje na fotografii.

Po konkursie muzyczn¹ opiekê nad rozbawionymi studentami
przej¹³ DJ. Si³y wystarczy³o wszystkim do koñca i o godz. 7.00
kierownik rajdu Pawe³ Zaj¹c z urzêdu musia³ przerwaæ tañce na
korzyœæ snu.

Niedzielne przedpo³udnie zdominowane by³o doprowadzaniem
otoczenia do pierwotnego wygl¹du; œlady bytnoœci braci studenc-
kiej zosta³y usuniête. Wa¿nym punktem niedzielnego programu mia-
³y byæ jazdy konne. Jednak mimo pe³nej dyspozycji jeŸdŸców ko-
nie nie dotar³y do schroniska.

Wszyscy wracali do domu pe³ni wra¿eñ, których dostarczy³ im
ten rajd. Poczyniono wiele deklaracji udzia³u w nastêpnym. Po-
wracaj¹cy uczestnicy podzielili siê na kilka rozœpiewanych grup.
Wszyscy zgodnie wsiedli do poci¹gu relacji Domaszków – Wro-
c³aw, który by³ nazwany przez obs³ugê „œpiewaj¹cym kursem dnia”.

Organizatorzy sk³adaj¹ serdecznie podziêkowania Prorektorowi
Prof. Ludwikowi Komorowskiemu, Dziekanowi Wydzia³u Górni-
czego Prof. Monice Hardygórze, Stowarzyszeniu Geodetów Pol-
skich O/Wroc³aw i Samorz¹dowi Studenckiemu PWr za wsparcie
finansowe rajdu. Szczególne podziêkowania kierujemy  do „Lo-
dzi”, czyli Kasi Wójcik  (IV rok, Wydz. Architektury, Planowanie
Przestrzenne) za projekty grafiki na koszulkach rajdowych we
wszystkich trzech edycjach.

Dodatkowe informacje o rajdzie mo¿na znaleŸæ na stronie
www.rajdgeomajowy.prv.pl.

Pawe³ Zaj¹c
Wydzia³ Górniczy

Zak³ad Geodezji i GIS
pl. Teatralny 2
tel. 320 6873,

e-mail: Pawel.Zajac@ig.pwr.wroc.pl

W imieniu wszystkich uczestników chcia³abym ser-

decznie podziêkowaæ organizatorowi tegorocznego i po-

przednich rajdów Geo-Majowych mgr in¿. Paw³owi Za-

j¹cowi za wspania³¹ ideê, gor¹c¹ atmosferê oraz do-

skona³e przygotowanie techniczne imprezy. Uczestnicy

s¹ zadowoleni, a ci, którzy nie pojechali, d³ugo bêd¹

¿a³owaæ. Serdecznie gratulujê pomys³u i ze swojej strony

dodam jeszcze jedno: IV Rajd Geo-Majowy ju¿ za rok

wiêc wszystkich gor¹co na niego zapraszam i jako

uczestniczka poprzedniego gwarantuje dobr¹ zabawê,

towarzystwo i niezapomniane wra¿enia. Do zobacze-

nia za rok!

Oktawia Andrzejewska
(II rok, Wydz. Górniczy)

Grupa studentów na trasie „szlak by trafi³” Fot. Janusz Dêbczyñski

Laureatka konkursu „Karaoke” ze swoimi fanami
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FILIA WA£BRZYCH

Wêdrówki Filialnych £azików
„Do serca Tatr 2002”

Jak magnes przyci¹gaj¹ nas Tatry.  Wspania³y Internet pozwo-
li³ nam „zobaczyæ” wszystko i zaprogramowaæ kolejne trasy. Dziê-
ki temu tej wiosny byliœmy znów w Zakopanem – tym razem 6
dni. Wyjazd trwa³ od 30 kwietnia do 6 maja, bo doszed³ dzieñ
wyjazdu do S³owackiego Raju i „królewskiego” Krakowa. Te
cudowne dni ju¿ za nami, ale wspomnienia wci¹¿ do nas wracaj¹.
Prawie nowa grupa, kilka osób „starych”, zafascynowanych po-
przednimi wyjazdami, ten sam „nasz” dom oœrodka „Marzenie”
pañstwa Ustupskich, ta sama pani przewodniczka Ewa Krzeptow-
ska-Æwiertnia i jak zawsze upalna pogoda.

Tu¿ po przyjeŸdzie udaliœmy siê zimowym szlakiem z KuŸnic
do Doliny Goryczkowej, st¹d wyci¹giem na zasypany 1,5-me-
trow¹ warstw¹ œniegu Kasprowy Wierch, by dalej przez Such¹
Prze³êcz na Halê G¹sienicow¹ z odejœciem do Czarnego Stawu i
przez Prze³êcz Miêdzy Kopami i górê Boczañ wróciæ do KuŸnic i
„naszej” Parda³ówki.

Drugiego dnia (pe³ni obaw o nasz¹ kondycjê po uroczym „spo-
tkaniu integracyjnym”) udaliœmy siê z Polany Po³aniec Siedlarsk¹
Drog¹ na Rusinow¹ Polanê, sk¹d zeszliœmy do Kaplicy M.B. Ja-
worzyñskiej. Po powrocie na Rusinow¹ Polanê ruszyliœmy na

Gêsi¹ Szyjê, by przez
Przys³op Wak-
smundzki, Wak-
smundzk¹ Równiê i
Waksmundzk¹ Pola-
nê dotrzeæ na Psi¹
Trawkê, sk¹d przez
Toporow¹ Cyrhlê
wróciliœmy na Parda-
³ówkê.

Œwi¹teczny dzieñ 3
maja 2002 r. spêdzili-
œmy bohatersko i za-
chowamy w pamiêci
„na zawsze”: S³owac-
ki Raj! To, co do tej
pory znaliœmy z opo-
wiadañ, zobaczyliœmy
na w³asne oczy. Prze-
szliœmy przez S³owac-
ki Raj!! Tu zrozumie-
liœmy, jak trzeba ko-
chaæ góry, by w takich

warunkach po nich wêdrowaæ, oraz jaki sens kry³ siê w s³owach
naszego Przyjaciela Pana Andrzeja Ostoi-Soleckiego, który do nas
napisa³: „Niech Bóg sprzyja wam na trasie”. Na pionowych drabi-
nach i wisz¹cych ³añcuchach S³owackiego Raju te ¿yczenia odpê-
dza³y od nas strach – po prostu ludzki strach... Czwarty dzieñ to
nowa trasa i nowe prze¿ycia. W skwarze – poszliœmy z Siwej Pola-
ny Dolin¹ Chocho³owsk¹ na Polanê Chocho³owsk¹. Na niej wêdro-
waliœmy szlakiem Ojca Œwiêtego Jana Paw³a II – w skupieniu prze-
szliœmy te kilkaset metrów do Kaplicy czuj¹c oddech Wielkiego
Polaka, który tak mi³uje Tatry... Po herbatce w schronisku weszli-
œmy Bobrowieckim ¯lebem na oœnie¿onego Grzesia, sk¹d nast¹pi³
powrót przez Dolinê Chocho³owsk¹, Siw¹ Polanê i dalej – hej, do
Parda³ówki!

Skoro œwit pi¹tego dnia wyjechaliœmy do Krakowa. Nie sposób
opisaæ, co zwiedzaliœmy w królewskim Krakowie, bo ka¿de miejsce
godne jest d³ugiego opisu. Byliœmy „prawie wszêdzie”. Zachwyce-
ni wszystkimi miejscami o pó³nocy ruszyliœmy do domu.

Dziêkujê moim Przyjacio³om z Samorz¹du Studenckiego Filii, KU
AZS-u i Rady Mieszkañców DS-u – wspó³organizatorom tego wyjaz-
du. Ale przede wszystkim Panu Prorektorowi ds. Studenckich Prof. Dr
hab. Ludwikowi Komorowskiemu i Mgr in¿. Andrzejowi Ostoi-Solec-
kiemu za pomoc w organizacji poprzednich i aktualnego wyjazdu.

mgr Janusz Bator
P.S. Do Pana Prof. Ludwika Komorowskiego od Filialnych

£azików:
... Niech Panu ¿ycie wartko leci,

Nie sk¹pi sukcesów, mno¿y „eci-peci”,

Niechaj Panu zdrowia nie braknie do „wieku s³usznego”!

My – Filialni £azicy z ca³ego serca ¿yczymy Panu tego.

Patrz¹c „za siê” wszyscy chcemy,

By by³o normalnie i tego pragniemy.

Pana wspominaj¹c mamy dziœ na wzglêdzie

Ze i Pana Nastêpca jak Pan, Profesorze, dobry dla nas bêdzie...

Od redakcji: Zastanawialiœmy siê g³êboko, co kryje siê pod po-

jêciem „eci-peci”, których mnogoœci ¿ycz¹ P.T. Panu Prorektorowi

wa³brzyscy studenci. Cudzys³ów sugeruje coœ niecenzuralnego, rym

wskazywa³by na dzieci. Redakcja techniczna domniemywa³a, ¿e cho-

dzi o personal computer, a realiœci, ¿e co by to nie by³o, wyra¿a siê

ostatecznie w pieni¹dzach (euro?). Z pewn¹ nieœmia³oœci¹ do³¹cza-

my siê do ¿yczeñ.

Juwenalia
w Wa³brzychu

Tradycyjnym zwyczajem wa³brzyskie ogólnouczelniane Ju-
wenalia 2002 uzupe³nione by³y sportowymi harcami samych stu-
dentów Filii PWr. Dzia³acze Filialnego KU AZS zorganizowali
je na sportowo. By³y wiêc konkurencje zrêcznoœciowe, spraw-
noœciowe, si³owe – przeci¹ganie liny i weso³a du¿a skakanka, a
przede wszystkim mecz pi³karski „z³otej” dru¿yny pi³karek no¿-
nych Filii (oczywiœcie w z³otych strojach) przeciwko reprezen-
tacji laborantów i asystentów z dyrektorem ds. administracyj-
nych i kierownikiem DS-u na czele. Ogromna rzesza kibiców,
tzn. studentów i pracowników Filii, zagrzewa³a do walki obie
dru¿yny. Dru¿yna pi³karek w „barwach wojennych” na twarzy
atakowa³a z impetem, a dru¿yna asystencko-dyrekcyjna w ... tocz-
kach do jazdy konnej (na wszelki wypadek...) na g³owach odpa-
rowywa³a kolejne nawa³nice. Osiem plansz zagrzewaj¹cych obie
dru¿yny do gry (do boju?) by³o dzie³em pañ z dziekanatu. Ze
wzglêdu na treœæ napisów, umieœcimy je chyba w muzeum spor-
tu... Jeden – „protekcyjny” – rzuca³ siê w oczy: „Waldi, dyrekto-
rze drogi – nie ¿a³uj swej nogi”. Niestety, napieraj¹ce studentki
równie¿ „nie ¿a³owa³y” koñczyny pana dyrektora.



czerwiec 2002 31

FILIA WA£BRZYCH

Ko³o Naukowe „EUROINTEG”
Coraz prê¿niej rozwija siê dzia³aj¹ce w filii Politechniki Wro-

c³awskiej w Wa³brzychu Ko³o Naukowe Studentów „Eurointeg”.
Donosiliœmy ju¿ niejednokrotnie o prowadzonych przez grupê
seminariach, spotkaniach ze znanymi osobistoœciami i dyskusjach.
Kulminacyjnym punktem dzia³alnoœci w tym semestrze by³y „Dni
Europy” organizowane w Wa³brzychu l7.maja br. Wracamy jesz-
cze do wra¿eñ z tej imprezy, do której przygotowania by³y d³ugie
i naprawdê mêcz¹ce. Nieliczni cz³onkowie wytrzymywali ich tem-
po, bo trwa³y od rana do wieczora. Ale uda³o siê, wszystko zosta-
³o dopiête na ostatni guzik. By³y ulotki, plakaty, chor¹giewki,
balony, wielki transparent i wiele innych drobnych gad¿etów.
Ka¿dy mia³ koszulkê z logiem ko³a naukowego na piersi oraz z
logiem i nazw¹ uczelni na plecach. Œwiêto rozpoczê³o siê wspól-
nym przemarszem m³odzie¿y z w³odarzami Wa³brzycha. Gdy
cz³onkowie ko³a dotarli do rynku, us³yszeli z ust zapowiadaj¹ce-
go, ¿e s¹ nadziej¹ Wa³brzycha, inteligentn¹ m³odzie¿¹ z Politech-
niki, od której bêdzie zale¿a³a przysz³oœæ tego miasta i kraju. S³owa
te da³y studentom pe³n¹ satysfakcjê po trudach przygotowañ.
Specjalnie przygotowane stoisko budzi³o du¿e zainteresowanie,
a prawdziw¹ furorê robi³y rozdawane dzieciom balony ze zna-
kiem Politechniki. Organizatorzy „Dni Europy” przygotowali
nagrody dla najlepszych uczestników imprezy. Oczekiwaliœmy
tej chwili w napiêciu. I tu niespodzianka (bo skromnoœæ nas wy-
ró¿nia) – my okazaliœmy siê jednymi z najlepszych, a w dowód
uznania otrzymaliœmy drukarkê do komputera! Urz¹dzenie jak¿e
niezbêdne w bie¿¹cej dzia³alnoœci grupy!

Z³oœliwi mówi¹, ¿e jedynie Filialne Juwenalia uratowa³y ho-
nor studenckiego œwiêta, bo te ogólnouczelniane niczym nie za-
chwyci³y, a wrêcz dostarczy³y powodów do krytyki prasowej.
Cieszymy siê, ¿e okoliczni mieszkañcy równie¿ w³¹czali siê do

By³o nam niezmiernie mi³o odbieraæ to wyró¿nienie wobec
licznego gremium. Obecni byli nawet goœcie z zagranicy (wœród
nich rajcy z partnerskich miast z Czech i Niemiec). Marsz po-
wrotny na uczelniê by³ równie spektakularny jak wymarsz: stu-
denci szli g³ównymi ulicami Wa³brzycha z wzniesionym do góry
transparentem budz¹c powszechne zainteresowanie, zdziwienie
i ciekawoœæ przechodniów i przeje¿d¿aj¹cych kierowców, któ-
rzy na znak przyjaŸni nierzadko przyciskali klaksony.

Dzia³alnoœæ grupy jednak na tym siê nie skoñczy, planowane s¹
bowiem kolejne spotkania z burmistrzem Œwiebodzic, który ju¿
dwukrotnie zaprasza³ cz³onków ko³a. Ka¿de z nich jest okazj¹ do
dyskusji o sytuacji miasta, kierunkach jego rozwoju, czy mo¿li-
woœciach pozyskiwania œrodków z funduszy europejskich. Zawsze
s¹ bardzo interesuj¹ce i daj¹ du¿o wiadomoœci praktycznych.

Nawi¹zano te¿ kontakt ze stowarzyszeniem „Pro Europa” pro-
muj¹cym integracjê naszego kraju z Uni¹ Europejsk¹. Jego prezes
zaproponowa³ cz³onkom ko³a udzia³ w organizowanej w Œwidni-
cy 31 maja konferencji, w której bêd¹ uczestniczyæ ministrowie
RP odpowiedzialni za negocjacje zjednoczeniowe. Bêdzie to szansa
zapoznania siê z pogl¹dami osób najlepiej zorientowanych w ku-
lisach tego procesu. Ponadto planujemy seminarium na temat mo¿-
liwoœci znalezienia zatrudnienia przez m³odych ludzi w przysz³ej
Europie. Uczestnikiem spotkania bêdzie inspektor pracy.

Nale¿a³oby jeszcze wspomnieæ tylko, ¿e przygotowana ju¿
jest strona internetowa Ko³a „Eurointeg”. W najbli¿szym czasie
zostanie ona zamieszczona na serwerze Urzêdu Miejskiego w
Wa³brzychu.

Prezes, wiceprezes i webmaster ko³a:             

Przemys³aw Dowgia³o, Ewelina Szeja, Waldemar Pa³ach

zabawy i nie zg³aszali pretensji z powodu rozbrzmiewaj¹cej g³o-
œno muzyki. Sponsorowane piwo wyzwala³o we wszystkich mi³y
nastrój, a do zabawy w³¹czy³a siê ekipa... kominiarzy (wiadomo,
przynios¹ szczêœcie w zbli¿aj¹cej siê sesji!) oraz ekipa Telewizji
Kablowej Wa³brzych, która ca³oœæ filmowa³a. Jak zawsze przy
dobrej zabawie, jej koniec nast¹pi³ zbyt wczeœnie. I znów za-
pewnienia: do zobaczenia w maju przysz³ego roku. Koniecznie
w Filii podczas kolejnych sportowych Juwenaliów organizowa-
nych przez AZS.

Bartosz Rempichel     
KU  AZS Filia Wa³brzych
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Nowe zasady przyznawania i rozli-

czania œrodków na dzia³alnoœæ

wspomagaj¹c¹ badania

DWB – dawny DOT
Dzia³ Nauki uprzejmie informuje, ¿e od

roku 2002 obowi¹zuj¹ nowe zasady przy-
znawania i rozliczania œrodków na dzia³al-
noœæ wspomagaj¹c¹ badania (DWB – daw-
ny DOT).

BUDOWNICTWO
L¥DOWE I WODNE

20.03.2002 r. na posiedzeniu Rady
Wydzia³u otwarto przewody habilitacyj-
ne dra in¿. Jerzego Jasieñki i dra in¿.
Dariusza £ydŸby.

• Dopuszczono dra in¿. Czes³awa Ma-
chelskiego do kolokwium habilitacyjnego
i wybrano temat wyk³adu habilitacyjnego.

• Przyjêto limity przyjêæ na I rok stu-
diów dziennych magisterskich, in¿ynier-
skich zaocznych i uzupe³niaj¹cych ma-
gisterskich w systemie zaocznym oraz
wysokoœci op³at za studia zaoczne i
USM.

• Ustalono sk³ad Wydzia³owej Komi-
sji Rekrutacyjnej.

• Pozytywnie zaopiniowano wnioski
o przyznanie odznaczeñ i orderów za-
s³u¿onym pracownikom wydzia³u.

24.04.2002 r. na posiedzeniu Rady
Wydzia³u odby³o siê kolokwium habili-
tacyjne dra in¿. Czes³awa Machelskie-
go. Habilitantowi nadano stopieñ nauko-
wy doktora habilitowanego nauk tech-
nicznych w dyscyplinie budownictwo,
specjalnoœci budowa mostów.

29.05.2002 r. na posiedzeniu Rady
Wydzia³u poparto wniosek o nadanie
tytu³u naukowego profesora nauk tech-
nicznych drowi hab. in¿. Marianowi
Klasztornemu, profesorowi Politechni-
ki Warszawskiej.

• Og³oszono konkurs na stanowisko
profesora nadzwyczajnego PWr w spe-
cjalnoœci konstrukcje betonowe oraz
powo³ano komisjê konkursow¹.

• Rozstrzygniêto konkursy na stano-
wiska adiunktów i wyk³adowców.

• Udzielono mgr in¿. Monice Po-
dwórnej (I-14) p³atnego urlopu nauko-
wego na semestr zimowy 2002/2003 w
celu dokoñczenia pracy doktorskiej.

• Poparto wniosek o przyznanie na-
grody Senatu prof. drowi hab. in¿. Ste-
fanowi Ga³czyñskiemu.

• Uruchomiono grupowe warsztaty z
zakresu szacowania nieruchomoœci, któ-
re stanowi¹ kontynuacjê prowadzonych
przez Instytut Budownictwa studiów
podyplomowych „Gospodarka nieru-
chomoœciami. Zarz¹dzanie. Utrzymanie.
Wycena”. Na kierownika warsztatów
powo³ano prof. dra hab. in¿. Juliusza
Mrozowicza.

• Wyra¿ono zgodê na kontynuacjê V
cyklu dwusemestralnego Studium Pody-
plomowego. Na kierownika Studium
powo³ano prof. dra hab. in¿. Juliusza
Mrozowicza.

AZS Filia w natarciu
Zakoñczy³y siê kolejne – trzecie ju¿ –

Akademickie Mistrzostwa Wa³brzycha.
Mimo ¿e „odgra¿aliœmy siê” po ubieg³orocz-

nej imprezie, ¿e poprawimy lokatê, nie uda³o
siê nam do tego doprowadziæ. Ponownie za-
jêliœmy III miejsce i zdobyliœmy puchar Za-
rz¹du Œrodowiskowego AZS we Wroc³awiu.
Nie mamy jednak powodu, aby siê wstydziæ,
gdy¿ zanotowaliœmy wiele mi³ych niespo-
dzianek, jak choæby zwyciêstwa filialnych
p³ywaków, czy zdobycie z³otego medalu
przez dru¿ynê pi³karek no¿nych. Ich suk-
ces by³ zreszt¹ prawdziw¹ sensacj¹, gdy¿ nic
nie zapowiada³o (nawet szeptem), ¿e nasze
pi³karki mog¹ pokonaæ znacznie wy¿ej no-
towane dziewczyny z PWSzZ i AE. Szko-
da, ¿e nie odby³ siê tym razem Wielobój
Rektorski; ze wzglêdów oszczêdnoœciowych
zrezygnowano z tej czêœci mistrzostw.

Na uroczystym zakoñczeniu Akademic-
kich Mistrzostw Wiceprezydent Miasta Wa³-
brzycha Marek Œpiewak wrêcza³ puchary w

obecnoœci Rektorów wy¿szych uczelni, Dy-
rektorów naszej filii Jana Kawa³ka i Walde-
mara Szolca oraz wiceprezesa KU AZS PWr
Dariusza Cieœ³ika – honorowego goœcia uro-
czystego zakoñczenia mistrzostw.

By nie rumieniæ siê za niespe³nione ma-
rzenia sportowe, mówimy tylko, ¿e znów
wystartujemy w przysz³ym roku i postara-
my siê byæ znów w czo³ówce, a mi³ych nie-
spodzianek nie wykluczamy...

mgr Janusz Bator

Prezes KU AZS Filia Wa³brzych
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STUDIA  PODYPLOMOWE

W  JÊZYKU  FRANCUSKIM

MASTERE  SPECIALISE

z  ZARZ¥DZANIA PROJEKTAMI

I PROGRAMAMI

(MASTERE  SPECIALISE  en Management

des Grands Projets et Programmes)

Ze wzglêdów technicznych, nabór na
studia – edycja 2002/03 rozpocznie siê
we wrzeœniu 2002 r.

Dok³adna data rozmów kwalifikacyj-
nych zostanie podana w terminie póŸ-
niejszym.

Fromularze zg³oszeniowe mo¿na po-
bieraæ do 22 czerwca w sekretariacie
Polsko - Francuskiego Centrum ISP co-
dziennie w godzinach od 10:00 do 15:00.

Dodatkowe informacje:

1. Sekretariat Centrum: bud. D-5,
pok. 20, tel. 320-22-48, fax 328-02-29
2. E-mail: mastere@pwr.wroc.pl

ELEKTRYCZNY

22 kwietnia na posiedzeniu Rady
Wydzia³u dr Zenon Okraszewski poin-
formowa³, ¿e œrednia ocen kwalifikuj¹-
ca na studia magisterskie wynosi³a 3,40.
Przedstawi³ te¿ podzia³ studentów na stu-
dia magisterskie i in¿ynierskie na rok
akademicki 2002/2003.

• Zatwierdzono tematy prac magister-
skich do realizacji w roku akademickim
2002/2003.

• Otwarto przewód habilitacyjny dr
in¿. Barbary Œlusarek i powo³ano recen-
zentów rozprawy habilitacyjnej.

• Postanowiono otworzyæ przewód
doktorski mgr Anny Trzmielak-Stani-
s³awskiej. Powo³ano recenzentów roz-
prawy doktorskiej, wyznaczono zakres
egzaminów doktorskich i wybrano ko-
misjê egzaminacyjn¹.

IN¯YNIERIA ŒRODOWISKA

27.03.2002 r. na posiedzeniu Rady
Wydzia³u prodziekan dr hab. in¿. An-
drzej Kotowski, prof. przedstawi³ do
zatwierdzenia 20 wznowieñ tematów
prac dyplomowych magisterskich i in-
¿ynierskich na studiach dziennych i za-
ocznych.

• Zatwierdzono limity przyjêæ na stu-
dia dzienne, zaoczne i na filiach.

• Dr Aleksander Pe³ech przedstawi³
kalkulacje op³at za studia zaoczne in-
¿ynierskie i uzupe³niaj¹ce magisterskie.

• Prodziekan dr hab. in¿. Andrzej
Kotowski, prof. przedstawi³ raporty sa-
mooceny dotycz¹ce kierunków In¿ynie-
ria Œrodowiska i Ochrona Œrodowiska,
zawieraj¹ce zbiór informacji i opraco-
wañ zwi¹zanych z tymi kierunkami.

• Wszczêto przewód habilitacyjny
dra Jerzego Skrzypskiego i powo³ano
recenzentów rozprawy habilitacyjnej.

• Postanowiono zmieniæ nazwê Za-
k³adu Ochrony Atmosfery na Zak³ad
Ekologistyki i Ochrony Atmosfery.

• Dziekan przedstawi³ sytuacjê finan-
sow¹ wydzia³u i wstêpne rozliczenie
bud¿etu za 2001 r.

4.04.2002 r. na posiedzeniu Rady
Wydzia³u jednomyœlnie poparto wnio-
sek o nadanie drowi hab. in¿. Wojcie-
chowi Adamskiemu tytu³u naukowego
profesora nauk technicznych.

• Zatwierdzono sprawozdanie finan-
sowe wydzia³u za rok 2001.

• Zatwierdzono algorytm podzia³u
œrodków finansowych na dzia³alnoœæ sta-
tutow¹ i badania w³asne w roku 2002.

Zgodnie z rozporz¹dzeniem Przewodni-
cz¹cego Komitetu Badañ Naukowych z dnia
30 listopada 2001 r w sprawie kryteriów i
trybu przyznawania i rozliczania œrodków
finansowych w bud¿ecie pañstwa na naukê
(Dz.U. z 2001r Nr 146, póz. 1642) œrodki
na dzia³alnoœæ wspomagaj¹c¹ badania przy-
znawane s¹ na nastêpuj¹ce przedsiêwziêcia:

1. dzia³alnoœæ wydawnicz¹ (monografie
i czasopisma naukowe) – jeœli wy-
dawc¹ jest jednostka wnioskuj¹ca,

2. dzia³alnoœæ bibliotek naukowych –
wy³¹cznie w odniesieniu do bibliote-
ki g³ównej,

3. promocjê, upowszechnianie i popula-
ryzacjê osi¹gniêæ naukowych i nauko-
wo-technicznych (konferencje i sym-
pozja naukowe, udzia³ w targach i wy-
stawach)

4. przedsiêwziêcia ni¿ej wymienione –
w drodze wyj¹tku, w szczególnie uza-
sadnionych przypadkach:

• udostêpnienie dla nauki zasobów mu-
zealnych i archiwalnych

• tworzenie i zakup oprogramowania
komputerowego oraz komputero-
wych noœników informacji

• tworzenie i utrzymanie baz i banków
danych

• ekspertyzy, opinie i oceny naukowe
• szkolenia wspomagaj¹ce badania na-

ukowe lub prace rozwojowe.
W ramach dzia³alnoœci wydawniczej

mog¹ byæ dofinansowane wy³¹cznie deficy-
towe publikacje naukowe o minimalnym
nak³adzie jednostkowym 300 egz. Jednostk¹
która otrzyma³a œrodki na publikacjê jest
zobowi¹zana zamieœciæ na publikacji infor-
macjê: „Wydanie publikacji dofinansowa³
Komitet Badañ Naukowych” i przekazaæ
egzemplarz okazowy. Wniosek sk³ada siê na
formularzu stanowi¹cy za³¹cznik nr 4 wraz
z dwoma opiniami. Ze œrodków wyodrêb-
nionych na dzia³alnoœæ bibliotek mog¹ byæ
dofinansowane :

• przedsiêwziêcia, których celem jest
modernizacja dzia³alnoœci bibliotecznej

• zakup oprogramowania dla celów bi-
bliotecznych

• konserwacja zbiorów, w tym szczegól-
nie starych druków

• opracowywanie standardów zwi¹za-
nych z komputeryzacj¹ dzia³alnoœci
bibliotek Wniosek sk³ada siê na for-
mularzu stanowi¹cy za³¹cznik nr 5

Ze œrodków przewidzianych na promo-

cje, upowszechnianie i popularyzacjê

osi¹gniêæ naukowych i naukowo-tech-

nicznych mog¹ byæ dofinansowane:
• konferencje lub sympozja naukowe o

minimalnej liczbie uczestników 40
osób

• udzia³ w targach lub wystawach (op³a-
ty targowe, urz¹dzanie ekspozycji,
transport eksponatów).

Wniosek sk³ada siê na formularzu sta-
nowi¹cy za³¹cznik nr 6 . Œrodki na
DWB nie mog¹ byæ przeznaczone na:

• koszty utrzymania jednostki
• koszty pobytu (hotele), wy¿ywienia i

przejazdów uczestników konferencji,
wystaw i targów

• zakup przedmiotów maj¹tkowych za-
liczanych do œrodków trwa³ych

• koszty zakupów i robót o charakterze
inwestycyjnym

• nagrody i stypendia
• koszty wydania rozpraw doktorskich

i habilitacyjnych
• koszty realizacji zadañ, które maj¹

wy³¹cznie charakter dydaktyczny
• op³acenie sk³adek cz³onkowskich z

tytu³u przynale¿noœci do organizacji
miêdzynarodowej

• realizacjê tego samego zadania, na
które KBN przyzna³ œrodki innej jed-
nostce.

Wnioski na rok 2003 ( w dwóch egzem-
plarzach) nale¿y z³o¿yæ w Dziale Nauki w
terminie do dnia 13 wrzeœnia 2002r. Do
wniosku powinna zostaæ za³¹czona dyskiet-
ka. Z pe³nym tekstem kryteria i tryb przy-
znawania i rozliczania œrodków na dzia³al-
noœæ wspomagaj¹c¹ badania (DWB) oraz
formularzami wniosków zapoznaæ siê mo¿-
na na stronie internetowej ministersr-
wa:www.menis.gov.pl.

Wszelkie dodatkowe informacje mo¿na
uzyskaæ w Dziale Nauki u mgr in¿. Ewy
Czyljewicz-Przekwas ( budynek Al pok.
157, tel. 20-47).
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KSI¥¯KI, które polecamy...

AKL na Miêdzynarodowej

Wystawie Lotnictwa

i Astronautyki w Berlinie
Wyjazd na „JLA 2002” zorganizowa³ Akademicki Klub Lotni-

czy przy wspó³udziale „Mars Society” na Politechnice Wroc³aw-
skiej. W wycieczce uczestniczyli studenci i pracownicy zaintereso-
wani tematyk¹ lotnictwa. Chêtnych by³o tak wielu, ¿e zmusi³o to
organizatorów do wynajêcia drugiego pojazdu. Poniewa¿ uczestni-
czyliœmy w JLA po raz szósty(!), pamiêtaliœmy problemy z lat ubie-
g³ych – zablokowane autostrady, wielokilometrow¹ kolejkê do wjaz-
du, postanowiliœmy wiêc wyjechaæ z Wroc³awia ju¿ dzieñ wcze-
œniej. Ku zaskoczeniu uczestników przejazd o tej porze
klimatyzowanym Volvo Politechniki by³ przyjemny i bardzo szyb-
ki. Poniewa¿ granica nie stanowi³a problemu, „l¹dowanie” na
Schönefeld nast¹pi³o o 4.30 rano(!), co da³o nam przewagê nad
wszystkimi innymi uczestnikami wystawy! Byliœmy pierwsi! Otwar-
cie nast¹pi³o dopiero o 10.00.

Miêdzynarodowa Wystawa Lotnictwa i Astronautyki jest jedn¹
z najstarszych wystaw lotniczych na œwiecie – by³a organizowana
ju¿ w okresie miêdzywojennym. Zajmuje teren oko³o 130 tys. m2, z
tego 30 tys. w pawilonach i hangarach. Stanowi powa¿n¹ konku-
rencjê dla Pary¿a i angielskiego Farnborough, gdzie równie¿ trady-
cyjnie odbywaj¹ siê takie wystawy.

Jak twierdz¹ Niemcy, wystawa „stwarza idealne warunki dla ro-
kuj¹cych sukcesy interesów i kooperacji przedsiêbiorstw miêdzyna-

rodowych bran¿y lotniczej i astronautycznej przez mo¿liwoœæ udzia-
³u w europejskich projektach z zakresu techniki, nawi¹zanie kontak-
tów miêdzy specjalistami w aspekcie naukowym i komercyjnym”.

W czasie trwania wystawy starano siê promowaæ tematykê hu-
manizacji lotnictwa, lotów kosmicznych i astronautyki, nowych
materia³ów oraz wyposa¿enia lotnisk.

Na rozleg³ym terenie prezentowano sprzêt lotniczy – pod go³ym
niebem na tzw. „Static Display”, jak i w pawilonach i hangarach.

Na niebie kolejne maszyny prezentowa³y przed publicznoœci¹
swoje mo¿liwoœci. Manewry w powietrzu wykonywane na przygo-
towanych maszynach przez dobrze wyszkolone za³ogi robi³y du¿e
wra¿enie – np. elementy akrobacji wykonane przez W³ochów na
samolocie transportowym!

Ekspozycja militarna prezentowa³a prawie wszystkie samoloty
u¿ytkowane przez niemieck¹ „Luftwaffe”, „Marine” i „Heer”, czy-
li wojska l¹dowe: od naddŸwiêkowych „Tornado” do ró¿nego ro-
dzaju wiêkszych i ma³ych helikopterów.

Tym razem nie dopisali sojusznicy, zarówno Anglicy jak i Fran-
cuzi – ich obecnoœæ by³a raczej symboliczna. Równie¿ Rosjanie
stracili wyraŸnie dynamikê w ujawnianiu nowoœci swojej techniki
wojskowej – prezentowano znane ju¿ MIGi i nowoczesn¹ ³ódŸ la-
taj¹c¹ konstrukcji Beriewa.

Mi³oœnicy lotnictwa lekkiego i bardzo lekkiego mieli za to swo-
je wielkie dni – iloœæ typów i nowoœci by³a osza³amiaj¹ca. Podsta-
wowym materia³em do budowy takich maszyn sta³y siê kompozy-
ty, które daj¹ du¿e mo¿liwoœci kszta³towania aerodynamiki p³atowca
i minimalizacji oporów, jak równie¿ niezwykle nowoczesn¹ styli-
zacjê ca³oœci.

O tym, ¿e „JIA” jest nastawiona na popularyzacjê lotnictwa i
uwzglêdnia zainteresowania publicznoœci, œwiadczy³a du¿a iloœæ
starych samolotów – „oldtimerów” zaproszonych na imprezê. Mo¿na
by³o zobaczyæ i us³yszeæ zarówno myœliwskie „Hurricane’y” i
„Mustangi”, jak pasa¿erskie „Dakoty” i „Ju52”, nie licz¹c dziesi¹-
tek ró¿nego rodzaju samolotów lekkich i szybowców. Polskê re-
prezentowa³ œmig³owiec „SW4” i „Sokó³” ze Œwidnika oraz ma³y
samolot sportowy AT3 konstrukcji i produkcji T. Antoniewskiego z
Warszawy, m³odego absolwenta Politechniki Warszawskiej. Wœród
samolotów ultralekkich mo¿na by³o znaleŸæ kilka produkowanych
w Polsce, lecz z niemieckimi nazwami, co skutecznie maskowa³o
kraj producenta. Prezentowana w locie eskadra kilku samolotów
Bûcker „Jungman” by³a ca³kowicie wyprodukowana w Polsce w
firmie Karasiewicza z Bielska-Bia³ej!

Szkoda, ¿e kolejne rz¹dy w Polsce nie znalaz³y formu³y wyko-
rzystania i udzia³u polskich zak³adów lotniczych w europejskich
programach produkcji, takich jak te prowadz¹ce do stworzenia
„Airbusa” czy „Eurocoptera”. W Unii Europejskiej dziêki wydat-
nej pomocy rz¹dów osi¹gniêto jakoœæ i skalê produkcji pozwala-
j¹c¹ konkurowaæ z amerykañskim Boeningiem czy Douglasem.

Niew¹tpliwie jeden dzieñ zwiedzania JIA to zbyt ma³o, aby zo-
baczyæ wszystko, zw³aszcza ekspozycje w pawilonach, których iloœæ
i ró¿norodnoœæ by³a osza³amiaj¹ca. Zauwa¿alne by³y równie¿ re-
klamy szkó³ i centrów wyszkolenia lotnictwa kszta³c¹cych perso-
nel techniczny. Byæ mo¿e jest to te¿ oferta dla naszych studentów
pragn¹cych zdobyæ w przysz³oœci atrakcyjny zawód.

Bogdan Ginter

Joanna Olczak-Ronikier

W ogrodzie pamiêci

Wyd. „Znak”, Kraków 2001
www.znak.com.pl

cena 49 z³
Autorka bestsellerów Piwnica pod Baranami i Piotr jest wnuczk¹

miêdzywojennego wydawcy Jakóba Mortkowicza. Rodzina matki au-

torki wywodzi siê od znanego wiedeñskiego rabina Horowitza, które-

go syn zwi¹za³ siê z córk¹ warszawskiego kupca Kleinmanna.

Ksi¹¿ka ukazuje proces polonizacji rodziny, która (równie¿ dziêki

œwietnemu prywatnemu szkolnictwu, jakie istnia³o w Królestwie Kon-

gresowym pod koniec XIX i na pocz¹tku XX wieku) wchodzi³o po

partnersku w ¿ycie kulturalne spo³eczeñstwa polskiego, a potem i nie-

podleg³ego pañstwa.

Oczywiœcie nie wszyscy poszli t¹ drog¹. W œrodowisku, w którym

wydawanie córek za m¹¿ by³o rodzajem rodzinnego interesu, powi¹-

zania siêga³y ca³ego kontynentu (a z czasem równie¿ i Ameryki). Jed-

na z kuzynek zosta³a np. ¿on¹ Louisa Citroëna, inni – ku zgorszeniu

rodziny – komunizowali, a ich tragiczne losy w sowieckiej Rosji do-

wodz¹ jeszcze raz, ¿e byæ komunist¹ warto tylko w zachodnich demo-

kracjach.

Oficyna Jakóba Mortkowicza nastawiona na publikowanie literatu-

ry piêknej i poezji mia³a wielkie zas³ugi dla kultury i literatury pol-

skiej. Da³a te¿ rodzinie ogromne kontakty ze œrodowiskiem literac-

kim. Dziêki temu te¿ przez strony ksi¹¿ki przewijaj¹ siê dziesi¹tki zna-

nych nazwisk autorów miêdzywojennych. Tego nie da siê streœciæ.

Trzeba przeczytaæ.
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